

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 23 (11 – 20 серпня). – 128 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	115

Статті зі ЗМІ

1. **Американський пастор назвав «злом» заборону українських Церков на окупованих Росією територіях** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. – Електрон. дані. Зазначено, що близький до Президента США Дональда Трампа пастор-євангеліст Марк Бернс відреагував на релігійні вимоги російського диктатора В. Путіна щодо України. За словами М. Бернса, РФ «перетворила релігію на зброю», і Україна це «викриває». Відповідний допис він опублікував у соцмережах 18 серпня, де вказав, що під час мирних переговорів на Алясці В. Путін мав нахабство вимагати захисту для РПЦ в Україні. Також наголосив, що це та сама інституція, яку Кремль використовує для виправдання війни, благословення ракет і обману мільйонів людей, видаючи своє вторгнення за нібито святу справу. Пастор назвав «злом» заборону українських Церков на окупованих територіях і зауважив, що попри жорстку агресію українці відстоюють свободу віросповідання. М. Бернс також згадав закон про заборону РПЦ в Україні, яким маніпулюють російська влада та її пропагандисти та наголосив, що цей закон було ухвалено демократично, і він «захищає національний суверенітет і встановлює справедливі юридичні процедури для розслідування зв'язків із РПЦ». М. Бернс висловив солідарність із Всеукраїнською Радою Церков і релігійних організацій (ВРЦіРО). На його думку, ці організації «абсолютно праві, відкидаючи зовнішній тиск і відстоюючи правду, справедливість та свободу». Текст:

https://risu.ua/amerikanskij-pastor-nazvav-zlom-zaboronu-ukrayinskih-cerkov-na-okupovanih-rosiyeyu-teritoriyah_n158240

2. **Бережна Д. Зеленський готовий поступитися територіями, утримуваними Росією, — Telegraph** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *За повідомленням «Telegraph» із посиланням на поінформовані джерела, Україна могла б погодитися припинити бойові дії і поступитися територіями, які вже утримуються РФ, в межах підтримуваного Європою плану з досягнення миру. Президент України Володимир Зеленський заявив європейським лідерам, що вони мають відкинути будь-яку пропозицію Президента США Дональда Трампа щодо врегулювання, в межах якої Україна відмовиться від додаткових територій, однак РФ може бути дозволено зберегти частину захоплених нею земель. Вказано, що це означало б заморожування лінії фронту там, де вона перебуває, і передачу РФ фактичного контролю над окупованими нею територіями в Луганській, Донецькій, Запорізькій, Запорізькій, Херсонській областях і в Криму. За словами В. Зеленського, немає жодних ознак того, що РФ готується покласти край війні, незважаючи на наближення мирних переговорів.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/718862-zelenskiy-gotoviy-postupitisya-teritoriyami-utrimuvanimi-rosiyeyu-telegraph>

3. **Бережна Д. Результати СБУ доводять, що Україна перемагає Росію у війні спецслужб, — експерт** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *На думку політолога Олексія Курпаса, результати СБУ доводять, що Україна перемагає РФ у війні спецслужб і здатна успішно протистояти такому потужному ворогу. За його словами, СБУ успішно поєднує в своїй роботі дві базові складові – технологічну й агентурну, також важливий аспект діяльності – контррозвідка. Вказано, що близько 80 % усіх диверсійних злочинів розкриваються на випередження. Зауважено, що голова СБУ Василь Малюк першим почав вичищати «авгієві стайні» УПЦ (МП), які російські спецслужби роками інфільтрували своїми агентами: більше 100 підозр,*

31 вирок суду, і, нарешті, позбавлення українського громадянства громадянина РФ Онуфрія, який очолює «московських попів» в Україні. На думку політолога, В. Малюк – найбільш ефективний голова Служби за всю її історію. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/719191-rezultati-sbu-dovodyat-shcho-ukrajina-peremagaye-rosiyu-u-viyni-specsluzhb-ekspert>

4. **Бережна Д. Саміт на Алясці: Путін проти розширення НАТО і хоче зміни режиму в Україні, — ISW** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. За повідомленням "ISW", експерти звернули увагу на останні повідомлення російських політиків, що свідчать про спроби Москви розсварити Європу зі США. Вказано, що заступник голови Ради безпеки РФ Д. Медведєв заявив 10 серпня у своїх англо- і російськомовних акаунтах Telegram, що Європа намагається перешкодити США допомогти зупинити війну в Україні. Йому вторив глава ЛДПР Л. Слуцький, який заявив, що європейські країни проводять "антиросійську політику і намагаються перешкодити швидкому мирному врегулюванню війни в Україні". Зазначено, що Кремль намагається використати майбутній саміт на Алясці, щоб розділити США і Європу, а не займатися питаннями перемир'я. Аналітики ISW зазначили, що РФ, як і раніше, не бажає йти на компроміс щодо своїх давніх військових цілей: не допустити вступу України до НАТО, зміни режиму в Україні на користь проросійського маріонеткового уряду і демілітаризації України — все це гарантує повну капітуляцію України. Тож В. Путін, досить імовірно, порушить і використає як зброю будь-які майбутні угоди про припинення вогню в Україні, звинувачуючи Україну в порушеннях, як вона неодноразово робила навесні 2025 р. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/718681-zustrich-putina-i-trampa-rosiya-nazivaye-zelenskogo-prichinoyu-viyni-ostanni-novini>

5. **Білецький в інтерв'ю Times висловився за збереження демократії в Україні та виступив проти будь-яких проявів авторитаризму** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 14 серп. – Електрон. дані. Йдеться про інтерв'ю "The Times" командира

Третього армійського корпусу Андрія Білецького та про його політичні погляди. Він підкреслив необхідність захисту демократичних цінностей, засудив будь-які прояви авторитаризму та поділився своїм баченням майбутнього України: мілітаризоване суспільство, оборонно-промисловий комплекс як драйвер економіки, численні Збройні сили України (ЗСУ) та збереження демократичного устрою. Вказано, що "The Times" називає А.Білецького обличчям сучасного українського націоналізму, "незалежним і водночас страшним" для Путіна. Текст : <https://gazeta.ua/articles/life/bileckij-v-intervyu-times-vislovivsyia-za-zberezhennya-demokratiyi-v-ukrayini-ta-vistupiv-proti-budyakih-proyaviv-avtoritarizmu/1227113>

6. Богдан Т. Фінансова пастка. Що гальмує зростання та відновлення України [Електронний ресурс] / Тетяна Богдан // Дзеркало тижня. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Приділено увагу проблемі дисбалансу між м'якою фіскальною політикою уряду України та жорсткою монетарною політикою Національного банку, що діє з початку повномасштабної війни. Детально проаналізовано, як масштабні бюджетні стимули, фінансовані переважно зовнішньою допомогою, підтримують державні витрати, але одночасно високі відсоткові ставки НБУ стримують банківське кредитування, приватне споживання та інвестиції. Наведено історичні та міжнародні порівняння, які показують, що в більшості воюючих країн під час війни реальні відсоткові ставки були від'ємними, тоді як в Україні вони залишаються рекордно високими. Це призводить до стагнації ВВП, зміщення структури економіки на користь державного сектора, зростання витрат на обслуговування боргу та зниження обороноздатності. Запропоновано шляхи усунення монетарно-фіскального розладу: зниження жорсткості монетарної політики, відмова від надприбуткових депозитних сертифікатів НБУ, стимулювання кредитування та зменшення ставок за ОВДП. Наголошено, що пом'якшення монетарної політики могло б оживити інвестиційну активність, прискорити відновлення економіки та знизити*

боргові ризики. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/finansova-pastka-shcho-halmuje-zrostannja-ta-vidnovlennja-ukrajini.html>

7. **Британський волонтер, який втратив кінцівки в Покровську, вирішив залишитися в Україні (відео)** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 17 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що британський волонтер Едвард, який втратив руку та ногу через удар російського дрона під час евакуації жителів Покровська, вирішив назавжди залишитися в Україні. Він вже має протез ноги, а у вересні почне протезування руки у Львові. Едвард зазначив, що знову навчитися ходити є найважчим, що він коли-небудь робив. Чоловік сподівається, що тепер його життя складатиметься з розповідей про набутий досвід, Україну та війну. Він переконаний, що люди на заході мають бути більш обізнаними про те, що відбувається в країні, та не шкодує, що приїхав в Україну, що працював на передовій, оскільки робота, яку він виконував, була дуже важливою. Звісно, зізнається британець, з пораненням було важко змиритися і він досі зникає до цього, але завдяки підтримці України та його друзів, він залишається позитивним. За словами Едварда, Україна стала його домівкою із жовтня 2022 р., коли він вперше приїхав сюди. І вже повертаючись до країни після поранення, він відчуває, що справді приїздить додому. Вказано, що раніше в Едварда не було жодних зв'язків із країною, де він нині живе, він взагалі майже нічого про неї не знав, але зараз він відчуває, що в Україні дуже сильне майбутнє і хоче бути його частиною.* Текст: <https://wz.lviv.ua/news/537766-brytanskyi-volonter-iakyi-vtratyv-kintsivky-v-pokrovsku-vyrishyv-zalyshtysia-v-ukraini-video>

8. **Буняк В. Олена Івановська: Російську необхідно вилучити з переліку мов, що потребують особливого захисту** [Електронний ресурс] / Валерія Буняк // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 12 серп. – Електрон. дані. *Зазначено, що Уповноважена із захисту державної мови Олена Івановська закликала оновити назву й положення закону про ратифікацію Європейської хартії мов відповідно до оновленого офіційного перекладу, затвердженого Міністерством закордонних справ (МЗС), а також*

переглянути перелік мов, що потребують підтримки та особливого захисту. Про це вона сказала в ефірі «Українського радіо». За словами О. Івановської, вона направила Прем'єр-міністру лист із цими пропозиціями в перші дні свого перебування на посаді. Як ідеться в листі, некоректний переклад Хартії призвів до підміни об'єкта й цілі документа та безпідставних звинувачень щодо нібито неналежного виконання Україною міжнародних зобов'язань. Він також створив умови для політичного маніпулювання з метою підризу статусу української як державної. Текст: <https://detector.media/infospace/article/243300/2025-08-12-olena-ivanovska-rosiysku-neobkhidno-vyluchyty-z-pereliku-mov-shcho-potrebuyut-osoblyvogo-zakhystu/>

9. Буняк В. Правозахисники закликали врахувати гуманітарні питання жителів ТОТ України під час перемовин з Росією [Електронний ресурс] / Валерія Буняк // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. Зазначено, що питання забезпечення прав та інтересів жителів тимчасово окупованих територій (ТОТ) України мають бути частиною домовленостей у межах перемовного процесу і вимог до РФ як окупаційної держави. Про це йдеться у спільній заяві представників організацій громадянського суспільства, опублікованій Центром прав людини «Zmīna». У заяві нагадали, що РФ систематично нав'язує своє громадянство на ТОТ, впроваджує політику масової націоналізації майна, викрадає, позбавляє волі та катує цивільних, мобілізує до своєї армії громадян України депортує, мілітаризує та передає в російські сім'ї українських дітей, яких, за оцінками ГО, в окупації залишається близько 1,6 млн. Текст: <https://cs.detector.media/infospace/texts/186552/2025-08-13-pravozakhysnyky-zaklykaly-vrakhuvaty-gumanitarni-pytannya-zhyteliv-tot-ukrainy-pid-chas-peremovyn-z-rosiieyu/>

10. Бурдейна О. Білорусь та РФ починають військові навчання: чи ведеться масштабна підготовка до бойових дій [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Як

повідомило МО РБ, спільні російсько-білоруські військові навчання "Запад-2025" відбудуться 12 – 16 вересня. Представник МО В. Ревенко заявив під час брифінгу, що готуватимуться до оборони від зовнішньої агресії, повітряних ударів і десантування противника. Зазначено, що це викликало хвилювання у країнах Балтії, Польщі, України. Водночас ситуація ускладнюється тим, що події децю схожі на підготовку вторгнення в Україну у 2022 р. "Фокус" зібрав інформацію про "Запад-2025" — що це за подія і чому вона турбує світове співтовариство. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/718995-viyskovi-navchannya-baltiia-ta-polshcha-sturbovani-diyami-rf-detali>

11. **Бурдейна О. Україна зменшила ВВП РФ на \$74 млрд: як далеко били та яким цілям дісталось найбільше, — Генштаб** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 14 серп. — Електрон. дані. Як повідомив Генеральний штаб Збройних сил України (ЗСУ) у "Telegram", завдяки зусиллям Сил оборони ВВП РФ зменшився на 4 %, тобто на 74,1 млрд доларів. Якщо темпи ударів збережуться, то до кінця року росіяни можуть втратити майже 10 % товарів і послуг, які виробляються в країні. Вказано, що проміжні підсумки ударів по РФ з'явилися на сторінках Генштабу ЗСУ зранку 15.08.2025 – у день, коли Президент США Дональд Трамп намагатиметься переконати президента РФ В. Путіна припинити війну. Українське командування деталізувало звіт і показало, яким військовим цілям росіян дісталось найбільше та на яку відстань б'є зброя Сил оборони. Зазначено, що майже 80 % цілей повітряних атак — це нафтова галузь РФ: російські НПЗ (42 %) та сховища (37 %). Решта уражених цілей — інфраструктурні об'єкти, які допомагають росіянам продавати паливо та заробляти гроші на війну: нафтоперекачувальні станції (10 %) та нафтові термінали (7 %). Дані командування показують, що втрата 4 % відбулась лише завдяки зусиллям України. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/719428-udari-po-rf-rosiyani-vtratile-vidchutnu-chastinu-vvp-infografika>

12. **Велика Британія не відправлятиме в Україну своїх миротворців** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 14 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Велика Британія відмовилася від ідеї створення 30-тисячного миротворчого контингенту для захисту українських портів і міст. Тепер Лондон передбачає забезпечення повітряної безпеки над західною Україною, навчання українських військових і розмінування Чорного моря. Вказано, що 13.08.2025 прем'єр-міністр Великої Британії Кір Стармер заявив, що європейські країни планують розгорнути "сили підтримки" в Україні після укладення мирної угоди. Однак деякі європейські країни побоювалися, що розгортання десятків тисяч військовослужбовців для захисту важливих українських об'єктів є занадто ризикованим, і не бажали надавати достатню кількість військовослужбовців, щоб стримати РФ від нападу. Така позиція розчарувала інших. Проте, раніше повідомлялося, що країни, які входять до так званої Коаліції охочих, вже мають узгоджений план розгортання міжнародного контингенту в Україні. Він може бути реалізований у найкоротші терміни після досягнення перемир'я з Росією. Наголошено, що Коаліція передбачала створення постійного штабу в Парижі та координаційного осередку в Києві, що дозволить швидко організувати дії після припинення бойових дій.* Текст : https://gazeta.ua/articles/world-life/_velika-britaniya-ne-vidpravlyatime-v-ukrayinu-svoyih-mirotvorciv/1227165

13. **Вишневська Т. Іпотека для ВПО: переселенцям компенсуватимуть 70 % першого внеску і виплат по кредиту** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як повідомила Прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко у "Telegram", за програмою "єОселя" держава компенсує 70 % першого внеску на іпотеку для ВПО та жителів прифронтових територій, а також 70 % виплат по кредиту у перший рік. Окрім того, держава додатково виділяє 40 тис. грн на оплату всіх зборів, пов'язаних із оформленням іпотеки. Як уточнили в Міністерстві економіки України,*

встановлено низку обмежень для житла, на яке можна оформити такий кредит: його вартість не може перевищувати 2 млн грн, враховується вік об'єкта. Зокрема, житло для переселенців у Києві й обласних центрах має бути не старшим за 10 років, а в інших населених пунктах — до 20 років, для жителів прифронтових територій житло на таких територіях має бути не старшим за 10 років, а поза їх межами — до 3 років. Постанова набирає чинності з 10.09.2025. Розглянуто, яким вимогам мають відповідати члени сім'ї, якій видається іпотека на житло. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/719455-ipoteka-na-zhitlo-dlya-vpo-yak-otrimati-70-kompensaciji-za-programoyu-yeoselya-i-yaki-ye-nyuansi>

14. **Відбулося позачергове засідання Робочої групи з питань захисту прав і свобод цивільних осіб** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 серп. [№ 409]. – Електрон. дані. Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що під головуванням його Представника в системі органів сектора безпеки й оборони Юрія Ковбаси відбулося позачергове засідання Робочої групи з питань захисту прав і свобод цивільних осіб, під час якого обговорено та ухвалено важливі рішення щодо нормативного регулювання реалізації прав незаконно затриманих цивільних; належного інформування звільнених цивільних про доступ до правової, соціальної, медичної, психологічної та іншої допомоги. Наголошено, що країна-агресорка поширює чергову інформаційно-психологічну операцію, спрямовану на дискредитацію зусиль України щодо обміну військовополоненими і звільнення цивільних заручників. Пропагандистські ресурси розганяють неправдиві твердження про нібито «небажання» України повертати своїх громадян, а також штучно створюють протестні настрої серед родин оборонців. Уповноважений ВР України з прав людини Д. Лубінець укотре закликав громадян довіряти лише офіційним джерелам і брати участь лише в акціях із законними організаторами. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385841>

15. **Військові після полону отримають більше прав і пільг** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 14 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про підписання міністром оборони України (МО України) Денисом Шмигалем наказу, який ліквідує прогалину в законодавстві щодо військовослужбовців, які перебували у полоні РФ. Вказано, що поранення, травми, контузії та хвороби, отримані під час перебування в полоні, відтепер прирівнюються до бойових і матимуть ширші права та гарантований соціальний захист. Цей крок забезпечить військовим право на всі передбачені пільги та компенсації, безоплатне лікування і реабілітацію.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/ vijskovi-pislya-polonu-otrimayut-bilshe-prav-i-pilg/1227157>

16. **Гірак Г. Апетити агресора: що прагне отримати Путін від України** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Напередодні саміту президентів США та РФ – Д. Трампа та В. Путіна – на Алясці, розглянуто матеріали провідних західних видань («The Washington Post», «The Telegraph», «The Hill»), де окреслено можливі питання, що обговорюватимуться на зустрічі, зокрема, територіальні умови очільника Кремля, а також – на що може погодитись Україна. Припущено, що першим питанням на переговорах буде вимога Путіна про те, щоб Україна в односторонньому порядку відмовилася від тих частин Донецька, які вона все ще утримує, в обмін на припинення вогню. За таких умов прийнятним може бути обмін частини Донецька, що залишилася, на території в Запорізькій і Херсонській областях, які наразі під контролем РФ. Частиною переговорів також мають бути гарантії безпеки, проте питання членства України в НАТО не розглядатимуться. Акцентовано на заяві російського МЗС щодо претензій РФ на повний контроль над Донецькою, Луганською, Запорізькою та Херсонською областями, у тому числі і над їх незахопленими частинами. Наведено коментарі високої представниці ЄС у закордонних справах Каї Каллас і міністра закордонних справ України Андрія Сибіги щодо можливого обміну територіями для ймовірного закінчення війни.*

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807238-apetyty-ahresora-scho-prahne-otrymaty-putin-vid-ukrainy>

17. **Гірак Г. «Армія відновлення»: кому платять вдвічі більше, ніж мінімалка** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про проєкт «Армія відновлення» - державний механізм залучення громадян, які тимчасово втратили роботу та не підлягають призову на військову службу, до виконання суспільно корисних робіт, оплачуваних щонайменше на рівні мінімальної заробітної плати. Від початку поточного року Державна служба зайнятості в межах проєкту видала понад майже 80 тис. направлень: для тимчасово безробітних українців і для внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Розглянуто, як приєднатися до проєкту. Вказано, що найпоширенішими напрямками робіт є: забезпечення життєдіяльності постраждалих громадян і ВПО, надання допомоги маломобільним групам, розвантаження, фасування та доставка гуманітарної допомоги, надання соціальних послуг у місцях зосередження ВПО та постраждалих внаслідок бойових дій громадян, допоміжні роботи для потреб ЗСУ тощо. Такі роботи проводяться в 19 регіонах України, а найактивніше – у Харківській, Донецькій і Київській областях. Акцентовано, що повоєнний ринок праці потребуватиме: військових, медиків, будівельників, енергетиків, працівників судів, прокуратури, поліції, органів служби безпеки й антикорупційних органів, фахівців із захисту інформації, спеціалістів оборонної промисловості та ін.*

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808500-armiia-vidnovlennia-komu-platiat-vdvichi-bilshe-nizh-minimalka>

18. **Гірак Г. Багато про що шкодує: Лукашенко в інтерв'ю передав послання Путіна** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Наведено тези інтерв'ю виданню «Time» Президента Білорусі О. Лукашенка, в якому він заявив, що поразка РФ у війні з Україною неможлива. Він висловив переконання в тому, що Москва не зазнає поразки, бо це стане надто важким наслідком для всіх*

сторін. Також наголосив на потребі мирних домовленостей і зазначив, що існують певні умови, за яких Путін готовий припинити бойові дії. Лукашенко зазначив, що Україна вже втратила самостійність, ставши залежною від західної допомоги - як військової, так і фінансової. І попередив, що у разі подальших прорахунків Київ може повторити долю захоплених східних регіонів. Разом із тим він досить обережно висловився про ймовірні компроміси з боку Путіна. Але запропонував сценарій, за якого США могли б визнати за РФ претензії на чотири регіони на сході та півдні України – навіть попри те, що частина з них не перебуває під повною окупацією. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4806643-bahato-pro-scho-shkoduie-lukashenko-v-intervui-peredav-poslannia-putina>

19. **Гірак Г. ЗСУ після війни: якою у мирний час стане українська армія** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Як зазначив під час презентації проєкту Програми дій уряду міністр оборони Денис Шмигаль, після припинення бойових дій українська армія має бути контрактною та професійною та не набагато меншою, ніж зараз. Нині ведуться перемовини з міжнародними партнерами про те, який саме контингент ЗСУ має залишитися для надійного захисту східного флангу Європи та НАТО. Щодо демобілізації - за словами Президента Володимира Зеленського на засіданні парламенту 17.07.2025, захисники «повернуться додому, коли ми переможемо ворога». Окреслено, які законодавчі ініціативи, пов'язані з термінами служби, готувалися для розгляду у Верховній Раді України (ВР України). Наведено коментарі народного депутата, члена Комітету ВР України з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федора Веніславського про низьку вірогідність ухвалення закону про демобілізацію найближчим часом через війну. Подано роз'яснення Міністерства юстиції України про те, хто з мобілізованих згідно зі ст. 26 Закону України «Про військовий обов'язок і військову службу» може звільнитися зі ЗСУ навіть під час дії воєнного стану.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4809098-zsu-pislia-viiny-yakoui-u-myrnyi-chas-stane-ukrainska-armiia>

20. Гірак Г. Квартирне питання: як держава планує допомагати переселенцям з житлом [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Як зазначено у щорічній доповіді Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) з прав людини, безпрецедентний рівень переміщення населення в Україні, спричинений війною, створив навантаження на державну інфраструктуру й органи місцевого самоврядування, (ОМС), які зобов'язані забезпечити внутрішньо переміщених осіб (ВПО) житлом, не маючи для цього достатніх ресурсів чи законодавчої підтримки. Омбудсмен указав на необхідність ухвалити державну програму щодо фінансування, розподілу ресурсів і задоволення всіх потреб ВПО, в тому числі й житлових. Наведено коментарі народної депутатки, голови Комітету ВР України з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку і містобудування Олени Шуляк щодо компенсацій громадянам за зруйноване житло за законом про «Відновлення», а також про необхідність ухвалення законопроекту «Про основні засади відновлення» для виплат компенсації громадянам, які виїхали з прифронтових територій і чиє житло було зруйноване. Вказано, що в Міністерстві соціальної політики, сім'ї та єдності розробляють нову програму для ВПО, згідно з якою держава візьме на себе оплату першого внеску за кредитом на придбання житла та компенсуватиме частину щомісячних виплат протягом року. Зауважено, що участь у фінансуванні можуть узяти ОМС, оскільки громади зацікавлені в тому, щоб переселенці залишалися, працювали, створювали сім'ї та народжували дітей.*

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807846-kvartyrne-pytannia-yak-derzhava-planuie-dopomahaty-pereselentsiam-z-zhytloom>

21. Гірак Г. Найстрашніша форма агресії: що росіяни роблять з українськими дітьми [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Як зазначено*

у звіті Центру протидії дезінформації (ЦПД) та організації «Bring Kids Back UA» «Мілітаризація українських дітей на тимчасово окупованих територіях України», останнім часом РФ активізувала мілітаризацію українських дітей на ТОТ, а також – депортованих, щоб виховати їх росіянами та в майбутньому змусити воювати проти власної країни – цю стратегію Кремль вивів на державний рівень. В російських організаціях – «Юнармія», «Боевое братство», «Юг молодой», «Первые», «Орлята России» та інших – українських дітей учать користуватися зброєю, виховують у дусі «русского мира». Правозахисники називають мілітаризацію РФ українських дітей однією з найстрашніших і цинічних форм російської агресії та наголошують, що це – системна політика, яку треба визнати міжнародним злочином: це не просто депортація, це підготовка до війни проти своєї Батьківщини. В Офісі Генпрокурора України пояснили, що нині єдиного прозорого механізму, який би дав можливість повертати депортованих до РФ українських дітей, не існує. Але є надія, що справу буде зрушено з мертвої точки: як повідомив Президент України Володимир Зеленський після зустрічі з очільником США Дональдом Трампом, команда США підключиться до питання повернення українських дітей із РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808824-naistrashnisha-forma-ahresii-scho-rosiiany-robljat-z-ukrainskymy-ditmy>

22. **Гірак Г. Усе для Аляски: до чого вдаються окупанти заради перемовин з Трампом** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що російська армія намагається до 15 серпня продемонструвати «успіхи» на фронті для формування потрібного інформаційного фону перед зустріччю очільника Кремля В. Путіна з Президентом США Д. Трампом на Алясці. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського щодо складної ситуації на напрямку Добропілля - Краматорськ і позитивних результатів українських військових в Луганській області, на Запорізькому та Харківському напрямках і на Сумщині. Акцентовано, що попри прагнення Кремля отримати українські території та «залякування» Америки й Європи*

своїми «успіхами» на фронті, російські окупанти свої плани щодо літнього наступу не виконали. На думку командира Третього армійського корпусу Андрія Білецького, найкраща відповідь на дії окупантів зараз - загнати армію РФ у глухий кут: зупинити їхній наступ і завдати ще більших втрат - лише тоді РФ сяде за стіл перемовин серйозно. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807543-use-dlia-aliasky-do-choho-vdauitsia-okupanty-zarady-peremovyn-z-trampom>

23. **Голова Верховної Ради Руслан Стефанчук провів зустріч з Міністром закордонних справ Чехії Яном Ліпавським** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук обговорив із міністром закордонних справ Чеської Республіки Яном Ліпавським ключові питання двосторонньої співпраці, підтримки України та мирного врегулювання. Окрему увагу приділили мирному процесу і необхідності збереження принципу непорушності кордонів. Р. Стефанчук підкреслив, що будь-які рішення про майбутнє України мають ухвалюватися за участі нашої держави, а справедливий мир можливий лише за умови дотримання міжнародного права. Голова ВР України подякував уряду, парламенту та народу Чехії за підтримку. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385918>

24. **Голова Верховної Ради України провів низку важливих телефонних розмов** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 серп. [№ 413]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) провів телефонну розмову зі Спікером Палати громад Парламенту Великої Британії Ліндсі Гойлом. Сторони обговорили ключові принципи, які, на їхню думку, мають стати основою будь-яких мирних ініціатив. Ще один важливий етап міжпарламентської дипломатії — Руслан Стефанчук провів змістовну розмову з Головою Сенату Королівства Бельгія Вінсентом Блонделем. Під час обговорення бельгійська сторона підтвердила незмінну підтримку України та

чітку позицію: «Нічого про Україну без України, нічого про Європу без Європи». Сторони погодилися, що припинення вогню має бути першим кроком на шляху до миру, а гарантії безпеки для України повинні бути реальними та дієвими, а не лише декларативними. Також Голова ВР України провів телефонну розмову з Головою Палати депутатів Італійської Республіки Лоренцо Фонтаною, під час якої обговорили ключові аспекти мирного врегулювання та безпекові гарантії для України. Р. Стефанчук провів ще низку важливих телефонних розмов, під час яких обговорено важливі питання. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385983>

25. Голова Верховної Ради України продовжує активний діалог із міжнародними партнерами [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук провів телефонні розмови з Лаурі Гуссаром, Дайгою Мієрінею, Юссі Халла-Ахо, Юлією Кльокнер, Саулюсом Сквернялісом та Сьореном Гаде. Зазначено, що з Головою парламенту Естонії Лаурі Гуссаром обговорили безпекову ситуацію та мирний процес. Сторони підтвердили спільну позицію щодо непорушності кордонів України, закріплених у Конституції, та важливості активної участі Європи у мирному процесі. Р. Стефанчук закликав Естонію та її партнерів зберігати й нарощувати допомогу Україні, а також підтримувати прискорену інтеграцію України до ЄС. Під час спілкування Голови ВР України зі спікеркою Сaeйми Латвійської Республіки Дайгою Мієрінею сторони обговорили спільне бачення завершення війни, яке можливе лише на засадах справедливості, з повагою до міжнародного права та збереженням територіальної цілісності України. Було підкреслено, що будь-які мирні домовленості мають враховувати позицію України, адже тільки так можна досягти справедливого й стійкого миру. Під час розмови зі спікером Парламенту Фінляндії Юссі Халла-Ахо Р. Стефанчук обговорив шляхи досягнення справедливого та стійкого миру, заснованого на принципах міжнародного права. У розмові Голови ВР України

та Президентки Бундестагу Німеччини Юлії Кльокнер акцентували на питаннях миру, безпеки та підтримки України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385883>

26. **Голова Верховної Ради України продовжує активні консультації з міжнародними партнерами** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук провів змістовні телефонні розмови з Малгожатою Кідавою-Блонською, Андреасом Норленом, Горданом Яндроковичем, Шимоном Головнею, Жозе Педру Агіар-Бранку, Клодом Віселером, Масудом Гараххані. Зазначено, що під час переговорів з Маршалком Сенату Польщі М. Кідавою-Блонською Голова українського парламенту подякував за лист Веймарського трикутника на підтримку України та високо оцінив чітку позицію польської сторони: жодних рішень щодо України — без України. Сторони домовилися активно співпрацювати на рівні парламентської дипломатії для досягнення справедливого та стійкого миру в Україні та Європі. Зі спікером Риксдагу Швеції А. Норленом обговорили питання досягнення справедливого та стійкого миру в Україні. Р. Стефанчук подякував колезі за чітку і принципову позицію Швеції, що будь-які домовленості щодо України не можуть ухвалюватися без її участі та з урахуванням її національних інтересів. Сторони також відзначили критичне значення цього моменту як для України, так і для Європи загалом, наголосивши на необхідності продовження санкційного та політичного тиску на РФ. З Головою Сабору Хорватії Г. Яндроковичем обговорили питання миру, безпеки та підтримки України. Зауважено, що з іншими політичними партнерами було обговорено низку важливих питань.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385953>

27. **Гончар М. Зустріч на Алясці: безпідільний біг діл** [Електронний ресурс] / Михайло Гончар // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Проаналізовано підсумки та приховані наслідки саміту*

Дональда Трампа і В. Путіна в Анкориджі (Аляска). Наголошено, що зустріч стала не лише політичним спектаклем, але й відкрила простір для небезпечних домовленостей, які можуть відбутися за рахунок України. Розглянуто мотиви Д. Трампа — прагнення швидкого «мирного процесу» для здобуття Нобелівської премії та посилення позицій США на тлі зростання впливу Китаю й наближення саміту ШОС. Водночас Путін використовує Трампові амбіції, маніпулюючи темами спільної розробки рідкісноземельних ресурсів та енергетики, не відмовляючись від стратегічного союзу з Китаєм. Окремо підкреслено ризик для України опинитися перед вибором між «поганим і дуже поганим» сценарієм, адже в риторичі Д. Трампа війна постає як «українська криза», а не російська агресія. Застережено, що такі домовленості можуть мати катастрофічні наслідки не лише для України, але й для Європи, яка має перейти від реактивної до превентивної стратегії безпеки. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/zustrich-na-aljastsi-bezpidilnij-bih-dil.html>

28. Гореньков Д. Науковці, військові та духовенство обговорили проблеми та перспективи підготовки сучасних капеланів у Силах Оборони [Електронний ресурс] / Денис Гореньков // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 12.08.2025 відбулась перша міжнародна науково-практична онлайн-конференція освітян, науковців, представників релігійних організацій та військових капеланів «Підготовка сучасних військових капеланів: виклики, партнерство, перспективи». Подію ініціював і провів Центр підготовки військових капеланів Військового інституту Київського національного університету ім. Тараса Шевченка. Конференція мала чотири секції: «Психолого-педагогічні аспекти професійної підготовки військових капеланів»; «Військова етика і духовне лідерство в сучасних Збройних Силах України»; «Міжнародний досвід та партнерство у підготовці капеланів»; «Роль військового капелана в умовах російсько-української війни». У підсумку резюмовано, що кредо українського військового капеланства «служити своїм, допомагати іншим, опікуватися усіма» – потребує для своєї реалізації таких душпастирів, які будуть

покликані до особливого служіння у військовому контексті, будуть професіоналами. Текст: https://risu.ua/naukovci-vijskovi-ta-duhovenstvo-obgovorili-problemi-ta-perspektivi-pidgotovki-suchasnih-kapelaniv-u-silah-oboroni_n158140

29. **Горон Д. Кабмін представив антикорупційну ініціативу** [Електронний ресурс] / Діана Горон // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 18 серп. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 18 серпня Кабінет Міністрів України (КМ України) представив проєкт програми дій уряду, який містить 12 стратегічних ініціатив. Однією з них є антикорупція. Ініціатива у сфері боротьби з корупцією передбачає запуск нового Митного кодексу, впровадження дорожніх карт з ЄС і сучасних цифрових інструментів, зокрема е-Суду, е-Акцизу, системи онлайн-моніторингу та цифровізації ліцензування грального бізнесу. Також ідеться про запуск Центру надання адміністративних послуг 2.0 та інших сервісів, що забезпечать підвищення прозорості, ефективності та доступності державних послуг для громадян і бізнесу. Крім антикорупції, уряд виділив такі пріоритетні напрямки своєї роботи: оборона і безпека, євроінтеграція, добробут, ветеранська політика, макрофінанси та реформи, бізнес, здоров'я та спорт, освіта та наука, відбудова, культура, зимова стабільність.* Текст: <https://detector.media/infospace/article/243432/2025-08-18-kabmin-predstavyyv-antykoruptsiynu-initsiatyvu/>

30. **Гурін А. В Ірані пригрозили виходом з Договору про нерозповсюдження ядерної зброї в разі відновлення санкцій ООН** [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що іранський парламент готовий підтримати вихід Тегерана з Договору про нерозповсюдження ядерної зброї (ДНЯЗ), якщо ООН відновить міжнародні санкції. Про це заявив іранський законодавець Манучехр Моттакі 13 серпня. Зауважено, що раніше ЗМІ писали, що Франція, Німеччина та Велика Британія повідомили ООН про готовність знову запровадити санкції проти Тегерана, якщо той не відновить*

переговори з міжнародною спільнотою щодо ядерної програми. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/v-irani-prihrozili-vikhodom-z-dohovoru-pro-nerozpovsjudzhennja-jadernoji-zbroji-v-razi-vidnovlennja-sanktsij-oon.html>

31. **Гурін А. Зустріч у Білому домі дозволила перегорнути сторінку саміту на Алясці, але залишається багато запитань — Bloomberg** [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про зустріч Президента України Володимира Зеленського з Дональдом Трампом у Білому домі, на якій український лідер разом із європейськими союзниками обрав тактику максимальної чемності та похвали, щоб уникнути конфлікту й здобути прихильність американського президента. Такий підхід дав результат: Д. Трамп погодився долучитися до майбутніх гарантій безпеки для України та відклав питання територіальних поступок Росії. Зустріч стала дипломатичною перемогою для Києва й ЄС, адже вдалося відвернути ризик швидкої мирної угоди на умовах Кремля після попереднього саміту Д. Трампа з Путіним. Водночас залишається невизначеність щодо реального змісту та надійності американських гарантій, а також майбутніх переговорів між В. Зеленським і Путіним. Підкреслено, що нова стратегія взаємодії з Президентом США, заснована на лестощах і створенні позитивної атмосфери, тимчасово допомогла Україні та її союзникам виграти дипломатичний час.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zustrich-u-bilomu-domi-dozvolila-perehornuti-storinku-samitu-na-aljastsi-ale-zalishajetsja-bahato-zapitan-bloomberg.html>

32. **Дедей В. "Аляска з Україною": у найбільшому місті штату протестуватимуть проти візиту Путіна** [Електронний ресурс] / Володимир Дедей // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що в найбільшому місті штату Аляска Анкоридж запланований мітинг проти візиту російського диктатора В. Путіна на зустріч із Президентом США Дональдом Трампом. Акція, яку влаштовує громадська організація "Stand Up Alaska", відбудеться 14 серпня, за день до анонсованих переговорів між Д.*

Трампом і Путіним. Зазначено, що протест під гаслом "Аляска з Україною" спрямований на демонстрацію незгоди з присутністю очільника Кремля. У своїй заяві організатори вказали, що мітинг має на меті "надіслати чіткий сигнал як Трампу, так і Путіну: Аляска рішуче виступає проти авторитаризму". Текст: <https://zn.ua/ukr/usa/aljaska-z-ukrajinoju-u-najbilshomu-misti-shtatu-protestuvatimut-proti-vizitu-putina.html>

33. Держава оплатить ветеранам здобуття нової освіти [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. Згідно із повідомленням народної депутатки України, голови партії «Слуга народу» Олени Шуляк, держава компенсує до 45 тис. грн ветеранам за професійну підготовку, перепідготовку, підвищення кваліфікації, здобуття нової спеціальності та навчання в магістратурі. Вказано, що скористатися компенсацією, можуть самі ветерани, ветеранки, їхні рідні - дружина або чоловік та діти до 23 років, члени загиблих чи померлих ветеранів війни, захисників і захисниць, а також ті, хто мають особливі заслуги перед Україною, та їхні рідні. В політсилі «Слуга Народу» також наголосили на необхідності впровадження податкових стимулів для бізнесу, що працевлаштовує захисників і захисниць, які пройшли війну. Зазначено, що комплексна система підтримки ветеранів є важливою складовою соціальної стабільності та економічного розвитку країни. І за словами О. Шуляк, працевлаштування ветеранів — один із ключових кроків у цьому напрямку. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/537559-derzhava-oplatyt-veteranam-zdobuttia-novoi-osvity>

34. Доопрацьовано законопроект про засади державної політики національної пам'яті Українського народу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 13 серпня відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики, під час якого розглянули до другого читання порівняльну таблицю до проекту Закону про засади державної

політики національної пам'яті Українського народу (реєстр. № 13273). Голова профільного підкомітету з питань національної та культурної пам'яті Ірина Констанкевич проінформувала, що до другого читання до законопроєкту надійшло понад 170 правок і подякувала всім, хто долучився до конструктивної роботи. За її словами, за підсумками розгляду проєкту на підкомітеті ухвалили рішення відхилити правки, що стосуються питання конкурсів для встановлення пам'ятників. «Це питання має бути детально опрацьовано, узгоджено з іншими комітетами, а потім внесено до закону про меморіалізацію», — сказала політикиня. Депутатка також висловила сподівання, що законопроєкт вдасться розглянути вже на найближчому пленарному тижні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385962>

35. **Доценко М. Міжнародне гуманітарне право: огляд корисних джерел** [Електронний ресурс] / Максим Доценко, Тимур Короткий // Юрид. газ. – 2025. – 20 серп. – Електрон. дані. За словами авторів статті, з початком агресії РФ України у 2014 р. міжнародне гуманітарне право (МГП), або право збройних конфліктів, стало затребуваною галуззю міжнародного права в Україні, а з початком повномасштабного вторгнення запит на інформацію з цих питань в українському суспільстві значно виріс. Розкрито важливість поширення знань з МГП серед різних цільових груп. Зазначено, що основну роль у його реалізації відіграють військовослужбовці, однак значну увагу слід приділяти й цивільному населенню. Відповідно до Женевських конвенцій і Додаткових протоколів, держави зобов'язані поширювати МГП як у мирний, так і у воєнний час. До ключових цільових груп належать: військові, публічні службовці, поліцейські, юристи, судді, адвокати, журналісти, медичний персонал, а також учні та студенти. Поширення знань про МГП сприяє його дотриманню, належній кваліфікації воєнних злочинів і захисту постраждалих під час збройних конфліктів. Наведено огляд основних джерел з МГП, розрахованих передусім на окремі категорії цивільного населення. Текст: <https://yur->

gazeta.com/publications/practice/mizhnarodne-pravo-investiciyi/mizhnarodne-gumanitarne-pravo-oglyad-korisnih-dzherel.html

36. **Єгор Чернєв: Територіальні поступки рф — це не те питання, щодо якого можна знайти компроміс** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 серп. [№ 413]. – Електрон. дані. *Як сказав народний депутат, заступник голови парламентського Комітету з питань нацбезпеки, оборони та розвідки, голова постійної делегації України в ПА НАТО Єгор Чернєв, напередодні зустрічі американського лідера Дональда Трампа з В. Путіним була узгоджена позиція України, Європи та США. Він наголосив, що це дуже важливо, оскільки Д. Трамп прийде до цих переговорів, чітко розуміючи, що є «червоними лініями» для України та для Європи. Про визнання окупованих територій територією РФ не може бути й мови, як і про демілітаризацію України, на чому наполягає Кремль. Народний депутат додав, що оптимальний варіант у нинішній ситуації — якщо США візьмуть на себе реальні зобов'язання стосовно гарантій безпеки, як це вже було з Тайванем, Південною Кореєю і Японією.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385984>

37. **Здоровило Т. Вихваляли рашизм і виправдовували воєнні злочини рф: в Одесі викрито кліриків УПЦ (МП)** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про затримання в Одесі Службою безпеки України (СБУ) проросійських агітаторів, які поширювали ворожу пропаганду, виправдовували війну Росії в Україні та вихваляли загарбників. Зазначено, що серед затриманих — священник храму Одеської єпархії УПЦ МП та протоієрей УПЦ (МП), і наразі обом клірикам відповідно до вчинених злочинів повідомлено про підозру за такими статтями Кримінального кодексу України (КК України): чч. 2, 3 ст. 436-2 (виправдовування, визнання правомірною, заперечення збройної агресії РФ проти України, глорифікація її учасників); ч. 1 ст. 161 (порушення рівноправності громадян залежно від їх релігійних переконань).* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190761/>

38. **Здоровило Т. Збочені воєнзлочини: армія рф систематично застосовує секснасилля щодо українців – Гутерреш** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про щорічну доповідь Генерального секретаря ООН Антоніу Гутерреша, у якій зокрема відзначено масові порушення з боку російських збройних сил і служб безпеки та пов'язаних із ними збройних угруповань, передусім щодо українських військовополонених, які утримуються у 50 офіційних і 22 неофіційних місцях несвободи в Україні та Росії. А. Гутерреш заявив, що "серйозно стурбований" повідомленнями про насильство російських солдатів проти українців, та попередив, що наступного року РФ може бути внесена до списку сторін, "обґрунтовано підозрюваних у зґвалтуваннях або інших формах сексуального насильства чи відповідальних за них". Окрім того, у звіті ООН за 2024 р. зазначалося, що 95 % звільнених українських військовополонених у російському полоні регулярно піддавалися тортурам, а серед методів катувань військові називали побиття, удари електрошоком, удушення, сексуальне насильство, тривале утримання у болісних позах, імітацію страт, утоплення, позбавлення сну та інші форми знущань. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190784/>*

39. **Здоровило Т. Мовний омбудсмен: категорично неприйнятні вимоги рф щодо росмови та легімітизації РПЦ** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. *Подано допис на сторінці у Facebook Уповноваженої з захисту державної мови Олени Івановської, яка назвала цинічними та неприйнятними вимоги президента РФ як умови для укладання мирного договору надати російській мові статус офіційної та легітимізувати московську патріархію в Україні. Уповноважена зауважила, що російська мова – це не мова спілкування, як намагається представити РФ, а "інструмент імперської політики, яким століттями насаджували меншовартість, знищували українську культуру й намагалися стерти нашу ідентичність". Також О. Івановська зазначила, що "московська патріархія – частина того ж механізму підкорення", та наголосила, що*

”наша мова, наша віра, наша культура не продаються і не обмінюються на примарний ”мир”, адже Україна вже заплатила величезну ціну на фронті за право бути собою. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190818/>

40. Здоровило Т. На кону – Україна: у Вашингтоні пройшла історична безпрецедентно-масштабна зустріч світових лідерів [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про зустріч у Білому домі у Вашингтоні 18 серпня 2025 р. семи європейських лідерів, Президента України Володимира Зеленського та Президента США Дональда Трампа. Президент США обстоював ідею укладення одразу повноцінної мирної угоди, а не перемир'я, натомість Президент Франції Еммануель Макрон, Канцлер Німеччини Фрідріх Мерц і Прем'єр-міністр Великої Британії Кір Стармер наголосили, що спочатку потрібно досягнути перемир'я, а вже потім мирної угоди. Також лідери обговорили питання надання гарантій безпеки Україні, у зв'язку з чим Д. Трамп вкотре повторив, що Україну не візьмуть до НАТО, але пообіцяв, що ”ми надамо їм дуже гарні безпекові гарантії”. Своєю чергою, Президент України В. Зеленський на брифінгу після перемовин заявив, що ”США роблять чіткі сигнали, що вони будуть серед країн, які допомагатимуть координувати, а також будуть учасниками гарантій безпеки для України”. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190834/>*

41. Здоровило Т. Напередодні ”Аляски”: Мерц озвучив Трампу ключові пункти щодо України [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Подано заяву Канцлера Німеччини Фрідріха Мерца на спільному брифінгу з Президентом України Володимиром Зеленським у Берліні. Ф. Мерц проінформував про свою розмову з Президентом США Дональдом Трампом та окреслив позицію європейських лідерів напередодні зустрічі в Алясці Дональда Трампа з президентом РФ В. Путіним, а саме: ”Україна має сидіти за столом переговорів, якщо після цієї буде наступна зустріч”, що означає – спочатку повинно бути перемир'я,*

укладена рамкова угода та надано гарантії безпеки для України. Текст:
<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190773/>

1. **Здоровило Т. Проводять інформатаки по Україні: СБУ викрила 12 поплічників Медведчука** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про оголошення Офісом Генерального прокурора (ОГП) та Службою безпеки України (СБУ) заочно підозри колишньому народному депутату Віктору Медведчуку та ще 12 учасникам організації "Другая Украина", що діє у Москві під виглядом громадського об'єднання. За даними СБУ, група створила й розвивала інформаційно-підривний проєкт "Другая Украина" для просування кремлівських наративів, виправдовування агресії, закликів до зміни державного кордону України, розпалювання ворожнечі та дискредитації України на міжнародній арені. Наразі дії підозрюваних кваліфіковано за статтями Кримінального кодексу України (КК України) про державну зраду, колабораційну діяльність, публічні заклики до повалення влади, порушення рівноправності та виправдовування агресії Російської Федерації (РФ).* Текст:
<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190788/>

42. **Здоровило Т. Фінкомітет ВРУ пропонує зняти Дубінського з посади заступника голови одного з комітетів** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів та податкової політики відкликати народного депутата Олександра Дубінського з посади заступника голови та члена Комітету. Зазначено, що 13 листопада 2023 р. після обшуків Служби безпеки України (СБУ) та Державного бюро розслідувань (ДБР) О. Дубінському вручили підозру в державній зраді за звинуваченням в інформаційно-підривній діяльності на користь РФ, 14 листопада рішенням суду його відправили до СІЗО, де він перебуває і зараз, а востаннє арешт народному депутату продовжили на початку серпня – до 3 жовтня 2025 р..* Текст:
<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190760/>

43. **Зміни військового обліку: цій групі жінок необхідно обов'язково з'явитися до ТЦК** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 17 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що в Україні, зокрема й на Кіровоградщині, жінок із медичною та фармацевтичною освітою ставлять на військовий облік автоматично. Із 31.07.2025 діють нові правила військового обліку призовників, військовозобов'язаних і резервістів. Зокрема змінився порядок постановки на облік жінок-медиків і фармацевтів. Про це розповіла в.о. начальника групи комунікації обласного територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП) Катерина Гевель. За її інформацією, згідно з постановою № 916 заклади освіти мають протягом тижня після закінчення навчання подати до районного або міського ТЦК та СП список випускниць-медиків або фармацевтів за місцем їх проживання. Дані про них надходитимуть до Єдиного державного реєстру (ЄДР) призовників автоматично від закладів освіти. Після закінчення навчання жінки протягом 60 днів повинні особисто звернутися до ТЦК та СП для проходження військово-лікарської комісії (ВЛК). Проте наразі мобілізації для жінок немає, тому вони можуть виїжджати за кордон без обмежень, навіть перебуваючи на обліку.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/537737-zminy-viiskovoho-obliku-tsii-hrupi-zhinok-neobkhidno-oboviazkovo-ziavytysia-do-ttsk>

44. **Знає І. Близько 650 тисяч чоловіків втекли з України, а 400 солдат тікають з фронту щодня – The Telegraph** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Описано глибоку кризу з людськими ресурсами у Збройних силах України (ЗСУ), яка, на думку експертів, може стати вирішальним чинником у війні. За даними The Telegraph, сотні тисяч чоловіків призовного віку виїхали з країни або переховуються від мобілізації, а щодня з фронту дезертують сотні виснажених солдатів. Низький моральний дух, великі втрати серед піхоти, жорстке командування та ухилення від служби поглиблюють проблему. Попри це, частина військових продовжує боротися, але дедалі більше цивільних уникають армії через страх смерті, каліцтва або полону. Аналітики*

попереджають, що зростання настроїв поразки може мати самореалізуючий ефект, послаблюючи здатність країни до опору. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/blizko-650-tisjach-cholovikiv-vtekli-z-ukrajini-a-400-soldat-tikajut-z-frontu-shchodnja-the-telegraph.html>

45. **Знає І. Зеленський готовий піти на «прийнятний компроміс» на нинішній лінії фронту – Financial Times** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що метою Президента України Володимира Зеленського під час зустрічі із лідером США Дональдом Трампом 18 серпня буде налагодження «продуктивного процесу мирного врегулювання без тиску на Україну до виконання неможливих кроків, таких як виведення військ» із Донецької та Луганської областей. Зазначено, що для досягнення цілей Зеленський готовий піти на «прийнятний компроміс» на нинішній лінії фронту, який українці могли б прийняти. Наголошено, що колишній посол США в Україні Вільям Тейлор зазначив, що В. Зеленському було б добре «спокійно, але прямо» сказати Д. Трампу, що Україна «продовжуватиме захищатися від російської агресії».* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/zelenskij-hotovij-piti-na-prijnjatnij-kompromis-na-ninishnij-liniji-frontu-financial-times.html>

46. **Знає І. На Чернігівщині через атаку дронів пошкоджені енергомережі** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про наслідки масованої атаки російських дронів і ракет 19 серпня. В Чернігівській області через ураження критичної інфраструктури частина населених пунктів залишилась без електропостачання, енергетики вже працюють над відновленням. У Полтавській області атаки також пошкодили енергетичний сектор, понад тисяча абонентів залишаються без світла. Жертв немає, але зафіксовано значні руйнування.* Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/na-chernihivshchini-cherez-ataku-droniv-poshkodzheni-enerhomerezhi.html>

47. **Знає І. Після зустрічі Трампа та Зеленського Україну атакували 280 російських дронів та ракет** [Електронний ресурс] / Ірина

Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про масовану атаку Росії на Україну в ніч на 19 серпня, під час якої було випущено 280 повітряних цілей, серед них дрони "Shahed", балістичні та крилаті ракети. Сили оборони України змогли знищити чи придушити 236 із них за допомогою авіації, зенітних військ, підрозділів РЕБ, безпілотних систем і мобільних вогневих груп. Водночас зафіксовано влучання 40 дронів і чотирьох ракет у 16 локацій, а також падіння уламків у трьох місцях, що призвело до пошкоджень, зокрема на Чернігівщині.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/pislja-zustrichi-trampa-ta-zelenskoho-ukrajinu-atakuvali-280-rosijskikh-droniv-ta-raket.html>

48. **Знає І. Свириденко представила Програму дій свого уряду із 12 пріоритетами** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Прем'єр-міністерка Юлія Свириденко спільно із членами свого уряду 18 серпня представила Проєкт програми дій уряду, який містить пропозиції за ключовими напрямками урядової політики її Кабінету Міністрів. Як зазначили в пресслужбі уряду, презентація Програми дій «відбулась за участі народних депутатів, профільних громадських організацій, експертного середовища та аналітичних центрів». Водночас народний депутат Ярослав Железняк написав, що представлення «виглядало в кращих традиціях радянського з'їзду партії: «За все добре – нічого поганого». Сама Свириденко під час представлення заявила, що Програма дій уряду — це «орієнтири, які допоможуть вистояти у війні та рухатися вперед після неї».* Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/sviridenko-predstavila-prohramu-dij-svoho-urjadu-iz-12-prioritetami.html>

49. **Знає І. Трамп та Путін почнуть зустріч завтра о 22:30 за Києвом** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що зустріч Президента США Дональда Трампа та лідера РФ В. Путіна розпочнеться 15 серпня о 22:30 за київським часом із розмови тет-а-тет у присутності перекладачів на*

військовій базі Елмендорф-Річардсон у м. Анкорідж, Аляска. З російського боку до складу делегації увійшли глава МЗС С. Лавров, помічник президента РФ Ю. Ушаков, міністр оборони РФ А. Білоусов, міністр фінансів А. Силуанов та спецпредставник президента РФ з економічної співпраці К. Дмитрієв. Наголошено, що за підсумками зустрічі Путін та Д. Трамп мають дати спільну пресконференцію. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/tramp-ta-putin-pochnut-zustrich-zavtra-o-2230-za-kijevom.html>

50. **Іванна Климпуш-Цинцадзе та Олександр Мережко** долучилися до заяви європейських голів комітетів у закордонних справах **щодо територіальної цілісності України** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та голова Комітету ВР України з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко долучилися до спільної заяви голів комітетів із закордонних справ парламентів європейських держав на підтримку суверенітету й територіальної цілісності України. У заяві наголошено, що будь-яка угода, досягнута під час переговорів на Алясці 15 серпня чи пізніше, має твердо гарантувати суверенітет і територіальну цілісність України, а також опиратися на Конституцію України та принципи Статуту ООН. Автори заяви наполягають, що європейські держави також мають брати участь у переговорах, щоб мінімізувати ризики для європейської безпеки. «Не можна забувати, що росія, ймовірно, намагатиметься використати переговори як привід, щоб уникнути безумовного припинення вогню та домогтися зняття санкцій», – застерігають парламентарі. Вони закликали продемонструвати єдність та рішучість щоби гарантувати, що результат будь-яких переговорів слугуватиме принципам свободи для нинішніх і майбутніх поколінь. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385887>

51. **Ігітян А. Загальна мобілізація: чи можуть зняти з розшуку після сплати штрафу** [Електронний ресурс] / Аліса Ігітян // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про нову функцію у застосунку «Резерв+», яку Міністерство оборони України запустило у тестовому режимі в липні 2024 р. Вона дозволяє військовозобов'язаним сплачувати штрафи за порушення правил військового обліку онлайн зі знижкою до 50 %. Юристи пояснюють, що оплата штрафу через додаток автоматично забезпечує зняття статусу «у розшуку», який може з'явитися у випадку неявки до ТЦК, відмови від проходження ВЛК чи несвоєчасного оновлення даних. Після сплати штрафу інформація передається до ТЦК та оновлюється в реєстрі «Оберіг» протягом кількох днів, після чого статус зникає.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zahalna-mobilizatsija-chi-mozhut-znjati-z-rozshuku-pislja-splati-shtrafu.html>

52. **Іжак О. Тінь Китаю на Алясці: чи стане Сі третім у ядерній грі Путіна і Трампа?** [Електронний ресурс] / Олексій Іжак // Дзеркало тижня. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Проаналізовано ситуацію навколо завершення дії договору СНО-3 між США та РФ і нові ініціативи В. Путіна щодо переговорів про ядерне роззброєння. Показано, що Росія фактично втратила здатність виходити за ліміти СНО-3 через дефіцит носіїв ядерної зброї, зношеність арсеналу та втрати у війні проти України. США ж не мають нагальної потреби у продовженні договору з РФ, оскільки він не забезпечує ані балансу, ані прозорості. Водночас Вашингтон стикається з викликом ядерного потенціалу Китаю, який може до 2035 р. досягти рівня США та РФ. У цьому контексті пропозиції Путіна виглядають радше як спроба стратегічного обману: обмеження американських ядерних сил в обмін на російські, які й так деградують, тоді як Китай продовжить стрімке нарощування арсеналу. Символічна зустріч на Алясці продемонструвала, що США готові обговорювати питання стратегічних озброєнь насамперед із Китаєм, можливо, із залученням РФ, але не з Росією*

як головним партнером. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/tin-kitaju-na-aljastsi-chi-stane-si-tretim-u-jadernij-hri-putina-i-trampa.html>

53. **Катишев К. Азербайджан виділив Україні допомогу після атак РФ** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що згідно з указом Президента країни Ільхама Алієва, оприлюдненого 11.08.2025, Азербайджан виділив 2 млн доларів для надання гуманітарної допомоги Україні після російських ударів по енергетичній інфраструктурі. Зазначено, що рішення ухвалене з урахуванням принципів гуманізму та на підставі двосторонніх і багатосторонніх угод між Баку та Києвом; гроші з резервного фонду Азербайджану будуть виділені Міністерству енергетики України та підуть на підтримку української енергосистеми - закупівлю та відправлення електрообладнання.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4806562-azerbaidzhan-vydilyv-ukraini-dopomohu-pislia-atak-rf>

54. **Катишев К. Євросоюз надасть Україні додаткові 1,6 млрд євро** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що Європейський Союз (ЄС) отримав третій переказ надзвичайних доходів із заморожених активів Центрального банку (ЦБ) РФ у розмірі 1,6 млрд євро - майже всі ці гроші підуть на підтримку України. Нагадано, що мова йде про так звані надзвичайні прибутки від заморожених активів ЦБ РФ, які зберігаються в центральних депозитаріях цінних паперів ЄС. Хоча самі активи залишаються заблокованими, відсотки на грошові залишки можуть використовуватися для підтримки України. Перший трансфер відбувся у липні 2024 р., другий – у квітні 2025 р. Третій трансфер охоплює доходи, накопичені протягом першої половини 2025 р. Уточнено, що 90 % перших двох траншів були використані для підтримки України через Європейський фонд миру (EPF), а 10 % – через інструмент «UkraineFacility». Починаючи з третього траншу, 95 % надходжень буде спрямовано на підтримку України через механізм кредитного співробітництва з Україною (ULCM), а 5 % – через EPF.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/business/economics/4806625-yevrosouiz-nadast-ukraini-dodatkovy-16-mlrd-yevro>

55. **Катишев К. З російського полону повернулись 84 українці** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Координаційного штабу з питань поводження з військовополоненими (КШППВ) про те, що Україна та РФ провели 67-ий обмін полоненими: додому повернулись 84 українці – 33 військових і 51 цивільний, які були затримані на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) ще до повномасштабного вторгнення та незаконно засуджені на тривалі терміни ув'язнення – від 10 до 18 років. Серед визволених – захисники з гарнізону Маріуполя, воїни ВМС і ДПСУ. Більшість цивільних і військових мають проблеми зі здоров'ям та інвалідність. У КШППВ запевнили, що всі звільнені пройдуть медичний огляд, отримають лікування, будуть забезпечені всім необхідним на перший час, отримають належні виплати та пройдуть реабілітацію та реінтеграцію до суспільства після тривалої ізоляції у російській неволі.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807500-z-rosiiskoho-polonu-povernulys-84-ukraintsi>

56. **Катишев К. Зеленський назвав зібрану суму на зброю США** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Телеграм Президента Володимира Зеленського про те, що у межах програми «Перелік пріоритетних потреб України» («Prioritized Ukraine Requirements List» – PURL) Україна вже має \$1,5 млрд на закупівлі зброї у США. Глава держави нагадав, що Нідерланди внесли \$500 млн, спільний внесок Данії, Норвегії та Швеції сягнув \$500 млн, а 13.08.2025 Німеччина додала ще \$500 млн. Президент подякував Берліну за цей важливий крок. «Продовжуємо обговорення з іншими країнами. Кожен внесок у межах «PURL» – це прямі інвестиції в нашу здатність захищати життя наших людей і наближати достойний мир. Дякую всім нашим союзникам за підтримку України», –*

резюмував він. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807470-zelenskyi-nazvav-zibranu-sumu-na-zbroui-ssha>

57. **Катишев К. ЗМІ назвали ключові компоненти гарантій безпеки** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Як повідомила газета «The Wall Street Journal» із посиланням на європейських посадовців, майбутні гарантії безпеки для України включатимуть чотири ключові компоненти: військова присутність; системи протиповітряної оборони (ППО); постачання озброєння; моніторинг припинення бойових дій. Стверджено, що існують варіанти, за яких США можуть надати непряму військову підтримку європейським миротворцям, не вводячи американські війська безпосередньо на територію України.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4808786-zmi-nazvaly-kluichovi-komponenty-harantii-bezpeky>

58. **Катишев К. ЗСУ уразили три пункти управління російської армії** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 серп. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1270-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1269-ту, добу на фронті зафіксовано 139 бойових зіткнень на 11 напрямках. Найбільш активні бої велися в районі Покровська. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 10 районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, три пункти управління, один склад боєприпасів і три артилерійські системи російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808004-zsu-urazyly-try-punkty-upravlinnia-rosiiskoi-armii>

59. **Катишев К. Канада доєднається до ініціативи з озброєння ЗСУ** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Телеграм міністра оборони України Дениса Шмигала про зустріч із послом Канади в Україні*

Наталкою Цмоць щодо розвитку співпраці у сфері оборонної промисловості. Посадовець подякував Канаді за непохитну підтримку та важливу допомогу з перших днів повномасштабної агресії РФ і наголосив, що Канада також готує внесок в ініціативу «PURL», яка допомагає Україні отримувати озброєння та технології США. Міністр додав, що розглядається можливість підтримки виробництва українських далекобійних дронів, які демонструють високу ефективність. Він представив канадській стороні механізм «Defence City» – спеціальний правовий режим для розвитку оборонної екосистеми в Україні». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807800-kanada-doiednaietsia-do-initsiatyvy-z-ozbroiennia-zsu>

60. Катишев К. На Алясці провели мітинг на підтримку України [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про мітинг на підтримку України в американському місті Анкоридж на Алясці, який відбувся перед зустріччю Президента США Д. Трампа і російського правителя В. Путіна. В акції взяли участь близько тисячі людей. Учасники тримали у руках українські прапори та плакати з написами «Аляска з Україною», «Загарбники не мають права голосу за столом», «Слава Україні», «Путін не зупиниться на Україні». Як розповіла одна з організаторок акції протесту, мітинги в центрі Анкориджа напередодні та в день саміту лідерів США та РФ мають чіткі меседжі як для Трампа, так і для Путіна, якого зовсім не чекають на американській землі.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4807740-na-aliastsi-provely-mitynh-na-pidtrymku-ukrainy>

61. Катишев К. Рада ухвалила збільшення видатків на 40 млрд [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Телеграм народного депутата Ярослава Железняка про те, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила законопроект № 13439-3 про зміни до держбюджету на 2025 р., які передбачають збільшення невійськових видатків на понад 40 млрд грн. Згідно з документом, серед основних змін – 25,7 млрд грн виділено*

на поповнення резервного фонду держбюджету для непередбачуваних військових і гуманітарних видатків і 4,3 млрд грн - для Мінцифри (на нову програму закупівлі спеціальної техніки, дронів та обладнання для тестування в бойових умовах і фінансування грантів на виробництво у сфері «defense tech»). Крім того, передбачено 4,6 млрд грн на харчування учнів початкових класів в усіх областях і V - XI класів – на прифронтових територіях, 3,2 млрд грн – на закупівлю лікарських засобів для лікування онкологічних та інших захворювань. На розбудову мережі військових ліцеїв виділяється 1,5 млрд грн субвенції місцевим бюджетам, а на підтримку ветеранів війни й їхніх родин – 1,2 млрд грн. Окремо 1 млрд грн перерозподілено на будівництво нового житла / реконструкцію приміщень для проживання внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4809092-rada-ukhvalyla-zbilshennia-vydatkiv-na-40-mlrd>

62. **Катишев К. Сирський прийняв важливе рішення щодо Покровська** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Як повідомив речник Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) Андрій Ковальов, найбільша активність ворога спостерігається в районах населених пунктів Полтавка, Попів Яр, Маяк, Дорожнє, Никанорівка, Кучерів Яр, Нове Шахове, Новоекономічне, Сухецьке, Родинське, Промінь, Удачне, Лисівка, Звірове, Горіхове, Дачне. Росіяни використовують перевагу в чисельності та, масштабно втрачаючи особовий склад, намагаються просочуватися малими групами через першу лінію позицій українських захисників. Тому рішенням Головнокомандувача ЗСУ Олександра Сирського виділено додаткові сили та засоби з метою виявлення та знищення диверсійних груп противника, які проникають за лінію оборони. Зауважено, що напередодні ексначальник штабу 12-ої бригади спецпризначення «Азов» Богдан Кротевич (позивний Тавр) звернувся до Президента Володимира Зеленського із попередженням про надзвичайно складну бойову ситуацію, що виникла на лінії Покровськ -

Костянтинівка. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4806858-syrskiy-pryiniav-vazhlyve-rishennia-schodo-pokrovska>

63. **Катишев К. Україна підписала рекордну угоду на закупівлю газу** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Як повідомила Прем'єр-міністерка Юлія Свириденко, «Нафтогаз» та Європейський банк реконструкції та розвитку (ЄБРР) підписали рекордну для України угоду на 500 млн євро на закупівлю газу. За словами топпосадовиці, вперше такий кредит надається під гарантію Європейського Союзу (ЄС) без державної гарантії України. «Це дозволить Україні краще підготуватися до опалювального сезону та забезпечити українські домівки теплом і світлом навіть у найскладніші дні зими», – пояснила очільниця уряду та висловила вдячність ЄБРР та ЄС за підтримку. Тим часом у «Нафтогазі» заявили, що купуватимуть газ на конкурентних умовах у більш ніж 30 попередньо кваліфікованих постачальників на основі контрактів, укладених відповідно до стандартів Європейської федерації енергетичних трейдерів (EFET). Організація об'єднує понад 120 європейських компаній і спрямована на підвищення прозорості й ефективності європейського енергетичного ринку, сприяння конкуренції та забезпечення надійного постачання енергії.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4807117-ukraina-pidpysala-rekordnu-uhodu-na-zakupivlui-hazu>

64. **Катишев К. Patriot отримали новий виклик в Україні – ЗМІ** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що за даними розвідки США, останніми місяцями РФ активізувала використання балістичних ракет із покращеною маневреністю. Це призвело до того, що системи «Patriot», на які Україна покладається для захисту від ударів балістикою, стали менш ефективними. Йдеться про ракети «Іскандер-М» і «KN-23», які вважаються такими, що найчастіше застосовуються Росією в ударах по Україні. Наразі Україна має у своєму розпорядженні п'ять батарей/систем «Patriot». Також*

українські сили отримали додаткові перехоплювачі, однак експерти зазначають, що навіть із ними системи не завжди можуть впоратися з новими російськими ракетами. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807785-Patriot-otrymaly-novyι-vyklyk-v-ukraini-zmi>

65. **Кириленко Т. Воєнна соціалька: протезування за рахунок держави** [Електронний ресурс] / Тетяна Кириленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що тільки за перші два місяці цього року в межах державної програми протезування 18,6 тис. українців отримали понад 58,5 тис. допоміжних засобів реабілітації. За даними Фонду соціального захисту осіб з інвалідністю, з держбюджету на це було спрямовано більш як 650 млн грн. А вже впродовж шести місяців 2025 р. держава забезпечила якісними допоміжними засобами реабілітації понад 56 тис. українців. У межах державної програми вони отримали майже 208 тис. виробів на загальну суму 2,4 млрд грн. Найбільше засобів реабілітації видано у Дніпропетровській, Львівській, Житомирській, Харківській і Тернопільській областях. Серед основних засобів значаться протези верхніх і нижніх кінцівок (9,4 тис.), протезно-ортопедичні вироби (майже 30 тис. одиниць), крісла колісні (понад 8,4 тис.).* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/vojenna-sotsialka-protezuwannja-za-rakhunok-derzhavi.html>

66. **Кім В. Між статтею 5 і «дикобразом»: Захід шукає «гарантії» безпеки для України** [Електронний ресурс] / Володимир Кім // Дзеркало тижня. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Проаналізовано результати переговорів у Вашингтоні щодо можливого припинення бойових дій в Україні та майбутніх гарантій безпеки. Підкреслено, що США та європейські партнери обговорюють різні варіанти — від «аналогів статті 5 НАТО» до зміцнення української армії, проте реальні механізми залишаються невизначеними. Дональд Трамп просуває ідею всеосяжного мирного договору, що може вимагати від України територіальних поступок, тоді як Володимир Зеленський наполягає на отриманні дієвих гарантій безпеки. Позиції союзників*

розходяться: США відмовляються від розміщення власних військ, тоді як окремі європейські країни готові надати обмежений контингент чи інші форми підтримки. Наголошено на ризиках маніпуляцій, повторенні сценарію Будапештського меморандуму та потребі відкритого діалогу української влади з суспільством, аби уникнути розчарувань і протестів. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/mizh-statteju-5-i-dikobrazom-zakhid-shukaje-harantiji-bezpeki-dlja-ukrajini.html>

67. **Кіра Рудик: Українці мають право контролю використання заморожених активів РФ** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка України, лідерка партії «Голос» Кіра Рудик, знерухомлені російські активи є логічним джерелом фінансування збройної підтримки України та її відновлення. Вона наголосила, що причиною відсутності наступних кроків у конфіскації заморожених активів РФ є брак політичної волі у партнерів і очікування домовленостей між Президентом США Дональдом Трампом та російським диктатором В. Путіним. Політикиня зауважила, що зараз сума заморожених російських активів може бути навіть більша, ніж сума всієї допомоги, яку наші партнери надали Україні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385919>

68. **"Коаліція охочих" готова розмістити свої сили в Україні після припинення війни – заява** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 18 серп. – Електрон. дані. Згідно із заявою, оприлюдненою урядом Великої Британії, "Коаліція охочих" готова розмістити сили стримування в Україні після припинення бойових дій. Планується взяти під захист небо та море. Лідери країн-учасниць "Коаліції бажаних" після онлайн-зустрічі із Президентом України Володимиром Зеленським заявили про готовність відіграти ключову роль у майбутніх гарантіях безпеки для України. Зокрема йдеться про багатонаціональні сили, які можуть бути розгорнуті на території України для захисту її повітряного та морського простору. Вказано, що зобов'язання Президента США Дональда Трампа щодо надання

Україні гарантій безпеки розглядаються як основа майбутньої угоди, а коаліція буде "опорним елементом" цієї архітектури, йдеться в заяві. Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/koaliciya-ohochih-gotova-rozmistiti-svoyi-sili-v-ukrayini-pislya-pripinennya-vijni-zayava/1227403>

69. **Комітет з питань молоді і спорту вітає рішення Президента України щодо спрощення вступу до закладів вищої освіти, збільшення стипендій та спрощення перетину кордону для чоловіків молодше 22 років** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 серп. [№ 413]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський доручив уряду спростити для молоді умови вступу до ЗВО та перетину кордону, а також підвищити стипендії студентам із наступного року. Президент запропонував збільшити вік чоловіків, яким буде дозволено виїжджати за кордон під час воєнного стану, до 22 років. Це допоможе багатьом зберегти зв'язки з Україною та реалізуватися в навчанні, передусім у рідній країні. Крім того, В. Зеленський поспілкувався з учасниками форуму про роботу з українською молоддю на тимчасово окупованих територіях (ТОТ), множинне громадянство та дипломатичні зусилля для досягнення справедливого і стійкого миру. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту привітав рішення Президента України щодо спрощення вступу до ЗВО, збільшення стипендій та спрощення перетину кордону і зазначив, що це сприятиме поверненню до України значної частини молоді, яка виїхала після початку повномасштабної російської агресії, та зменшенню кількості молодих громадян віком 16 - 17 років, які виїжджають за кордон для здобуття вищої освіти. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385994>

70. **Конюченко А. Бійці 93-ї бригади взяли в полон окупантів, які проникли вглиб українських позицій** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. Йдеться про те, що малі піхотні штурмові групи РФ проникли вглиб української

території в зоні відповідальності 19-го армійського корпусу Збройних Сил України (ЗСУ). Воїнам 93-ої окремої механізованої бригади «Холодний Яр» вдалося взяти в полон чотирьох російських солдатів віком від 20 до 28 років, а ще чотирьох росіян ліквідувати, інформує пресслужба цього полку. Зазначено, що полонені розповіли, що вони є військовослужбовцями 132-ої окремої мотострілецької бригади армії РФ. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/bijtsi-93-ji-brihadi-vzjali-v-polon-okupantiv-jaki-pronikli-vhlib-ukrajinskikh-pozitsij.html>

71. **Конюченко А. Дрони ГУР атакували "Оренбурзький гелієвий завод"** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що в російському місті Оренбург ударні дрони Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) атакували гелієвий завод. У районі цього заводу росіяни перекрили ділянку траси. Зазначено, що це підприємство є єдиним у країні-агресора із виробництва гелію, який є важливим компонентом для виготовлення ракет, а також використовується в авіапромисловості та у космічній галузі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/droni-hur-atakuvali-orenburzkij-helijevij-zavod.html>

72. **Конюченко А. Зеленський про сьогоднішні удари росіян: "Путін показово вбиватиме, щоб тиснути на Україну та Європу"** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Президент України Володимир Зеленський відреагував на сьогоднішні удари окупаційних військ по Одесі, Запоріжжю, Харкові, Сумах. Він назвав їх "абсолютно показовим і цинічним ударом". Глава держави наголосив, що Росія знає, що сьогодні у Вашингтоні має відбутися зустріч для обговорення припинення війни. На своїй сторінці в Facebook В. Зеленський повідомив, що обговорить разом із американським президентом Дональдом Трампом ключові речі та що в розмові також братимуть участь лідери Великої Британії, Італії, Німеччини, Фінляндії, Франції, Європейського Союзу, НАТО.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zelenskij->

pro-sohodnishni-udari-rosijan-putin-pokazovo-vbivatime-shchob-tisnuti-na-ukrajinu-ta-jevropu.html

73. **Конюченко А. КНДР планує направити до Росії додаткові війська: Буданов розповів деталі** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Північна Корея планує відправити до Росії близько 6000 військових інженерних підрозділів у Курську область, офіційно — для розмінування та відновлювальних робіт. Однак, за словами керівника ГУР МО Кирила Буданова, їхні завдання можуть виходити за межі заявлених, а разом із солдатами КНДР надішле й 50 – 100 одиниць військової техніки, зокрема танки М2010 та БТР-80. Він зазначив, що значні втрати північнокорейських військових у регіоні пов'язані з низькою підготовкою та мовним бар'єром. В обмін на допомогу Росія надає КНДР гроші, технології та військове навчання, що оцінюється в десятки мільярдів доларів. За даними CNN, КНДР може додатково відправити ще 25 – 30 тис. військових. Участь Північної Кореї у війні проти України розглянуто як порушення міжнародного права та підставу для притягнення її керівництва до відповідальності на майбутньому трибуналі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/kndr-planuje-napraviti-do-rosiji-dodatkovyi-vijska-budanov-rozpoviv-detali.html>

74. **Конюченко А. На покровському напрямку воїни "Азову" зайняли смугу оборони на одній із найтяжчих ділянок** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про загострення ситуації на покровському напрямку, де бійці першого корпусу НГУ «Азов» зайняли оборону на одній із найважчих ділянок біля дороги Добропілля – Краматорськ. Російські війська намагаються просуватися, але зазнають значних втрат у техніці та живій силі. Підрозділи «Азову» проводять заходи з блокування сил противника, про результати яких обіцяють повідомити пізніше. Аналітики та військові попереджають, що Покровськ і Мирноград перебувають на межі оточення, Костянтинівка — у напівоточенні, і в разі прориву бронегруп РФ у тил фронт може швидко*

відкотитися з великими територіальними втратами. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/na-pokrovskomu-naprijamku-vojini-azovu-zajnjali-smuhu-oboroni-na-odnij-iz-najtjashchikh-diljanok.html>

75. **Конюченко А. ССО знищили у Криму потужний радар росіян ТРЛК-10 "Скала-М"** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що в тимчасово окупованій Абрикосівці у Криму два дні тому підрозділи Руху опору Сил спеціальних операцій ЗСУ знищили стаціонарний трасовий радіолокаційний комплекс ТРЛК-10 "Скала-М" російської окупаційної армії. Військові пояснили, що радіус дії цього радянсько-російського комплексу становить до 350 км, він призначений для того, щоб здійснювати контроль над повітряним рухом у небі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/sso-znishchili-u-krimu-potuzhniy-radar-rosijan-trlk-10-skala-m.html>

76. **Конюченко А. У бригаді "Сталевий Кордон" розповіли, скільки військових тримає РФ у Курській області** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про ситуацію на курському напрямку, де Росія зосередила близько 50 тис. військових, постійно проводить ротації та активні штурми. Лише за минулу добу загарбники здійснили шість атак, але всі вони були відбиті українськими силами. Бригада "Сталевий Кордон" щодня ліквідовує близько 10 окупантів і ще близько 20 — поранює, аналогічні втрати ворог несе й від дій інших підрозділів. Зауважено також, що КНДР планує направити до Курської області близько 6000 своїх військових і до 100 одиниць техніки. Українське командування наголошує, що Курська операція спрямована на недопущення наступу РФ на Сумщину та змушує ворога перекидати сили для оборони власної території.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-brihadi-stalevij-kordon-rozpovili-skilki-vijskovikh-trimaje-rf-u-kurskij-oblasti.html>

77. **Конюченко А. Удари РФ по нафтових терміналах Socar в Одесі можна кваліфікувати як навмисний напад на інфраструктуру Азербайджану — Мамедов** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко //

Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що армія РФ 18 серпня знову атакувала "Шахедами" нафтові термінали "Socar" у передмісті Одеси. На місці удару спалахнула масштабна пожежа, сталося також загорання двоповерхової будівлі, зазначив голова Одеської обласної військової адміністрації Олег Кіпер. Ексзаступник Генерального прокурора Гюндуз Мамедов заявив, що другий удар росіян по нафтових терміналах "Socar" свідчить, що це вже не помилка, а їх можна кваліфікувати як навмисний напад на цивільну інфраструктуру Азербайджану в Україні. У соцмережі "Х" він вказав, що ці удари мають ознаки воєнних злочинів.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/mamedov-zajaviv-shcho-udari-rf-po-naftovikh-terminalakh-socar-v-odesi-mozhna-kvalifikuvati-jak-navmisnij-napad-na-infrastrukturu-azerbajdzhanu.html>

78. **Котляр А.** «Дані Gallup показують перехід українців не від оптимізму до песимізму, а від ейфорії до реалізму» [Електронний ресурс] / Алла Котляр // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Наведено інтерв'ю з директором Інституту соціології НАН України, соціологом, філософом і психологом Євгеном Головахою про результати опитування "Gallup" щодо бажання більшості українців завершити війну шляхом переговорів, а також те, наскільки ці дані відповідають реальним суспільним настроям. Є. Головаха пояснив зміну громадської думки переходом від воєнної ейфорії 2022 р. до більш реалістичного сприйняття ситуації після невдалого контрнаступу 2023-го. У розмові йдеться про неприйнятність для українців російських умов миру, готовність до припинення бойових дій без юридичного визнання втрати територій, ризики внутрішніх розколів (між фронтовиками й тими, хто не воював, між тими, хто виїхав, і тими, хто залишився), роль прозорої мобілізаційної політики, вплив корупційних скандалів і протестів, можливі сценарії після війни, небезпеку соціальної напруги та типи лідерів, яких суспільство може підтримати на повоєнних виборах.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/dani-gallup-pokazujut-perekhid-ukrajintiv-ne-vid-optimizmu-do-pesimizmu-a-vid-ejforiji-do-realizmu.html>

79. **Кравченко В. Росію витискають із Південного Кавказу: що означають вашингтонські домовленості Баку та Єревана** [Електронний ресурс] / Володимир Кравченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Описано роль Дональда Трампа як посередника в досягненні рамкових домовленостей між Азербайджаном і Вірменією щодо завершення понад 35-річного конфлікту, що включають угоду про мир, меморандум «Маршрут Трампа» (TRIPP), закриття Мінського процесу та декларацію лідерів. Вашингтонські переговори відбулися на тлі різкого погіршення відносин обох країн із Москвою, що дозволило США посилити вплив на Південному Кавказі й витіснити РФ із ключових регіональних процесів. Угода частково вирішує питання Зангезурського коридору, відкликаних позовів і міжнародної присутності на кордоні, зберігаючи територіальну цілісність Вірменії, але викликає критику всередині країни за відсутність згадки про виведення азербайджанських військ і звільнення полонених. Домовленості також змінюють баланс сил у регіоні на користь США та Туреччини, викликаючи занепокоєння РФ та Ірану. Підкреслено, що, попри урочистий характер підписання, ці кроки можуть стати лише етапом у новому витку геополітичного протистояння.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/rosiju-vitiskajut-iz-pivdennoho-kavkazu-shcho-oznachajut-vashinhtonski-domovlenosti-baku-ta-jerevana.html>

80. **Красіков М. Дрони атакують Росію: як удари по гелієвому заводу та "Монокристалу" послаблюють ворога** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що дрони Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) 11 серпня атакували Оренбурзький гелієвий завод, який щорічно переробляє близько 15 млрд кубометрів природного газу, і є ключовим для російської економіки та промисловості. Також у Ставрополі 12 серпня пролунали щонайменше п'ять вибухів на території заводу "Монокристал", що належить до хімічної промисловості, і є одним із лідерів у світі з виробництва штучного сапфіру, який*

використовується в оптиці, датчиках і лазерах, зокрема для військових потреб РФ, оскільки завод виконує держоборонні замовлення. Того ж дня у Ярославлі спалахнула пожежа на території лакофарбового заводу, який постачає матеріали для захисту військової техніки від корозії, і також працює на російський військово-промисловий комплекс (ВПК). Експерти розповіли, як удари по цих об'єктах послаблюють економіку та військовий потенціал РФ, ускладнюючи виробництво ракет і літаків. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/719092-udari-po-vpk-rosiji-eksperti-poyasnili-yak-ostanni-udari-po-vorozhim-zavodam-poslabili-rf>

81. **Красіков М. США припиняють озброєння України: що чекає на ЗСУ без Patriot і HIMARS** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Зазначено, що віцепрезидент США Джей Ді Венс в інтерв'ю "Fox News" заявив, що США більше не фінансуватимуть закупівлю озброєнь для України. Також, за його словами, європейські союзники повинні взяти на себе основну частину фінансування, оскільки війна відбувається "на їхньому порозі". Розглянуто, які наслідки чекають на ЗСУ без американських "Patriot", "HIMARS" і "Bradley", чи зможе Європа замінити підтримку США і як це вплине на фронт. За словами експертів, у разі негативного розвитку подій, а саме повного припинення США постачання зброї в Україну наслідки можуть бути дуже важкі для фронту. Зокрема Сили оборони України будуть позбавлені важливих засобів стримання росіян. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/718969-dopomoga-ukrajini-vid-ssha-chi-zmozhut-zsu-voyuvati-bez-patriot-himars-i-bradley>

82. **Кримських студентів примусово відправляють на роботи в Курську область** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 14 серп. – Електрон. дані. Йдеться про те, що у тимчасово окупованому Криму росіяни використовують українську молодь як трудовий ресурс для пропаганди. Під виглядом "волонтерської допомоги" студентів змушують їхати на Курицину для будівельних робіт із обов'язковими елементами

кремлівської пропаганди, повідомив Центр національного спротиву (ЦНС). Серед так званих добровольців - учні фейкового Кримського федерального університету ім. Вернадського, коледжу громадського харчування та торгівлі, а також члени молодіжних рад при окупаційних адміністраціях. Вказано, що такі заходи замість навчання та розвитку інтегрують молодь у воєнну систему РФ та формують мобілізаційний резерв для російської армії. Текст: <https://gazeta.ua/articles/krym/krimskih-studentiv-primusovo-vidpravlyayut-na-roboti-v-kursku-oblast/1227088>

83. **Кругленко О. Президія Меджлісу кримськотатарського народу зробила заяву напередодні зустрічі Трампа з Путіним** [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про офіційну заяву Президії Меджлісу кримськотатарського народу напередодні запланованої на 15.08.2025 зустрічі Дональда Трампа та В. Путіна, під час якої може обговорюватися питання обміну територіями. Меджліс наголосив на категоричному неприйнятті будь-яких спроб визнання Криму російською територією та заявив, що жодні рішення щодо його майбутнього не можуть ухвалюватися без участі України та кримськотатарського народу. Будь-які угоди, укладені без їхньої згоди, вважаються незаконними. У заяві підкреслено, що майбутнє Криму має розглядатися лише в контексті відновлення територіальної цілісності України та права кримськотатарського народу на самовизначення. Меджліс закликав міжнародних учасників переговорів щодо війни вжити рішучих заходів проти дій Росії та попередив про неприпустимість кулуарних домовленостей.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/prezidiya-medzhlisu-krimskotatarskoho-narodu-zrobila-zajavu-naperedodni-zustrichi-trampa-z-putinim.html>

84. **Кулик А. Зеленський назвав країни, з ким Україна першою запровадить множинне громадянство** [Електронний ресурс] / Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Зазначено, що Президент України Володимир Зеленський під час виступу на Українському*

молодіжному форумі-2025 наголосив, що ухвалення Закону про множинне громадянство є важливим кроком для держави. За його словами, наступним етапом стане визначення переліку держав, з якими Україна насамперед реалізовуватиме можливість множинного громадянства; пріоритет віддаватимуть тим країнам, де проживає значна українська діаспора та які активно підтримують Київ під час повномасштабної війни з РФ. Президент уточнив, що саме уряд формуватиме та оприлюднюватиме список держав, з якими діятимуть положення Закону. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/719011-zelenskiy-nazvav-krajini-z-kim-ukrajina-pershoyu-zaprovadit-mnozhinne-gromadyanstvo>

85. Кулик А. Молодим лікарям готують солідний бонус: хто зможе отримати 200 тисяч гривень [Електронний ресурс] / Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Міністерство охорони здоров'я України (МОЗ України) оголосило про запуск програми підтримки молодих лікарів, які готові працювати у сільській місцевості, на деокупованих або прифронтових територіях. Із 2025 р. випускники інтернатури державних медичних вищих навчальних закладів (ВНЗ) зможуть отримати одноразову допомогу за умови дотримання певних вимог. Розглянуто, хто може претендувати на виплату, які документи необхідно надати. Вказано, що у програмі беруть участь 20 державних ВНЗ.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/718712-viplati-likaryam-hto-mozhe-otrimati-200-tisyach-poyasnennya-moz>

86. Кулик А. 120 тисяч українців у США під загрозою депортації: WSJ розповів про наслідки рішення Трампа [Електронний ресурс] / Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як повідомило видання "The Wall Street Journal", близько 120 тис. українців, які прибули до США за останні два роки через програму "Uniting for Ukraine", опинилися під загрозою втрати гуманітарного захисту та депортації. Вказано, що ця програма, запроваджена адміністрацією Президента США Джо Байдена, дозволяла українцям в'їзд на територію США з гуманітарним*

паролем на два роки за умов наявності американського спонсора. Тепер адміністрація Д. Трампа не планує продовжувати дію цих дозволів і фактично припиняє роботу програми. Зазначено, що Д. Трамп не виключав можливості дозволити українцям залишатися у США до завершення війни, проте жодних конкретних рішень досі не ухвалено. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/719465-120-tisyach-ukrajinciv-u-ssha-pid-zagrozyu-deportaciji-wsj-rozpoviv-pro-naslidki-rishennya-trampa>

87. **Куш О. Трамп узяв Європу у митні лещата, і це не суто економічне рішення** [Електронний ресурс] / Олексій Куш // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. – Електрон. дані. Проаналізовано нову торговельну угоду між США та ЄС, укладену Дональдом Трампом, яка встановлює 15 % мита на європейські товари, що експортуються на американський ринок. Пояснено, що це рішення частково зменшує фіскальну асиметрію, за якої європейські експортери платили в США значно нижчі мита (2 – 3 %), ніж американські в ЄС (20 – 27 % ПДВ). Розглянуто історію торговельної політики Д. Трампа, його негативне ставлення до угод про вільну торгівлю та прагнення захищати внутрішній ринок митами. Описано супровідні домовленості ЄС щодо інвестицій у США та закупівлі енергоносіїв і зброї, а також стратегічний контекст — поступову відмову Вашингтона від фінансування безпеки й економічного добробуту союзників власним коштом. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/tramp-uzjav-jevropu-u-mitni-leshchata-i-tse-ne-suto-ekonomichne-rishennja.html>

88. **Лариса Білозір: Важливо бачити, як втілюється те, що ми ухвалюємо в сесійній залі та впроваджуємо на державному рівні** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 серп. [№ 413]. – Електрон. дані. Зазначено, що турбота, професійність і командна робота дають реальні результати та підтримку тим, хто її потребує. «Це і є перевага мажоритарної системи: коли депутат закріплений за конкретною територією, де його обрали, зустрічається і має постійний зворотний зв'язок з людьми, які його підтримали. Він не «літає у

хмарах», а ходить ногами, спілкується й бачить реальну ситуацію на власні очі», — зазначила народна депутатка України Лариса Білозір. Вона розповіла, що у Томашпільській громаді мала нагоду ближче познайомитися із роботою ветеранського простору з промовистою назвою — «Світло відродження». Центр охоплює широке коло послуг, у тому числі для військовослужбовців, ветеранів та їхніх родин. Й особливо цінно, що ця робота не зупиняється на формальностях, а навпаки — постійно розвивається й набирає обертів. Для самих ветеранів у просторі діє маршрут допомоги, який охоплює оформлення пільг, отримання допомоги, доступ до психологічної підтримки, участь у рекреаційних та адаптаційних заходах. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/385949>

89. **Липчанський М. Генштаб: За добу на фронті відбулось понад 180 боїв** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 18 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1272-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1271-шу, добу на фронті зафіксовано 182 бойових зіткнення. Російські загарбники завдали по території України чотирьох ракетних ударів чотирма ракетами та 80 авіаційних ударів, скинувши 152 керовані авіаційні бомби. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 10 районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, три артилерійські засоби та три пункти управління ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808364-henshtab-za-dobu-na-fronti-vidbulos-ponad-180-boiv>

90. **Лиса А. В уряді анонсували програму Авто-для-Захисника** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 19 серп. — Електрон. дані. Вказано, що Кабінет Міністрів України (КМ України) у 2025 р. запускає комплексну програму «Авто-для-Захисника», що передбачає державне фінансування переобладнання транспортних засобів під потреби осіб із інвалідністю внаслідок війни. Планується систематизувати

чинні акти й ухвалити законопроекти, що розмежовують категорії осіб, які відстоювали державність і незалежність України, а саме: ветеранів Другої світової війни та ветеранів війни, які брали участь у бойових діях на території інших держав; осіб, які брали участь у Революції Гідності; ветеранів війни, які брали участь у відсічі збройної агресії РФ проти України; осіб, які залучалися до забезпечення проведення заходів, спрямованих на захист незалежності, суверенітету та територіальної цілісності України; іноземних добровольців, які брали участь у відсічі збройної агресії РФ проти України. До 31.08.2025 до Верховної Ради України (ВР України) мають подати законопроект про основні засади ветеранської політики щодо осіб, які брали участь у відсічі збройної агресії РФ проти України; до 31.08.2026 має бути забезпечено супроводження пакета законопроектів щодо ветеранів/ветеранок російсько-української війни, залучених цивільних осіб та іноземних добровольців, а також ухвалення регулювання на їх імплементацію та доведення до виконання в уповноважених органах. Планом дій передбачається, що до 31.12.2025 буде відшкодовано 100 переобладнань транспортних засобів особам із інвалідністю внаслідок війни I - II груп, а до 31.12.2026 - 400 ветеранів скористаються послугою переобладнання транспортного засобу та отримають відшкодування за оплату послуг із укладення договорів обов'язкового страхування цивільно-правової відповідальності (ОСЦПВ) на загальну суму 500 млн грн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4808710-v-uriadi-anonsuvaly-prohramu-avto-dlia-zakhysnyka>

91. **Лиса А. Вибух дрона: Польща звинуватила Росію у провокації** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Вказано, що міністр оборони Польщі Владислав Косіняк-Каміш оприлюднив нові результати розслідування вибуху військового дрона на Люблінщині, заявивши, що це російська провокація. Він наголосив, що РФ провокує у час, коли тривають мирні переговори, «коли є надія, що ця війна, яку оголосила Росія, - війна проти Української держави, але також

війна, що загрожує безпеці країн НАТО - має шанс закінчитися». Зазначено, що безпілотник, який вибухнув у Люблінському воєводстві, був так званою приманкою, які використовують, серед іншого, для «випробування» оборонних систем країни. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4809175-vybukh-drona-polscha-zvynuvatyla-rosiui-u-provokatsii>

92. **Лиса А. ЗМІ опублікували список «мирних» умов Путіна** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про опублікований агенцією «Reuters» повний перелік вимог, які президент РФ В. Путін висунув для закінчення повномасштабної війни проти України під час зустрічі з американським колегою Д. Трампом на Алясці. Вимоги країни-агресорки такі: РФ не розглядає припинення вогню до підписання великої угоди; Київ має повністю вивести війська з Донецької та Луганської областей; РФ заморозить лінії фронту в Херсонській і Запорізькій областях; повернення під контроль України ділянок в Сумській та Харківській областях; формальне визнання суверенітету РФ над Кримом; скасування принаймні частини санкцій проти РФ; заборона вступу України до НАТО; обговорюється можливість міжнародних гарантій безпеки для Києва; російська мова та РПЦ мають отримати офіційні права в Україні.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4808177-zmi-opublikuvaly-spysoy-myrynykh-umov-putina>

93. **Лиса А. Кремль звинувачує Україну в тероризмі задля зриву угоди на Алясці – ЦПД** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як зазначили в Центрі протидії дезінформації (ЦПД), російська пропаганда активізувала дезінформаційну кампанію, звинувачуючи Україну в тероризмі та порушенні норм міжнародного гуманітарного права напередодні зустрічі Д. Трампа та В. Путіна на Алясці. Зокрема пропагандисти заявляють про нібито удари Збройних сил України (ЗСУ) по цивільному населенню РФ, підготовці провокацій із використанням західних медіа, концентрації українських спецпризначенців на деяких ділянках кордону тощо. Також ФСБ поширює*

інформацію про буцімто знищення спільно з міноборони РФ виробництва українських далекобійних ракет «Сапсан», якими Україна нібито планувала завдати удару по Москві, Мінську та стратегічних об'єктах вглибині РФ із дозволу НАТО. У ЦПД пояснили, що такі маніпуляції мають на меті зменшити міжнародну підтримку України, виставити її як державу-терористку та агресорку, підірвати підтримку, й обґрунтувати відмову Кремля від будь-яких мирних ініціатив, зокрема щодо припинення вогню.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/comunity/4807541-kreml-zvynuvachuie-ukrainu-v-teroryzmi-zadlia-zryvu-uhody-na-aliastsi-tspd>

94. **Лиса А. Лідери ЄС оприлюднили заяву на підтримку України, Угорщина проігнорувала** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що у своїй заяві лідери Європейського Союзу (ЄС) привітали ініціативи Президента США Д. Трампа, спрямовані на завершення війни РФ проти України та досягнення «справедливого і тривалого миру та безпеки для України». Наголошено, що українці мають право самостійно визначати своє майбутнє, тоді як шлях до миру «не може бути вирішений без України». Також переговори, на думку лідерів ЄС, можливі лише за умов припинення бойових дій. Лідери нагадали, що військова агресія РФ проти України має ширші наслідки, зокрема й для європейської та міжнародної безпеки. ЄС пообіцяв і надалі надавати Україні політичну, фінансову, економічну, гуманітарну, військову та дипломатичну підтримку, а також зберігати та посилювати санкції проти РФ. Окремо наголошено, що здатність України ефективно захищатися є ключовою для майбутніх гарантій безпеки. У документі акцентовано право України самостійно обирати власну долю та отримувати підтримку на шляху до членства в ЄС. Зауважено, що Угорщина не приєдналася до цього документа.*

Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4806837-lidery-yes-opryluidnyly-zaiavu-na-pidtrymku-ukrainy-uhorschyna-proihnoruvala>

95. **Лиса А. Оновлено карти бойових дій на фронті** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 серп. — Електрон.

дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1271-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1270-ту, добу на фронті зафіксовано 148 бойових зіткнень. Найбільше росіяни атакували на Покровському (51 штурм) і Лиманському (32) напрямках. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили чотири райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, чотири артилерійські засоби, чотири склади військового майна та боєприпасів і пункт управління ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808173-onovleno-karty-boiovykh-dii-na-fronti>

96. **Літвин І. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1274-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1273-тю, добу на фронті зафіксовано 175 бойових зіткнень, із них 50 – на Покровському напрямку. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили дев'ять районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, дві артилерійські системи та ще один важливий об'єкт російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808971-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

97. **Літвин І. У Генштабі описали ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1273-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1272-гу, добу на фронті зафіксовано 186 бойових зіткнень. Найбільша активність окупантів зберігається на Покровському та Новопавлівському напрямках, де українські захисники зупинили відповідно 67 і

29 итурмових і наступальних дій агресора. Нагадано, що загальні бойові втрати російських військ із 24.02.2022 на війні проти України становлять близько 1 071 780 осіб, із них 890 осіб - за минулу добу. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808649-u-henshtabi-opysaly-sytuatsiui-na-fronti>

98. **Лутович Д. Обмін територіями і перемога Москви: чому зустріч Трампа і Путіна послабить позиції України** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. За повідомленням "Bloomberg", зустріч Президента США Дональда Трампа з російським лідером В. Путіним, намічена на 15.08.2025 в Алясці, викликає побоювання в Києві та європейських столицях. Вказано, що саміт, підготовлений у стислі терміни, може обернутися дипломатичною перемогою Москви й ослабленням позицій України, а Д. Трамп "вдруге опиниться в ролі маріонетки". Водночас, для В. Путіна ця зустріч стала несподіваним дипломатичним успіхом. За даними джерел агентства, російський президент розраховує використати саміт для відтермінування можливих санкцій з боку США і просування своїх військових цілей. Аналітики зазначили, що Кремль домогся ключових поступок ще до початку переговорів: саміт пройде без участі Президента України Володимира Зеленського, що унеможлиблює формат, який потребує реальних тристоронніх домовленостей. Це дасть змогу Москві запропонувати умови, прийнятні для Вашингтона, але неприйнятні для Києва, переклавши відповідальність за зрив мирного процесу на українську сторону. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/719077-obmin-teritoriyami-putin-vikoristovuye-samit-iz-trampom-detali>

99. **Лютый Т. «Інженерна мобілізація»: як освіта має працювати на оборону країни** [Електронний ресурс] / Тарас Лютый // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 серп. — Електрон. дані. порушено проблему неузгодженості системи освіти з потребами України в умовах війни та розвитком оборонно-промислового комплексу. Наголошено, що попри високий попит на інженерів і технічних фахівців, абітурієнти традиційно обирають гуманітарні

спеціальності. Це загрожує дефіцитом кадрів у ключових галузях, які забезпечують технологічну перевагу над ворогом. Запропоновано комплексну мобілізацію освіти: від шкільної «оборонної грамотності» й посилення природничо-математичних дисциплін до профорієнтації та модернізації професійно-технічної й вищої освіти. Йдеться про необхідність «інженерної мобілізації» — пріоритетного заохочення технічних спеціальностей, обмеження набору на гуманітарні, створення нових навчальних програм і тісної співпраці з оборонною індустрією. Окрему увагу приділено підвищенню престижу й фінансової підтримки вчителів математики та природничих наук, розвитку STEM-лабораторій, практичній підготовці школярів і студентів на підприємствах. Зроблено висновок, що освіта має стати невід’ємною частиною оборонної стратегії: готувати кадри для технологій, які допоможуть здобути перемогу й убезпечити майбутнє країни. Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/inzhenerna-mobilizatsija-jak-osvita-maje-pratsjuvati-na-oboronu-krajini.html>

100. **Мамченко Н. Директор ДБР Олексій Сухачов сподівається, що Верховна Рада розгляне можливість продовження дії спрощеного порядку повернення із СЗЧ** [Електронний ресурс] / Наталя Мамченко // Суд.-юрид. газ. — 2025. — 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про робочу зустріч директора Державного бюро розслідувань (ДБР) Олексія Сухачова з керівництвом Національної поліції України (НПУ) та Збройних сил України (ЗСУ) щодо посилення взаємодії у протидії самовільному залишенню частин військовослужбовцями. О. Сухачов нагадав, що закон, який дозволяє військовослужбовцям добровільно повернутися із СЗЧ, діє до 30.08.2025 та висловив сподівання, що ВР України розгляне можливість продовження дії спрощеного порядку повернення із СЗЧ. Директор ДБР наголосив, що СЗЧ напряду впливає на боєздатність армії та потребує рішучої й скоординованої реакції, а також зазначив, що важливо, аби усі працівники територіальних центрів комплектування (ТЦК) суворо дотримувалися законного порядку дій та прав і свобод громадян,*

гарантованих Конституцією. Учасники наради погодилися, що для кращої ефективності цієї роботи необхідна чітка координація між ДБР, НПУ, Військовою службою правопорядку та командуванням військових частин, зокрема голова НПУ Іван Вигівський повідомив, що "обмін інформацією та спільна робота в регіонах вже посилена, аби кожна особа, яка самовільно залишила частину, могла повернутись до війська і зробила це швидко без перешкод", а командувач Сухопутних військ ЗСУ Геннадій Шаповалов відзначив, що наразі ведеться системна робота з усунення першопричин СЗЧ.

Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/338851-direktor-gbr-aleksey-sukhachev-nadeetsya-cho-verkhovnaya-rada-rassmotrit-vozmozhnost-prodleniya-deystviya-uproschennogo-poryadka-vozvrashcheniya-s-szch>

101. **Микитюк В. Дебати щодо допомоги: у Німеччині порівняли, на що мають право українці в інших країнах** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що партії ХДС та ХСС у Німеччині критикують надання допомоги громадянам українським біженцям від війни. На їх думку, соціальні виплати занадто високі, а стимули до праці занадто малі. За даними Організації Об'єднаних Націй (ООН), Німеччина прийняла близько 1,23 млн біженців із України з моменту масштабного нападу РФ на Україну в лютому 2022 р. За даними Федерального агентства зайнятості, у квітні 2025 р. було близько 693 000 українців, які мали право на отримання допомоги по безробіттю, близько 497 000 з яких вважалися працездатними протягом щонайменше трьох годин на день. Експерти називають такі перешкоди для працевлаштування: мовні бар'єри та тривалий час очікування на мовні курси; повільне визнання українських професійних кваліфікацій та відсутність догляду за дітьми, оскільки прибула особливо велика кількість українок із дітьми. Розглянуто, на яку допомогу можуть розраховувати українські біженці в інших країнах: Польщі, Чехії, Нідерландах, Італії, Болгарії, Румунії.*

Текст: <https://fakty.ua/458286-debaty-po-povodu-pomocshi-v-germanii-sravnil-na-cho-imeyut-pravo-ukraincy-v-drugih-stranah>

102. **Микитюк В. «Ми сподівалися на жорсткі санкції проти путіна. Тепер відбувається прямо протилежне»:** ЗМІ про розчарування у майбутній мирній угоді [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *На думку шеф-редактора видання «Bild» Пауля Роніххаймера, незалежно від політичних поглядів перед зустріччю Президента США Дональда Трампа та президента РФ В. Путіна на Алясці їх поєднує відчуття: щось вирішується за спинами українців, зовсім без їхньої участі. За його словами, цей тиждень може стати доленосним для України. До того ж, ситуація на фронті залишається складною, Україна втрачає території, проте російська армія якраз останніми тижнями зазнала величезних втрат. Вказано, що військове захоплення територій, на які претендує Кремль, було б для РФ вкрай складним і могло б зайняти ще роки. Зауважено, що Д. Трамп хоче укласти угоду. Питання у тому, чого ця угода може коштувати Україні.* Текст: <https://fakty.ua/458246-my-nadeyalis-na-zhestkie-sankcii-protiv-putina-teper-proishodit-priamo-protivopolozhnoe-smi-o-razocharovanii-v-buducshem-mirnom-soglashenii>

103. **Мир з позиції сили: фон дер Ляєн закликала озброїти Україну до зубів** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 17 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що під час спільної пресконференції з Президентом України Володимиром Зеленським, Президентка Європейської комісії Урсула фон дер Ляєн озвучила ключові безпекові підходи, які, на її думку, мають забезпечити тривалий мир для України. За словами фон дер Ляєн, з початку повномасштабного вторгнення РФ Європейський Союз (ЄС) підтримує Україну і продовжить цю підтримку стільки, скільки буде потрібно - до встановлення справедливого та стійкого миру. При цьому вона наголосила, що такий мир має бути досягнутий з позиції сили, не повинно бути жодних обмежень щодо Збройних сил України (ЗСУ) чи військово-технічного співробітництва України з іншими країнами; звернула увагу на те, що зміцнення оборонного потенціалу Європи є пріоритетом. За її словами, через оборонний механізм «SAFE» ЄС прагне задовольнити як потреби*

держав-членів, так і України. Текст : https://gazeta.ua/articles/politics/_mir-z-poziciyi-sili-fon-der-lyayen-zaklikala-ozbroyiti-ukrayinu-do-zubiv/1227373

104. **Мінсоцполітики стає ключовим координатором реорганізації Міністерства національної єдності** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів, Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив розпорядження щодо створення спеціальної комісії, яка займатиметься реорганізацією Міністерства національної єдності України. Зауважено, що ініціатива є частиною процесу реорганізації функцій у межах оновленого Міністерства соціальної політики, сім'ї та єдності України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385930>

105. **Мобілізація 2025: кого не можна примусово направляти на ВЛК** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 17 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що під час мобілізації в Україні права військовозобов'язаних є надзвичайно актуальним питанням. Згідно з чинним законодавством, проходження військово-лікарської комісії (ВЛК) є обов'язковим етапом для визначення придатності до служби. Подано інформацію про правила, коли направлення на ВЛК є законним, а коли протизаконним.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/537743-mobilizatsiia-2025-koho-ne-mozhna-prymusovo-napravlyaty-na-vlk>

106. **Москаленко Ю. Відбувся обмін полоненими. Дехто зі звільнених перебував у полоні з 2014 року** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як повідомив Президент України Володимир Зеленський, 14 серпня відбувся обмін полоненими, у результаті якого додому з російського полону повернулися 84 наші люди. За його словами, це і військові, і цивільні, майже всім із них потрібна медична допомога, значна реабілітація. Серед звільнених цивільних є й ті, хто утримувався росіянами ще з 2014, 2016 та 2017 років. Серед звільнених військових – захисники Маріуполя.* Текст:

<https://zn.ua/ukr/UKRAINE/vibuvjsja-obmin-polonenimi-dekhto-zi-zvilnenikh-perebuvav-u-poloni-z-2014-roku.html>

107. **Москаленко Ю. Зеленський після зустрічі зі Стармером розповів, про що вони говорили** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Висвітлено зустріч Президента України Володимира Зеленського з Прем'єр-міністром Великої Британії Кіром Стармером, під час якої обговорювалися спільні позиції перед запланованими переговорами Дональда Трампа та В. Путіна на Алясці. Сторони приділили увагу гарантіям безпеки, програмам підтримки української армії, оборонному виробництву та інвестиціям у виготовлення дронів. Президент України запросив Британію до участі в програмі PURL і до «сторічної угоди» про співпрацю, яку Україна планує ратифікувати у серпні. Також обговорювалися шляхи постачання зброї та стратегічні формати коаліційної взаємодії. Зустріч відбулася на тлі узгодження з європейськими лідерами та Д. Трампом «червоних ліній» для переговорів із Росією, включно з відмовою від будь-яких обмежень щодо ЗСУ та від вето Кремля на вступ України до НАТО.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/zelenskij-pislja-zustrichi-zi-starmerom-rozpoviv-pro-shcho-voni-hovorili.html>

108. **Москаленко Ю. Концепція, на якій трималась лінія оборони півночі Донбасу, може провалитись. Лакійчук розповів, за якої умови** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про оцінку військової ситуації на фронті, яку дав керівник безпекових програм Центру глобалістики «Стратегія XXI» Павло Лакійчук. Він назвав найнебезпечнішою ділянкою лінії бойових дій відрізок між Покровськом і Костянтинівкою, де російські війська після прориву оборони намагаються охопити Покровсько-Мирноградську агломерацію з півночі та просунутися у бік Костянтинівки, створюючи так званий «Торецький карман». П. Лакійчук попередив, що якщо просування окупантів не зупинити, то може зруйнуватися вся концепція оборони північного Донбасу. У матеріалі також наведено коментарі інших військових*

експертів, які підтверджують критичність ситуації та ризик швидкого зсуву лінії фронту, як це вже траплялося у 2022 р. У відповідь на загрозу Головнокомандувач ЗСУ Олександр Сирський наказав виділити додаткові сили для знищення диверсійних груп противника на цьому напрямку. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/kontseptsija-na-jaki-trimalas-linija-oboroni-pivnochi-donbasu-mozhe-provalitis-lakijchuk-rozpoviv-za-jakoji-umovi.html>

109. **Москаленко Ю. Масована атака на Полтавщину: в ОВА розповіли про наслідки** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про нічну атаку РФ на Кременчук і Кременчуцький район 19 серпня. Російські війська застосували десятки дронів, а також завдали ударів двома балістичними ракетами «Іскандер-М/KN-23».* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/masovana-ataka-na-poltavshchinu-v-ova-rozpovili-pro-naslidki.html>

110. **Москаленко Ю. Проєкт «Тотальний: Наживо». Тарас Компаніченко: «Ми маємо тягнути ниточки до людей в окупації»** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 серп. — Електрон. дані. *Наведено інтерв'ю з Тарасом Компанічем – кобзарем, лірником, бандуристом, митцем, а нині військовослужбовцем ЗСУ – про особисті переживання від початку повномасштабної війни, свій перший день 24 лютого, про зміни в собі та суспільстві, роль культури й національного наративу у війні. Митець говорить про уроки, які засвоює Україна, про небезпеку внутрішніх розламів і важливість єдності «східняків» і «західняків», про силу армії як об'єднавчого чинника. Порушено теми: як не втратити національну гідність у культурному просторі, як підтримати людей на окупованих територіях, як формувати сучасний український світ без поділів і як мистецтво допомагає вистояти у війні.* Текст: <https://zn.ua/ukr/CULTURE/projekt-totalnij-nazhivo-taras-kompanichenko-mi-majemo-tjahnuti-nitochki-do-ljudej-v-okupatsiji.html>

111. **Москаленко Ю. Розстріляв під Куп'янськом мирних жителів: суд довідправив окупанта за ґрати до кінця його життя** [Електронний

ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. –14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про засудження до довічного ув'язнення 21-річного російського військового А. Кулікова, мобілізованого з в'язниці у Нижньому Новгороді. Мени ніж за два місяці після відправлення на фронт він під Куп'янськом разом зі спільником захопив у полон двох місцевих жителів, намагаючись отримати інформацію про позиції ЗСУ, а потім розстріляв їх. Полонений у жовтні 2024 р. українськими військовими, Куліков під час слідства викрив своїх командирів, які віддавали накази катувати цивільних на окупованих територіях. Суд визнав його винним у воєнних злочинах, скоєних за попередньою змовою.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rozstriljav-pid-kupjanskom-mirnikh-zhiteliv-sud-do-vidpraviv-okupanta-za-grati-do-kintsja-joho-zhittja.html>

112. **Національний заповідник «Софія Київська» отримав гуманітарну допомогу від Німеччини** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. – Електрон. дані. *За повідомленням Міністерства культури та стратегічних комунікацій (МКСК), представники Національного заповідника «Софія Київська» та волонтерка Ірина Нікіфорова прийняли черговий гуманітарний вантаж для музеїв України від Центру допомоги мистецтву України (Ukraine Art Aid Center), якій діє за фінансової підтримки міністерства закордонних справ Німеччини [GFFO - Федерального міністерства закордонних справ Німеччини]. Т.в.о. міністра МКСК Тетяна Бережна подякувала німецьким партнерам за системну допомогу Україні задля збереження культурної спадщини. За її словами, завдяки такій підтримці ми можемо допомогти нашим національним пам'яткам пережити складні часи. У складі вантажу – матеріали для пакування та транспортування музейних колекцій та спеціальне обладнання для Національного заповідника «Києво-Печерська лавра» – осушувачі повітря, термогігрометри, силікагель та інші необхідні речі для Дальніх печер. У межах ініціативи закупаються пакувальні матеріали не лише іноземних, але й українських виробників. Акцентовано, що з 2022 р. завдяки цій ініціативі понад 1200 закладів культури України вже отримали техніку та обладнання,*

які допомагають їм працювати у складних умовах війни. Текст: https://risu.ua/nacionalnij-zapovidnik-sofiya-kiyivska-otrimav-gumanitarnu-dopomogu-vid-nimechchini_n158241

113. Німеччина профінансує пакет військової допомоги для України на півмільярда доларів [Електронний ресурс] // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Німеччина оголосила про фінансування пакета військової техніки та боєприпасів для України на суму 500 млн доларів. Про це заявив 13 серпня генеральний секретар НАТО Марк Рютте. Він повідомив, що зброя буде закуплена у США в межах нової ініціативи НАТО «Список пріоритетних потреб України» (PURL). На думку М. Рютте, цей крок є переконливим підтвердженням незмінної прихильності Німеччини до оборони України.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/nimechchina-profinansuje-paket-vijskovoji-dopomohi-dlja-ukrajini-na-pivmiljarda-dolariv.html>

114. «Нічого про Україну без України»: міжнародна спільна заява на захист від поступок агресору та за справедливий мир [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. *Голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко повідомив про ухвалення спільної заяви голів комітетів із закордонних справ 23 країн на підтримку суверенітету та територіальної цілісності України. Зауважено, що документ став потужним сигналом міжнародної солідарності: лідери комітетів наголосили, що свобода, гідність і право народу самостійно визначати своє майбутнє — це цінності, за які варто боротися і які сьогодні захищає Україна для всього демократичного світу. Учасники заяви підкреслили, що будь-які домовленості, досягнуті на переговорах на Алясці 15 серпня чи пізніше, повинні беззастережно гарантувати суверенітет, територіальну цілісність та конституційний лад України, а також дотримання принципів Статуту ООН. РФ не має отримати жодних територіальних вигод від своєї агресії, а майбутнє України можуть визначати виключно українці. Зазначено, що*

європейські держави повинні брати активну участь у переговорах, щоб зменшити ризики для безпеки континенту. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385884>

115. **Нові умови оренди та публічні дані щодо наявного житла** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 13 серпня відбулося друге засідання Робочої групи Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування з доопрацювання та підготовки до другого читання проекту Закону України про основні засади житлової політики (реєстр. № 12377). За підсумками двох засідань вдалося опрацювати майже чверть поправок до законопроекту, ухваленого в першому читанні. Як повідомила голова Комітету Олена Шуляк, Робоча група вже опрацювала 481 поправку з 1916 поданих до законопроекту № 12377, ухваленого в першому читанні 16.07.2025. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385961>

116. **Носальська І. Атаки на російські НПЗ: економічний та політичний тиск** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. Йдеться про удари України по найбільших підприємствах нафтової промисловості РФ, які замінили хвилі атак на цивільні аеродроми російських міст, що спричиняли в Росії колапс як внутрішніх, так і зовнішніх авіап перевезень. Вказано, що від початку серпня українські БпЛА атакували п'ять нафто-переробних заводів (НПЗ) на території РФ: Новокуйбишевський, Рязанський, Афіпський, Саратовський і Волгоградський НПЗ, а також - нафтоперекачувальну станцію нафтопроводу «Транснефть» «Дружба» у м. Унеча Брянської області РФ. Зауважено, що зупинка «Дружби» має й певний політичний аспект, адже нафтопровід постачає нафту до Угорщини. Окреслено реакцію угорської сторони та нагадано про її неодноразове блокування надання Україні європейської допомоги і відкриття кластерів про

переговори про вступ України до ЄС з початку 2025 р. Наголошено на важливості руйнування «добрими дронами» ворожої нафтопереробки та транспортування, адже це допомагає не тільки позбавити росіян коштів, необхідних для війни, але й робить їх та їхніх посіпак більш договороспроможними. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807550-ataky-na-rosiiski-npz-ekonomichni-ta-politychni-tysk>

117. Носальська І. Європейське слово: чи вдасться переконати Трампа не слухати Путіна [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про тематику онлайн-зустрічей Президента США Дональда Трампа та лідерів європейських країн (Німеччини, Франції, Фінляндії, Великобританії, Італії, Польщі), представників ЄС, Генерального секретаря НАТО Марк Рютте та Президента України Володимира Зеленського напередодні саміту голови Білого дому з В. Путіним на Алясці. Розглянуто, які аргументи та важелі впливу є у Європи, аби укріпити проукраїнську позицію Д. Трампа. Наведено коментарі щодо очікувань від саміту канцлера Німеччини Фрідріха Мерца та лідера європейської дипломатії Каї Каллас. Наголошено на їх вимозі щодо участі В. Зеленського у переговорах на Алясці. Окреслено результати зустрічі європейських лідерів, стривожених майбутньою зустріччю очільників США та РФ, із віцепрезидентом США Джей Ді Венсом у Великій Британії. За словами експертів, Путін уже отримав зиск із цієї ситуації: адже, замість покарання за злочини, Трамп винагороджує його самітом після трьох із половиною років політичної ізоляції. Тож пріоритетне завдання Брюсселю зараз - продемонструвати Вашингтону, що позиції України та Європи повністю збігаються, й що територіальні поступки не є варіантом. У той же час Європа має продовжувати кроки з підтримки військових зусиль України, зокрема взявши на себе зобов'язання щодо довгострокового фінансування та закупівлі американського оборонного обладнання для постачання в Україну.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807242-yevropeiske-slovo-chy-vdastsia-perekonaty-trampa-ne-slukhaty-putina>

118. **Носальська І. Нафтова війна: чому Україна атакувала Дружбу під час переговорів** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що в ніч проти 18.08.2025 Сили безпілотних систем (СБС) України завдали удару по нафтоперекачувальній станції Нікольське у Тамбовській області РФ: унаслідок влучання на об'єкті спалахнула пожежа, перекачування нафти магістральним нафтопроводом «Дружба» було повністю зупинено. Як заявив міністр закордонних справ України Андрій Сибіга, відповідальність за ситуацію лежить на РФ як країні-агресорці, а нафтопровід використовується для забезпечення російської армії паливом, що робить його законною військовою цілью. Окреслено реакцію проросійської влади Угорщини та Словаччини. Згадано атаки РФ по нафтобазі азербайджанської компанії «SOCAR» в Одеській області. За словами експертів, атаки України на «Дружбу» - це спроба послабити РФ економічно та військово, створюючи «обмінний фонд» для переговорів; зупинка нафтопроводу має серйозні наслідки для російської економіки та білоруської нафтової галузі. Йдеться і про інші атаки України на російські нафтопереробні заводи (НПЗ), нафтоперекачувальні станції та навіть потяги з паливом, що дають ефект, адже викликають дефіцит палива для окупаційної армії й паливний голод.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4809123-naftova-viina-chomu-ukraina-atakuvala-druzhbu-pid-chas-perehovoriv>

119. **Носальська І. Не остання "СВО" агресора: як і чому Росія втрачає Кавказ** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Окреслено значення декларації про мирні відносини між Азербайджаном і Вірменією, підписаної у Білому домі 08.08.2025 лідерами країн – І. Алієвим і Н. Пашиняном під егідою Президента США Д. Трампа щодо необхідності ратифікації узгодженого мирного договору. Також задекларовано створення транспортного коридору між територією Азербайджану та його ексклавом Нахічевань (мова про Зангезурський коридор), який діятиме за вірменськими*

законами, а США здаватимуть ділянку в суборенду консорціуму, відповідальному за інфраструктуру. Отже, США виступили не лише як миротворець, а й отримали контроль над стратегічним коридором на Південному Кавказі. А РФ, яка багато років претендувала на роль головного арбітра у протистоянні між Вірменією й Азербайджаном, повністю втрачає там свої позиції. Намагаючись помститися за позбавлення диктаторського впливу на територію Південного Кавказу, РФ атакувала Трансбалканський коридор для транспортування азербайджанського газу в Україну та спробувала зіпсувати небезпечними домішками газ, який Азербайджан постачає до інших країн, а кремлівська пропаганда прямо погрожує Азербайджану агресією. Втім, Президент Азербайджану з відповіддю не забарився: ухвалив надання Україні гуманітарної допомоги на 2 млн. доларів США та попередив: якщо РФ продовжить агресивну політику щодо інтересів Азербайджану, Баку розгляне питання про зняття ембарго на постачання озброєння Україні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4806633-ne-ostannia-svo-ahresora-yak-i-chomu-rosiia-vtrachaie-kavkaz>

120. Носальська І. Небезпечні зв'язки: Україну знову шантажують через Starlink [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про ситуацію навколо критично важливого для України супутникового зв'язку «Starlink», який за час повномасштабної війни ставав серйозним засобом маніпуляції військовими планами Сил оборони. Згадано про його відключення під час атак ЗСУ на Крим та наступу на Півдні у 2022 р. Акцентовано на доповіді генерального інспектора Агентства США з міжнародного розвитку (USAID), де вказано, що відомство не проконтролювало використання Україною тисячі терміналів «Starlink», переданих країні для лікарень, шкіл та інших цивільних цілей після вторгнення РФ у 2022 р. із заборonoю військового використання. Зауважено, що українські військові користувались цим зв'язком для управління дронами та наведення артилерійських ударів по російських військових цілях. Йдеться і про масштабний «цивільний» збій у роботі*

«Starlink» 18.08.2025. Зазначено, що «Starlink» Україні оплачують західні партнери. Водночас, російські окупанти також мають «старлінки», проте на їх адресу гнівних американських заяв щодо використання цієї технології зв'язку досі не надходило. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808827-nebezpechni-zviazky-ukrainu-znovu-shantazhuuit-cherez-Starlink>

121. Носальська І. Нобелівка для Трампа: зв'язок строків вручення з кінцем війни [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. Зважаючи на те, що Білий дім днями номінував Президента США Дональда Трампа на Нобелівську премію миру, пояснено, чому він не стане її володарем цього року. Вказано, що дедлайном для припинення військових дій РФ в Україні для отримання Д. Трампом «Нобелівки» помилково вважається початок жовтня поточного року. Але 11 жовтня ц.р. вже оголосять переможця, а висунення номінантів закінчилося 31.01.2025. Отже, Д. Трамп уже не стане володарем Нобелівської премії 2025-го року – тільки наступного. Тому справжній дедлайн для закінчення російсько-української війни у Д. Трампа – 31.01.2026. Припущено, що все ж таки мета номер один для Президента США - не отримання «нобелівки», а спроба домогтися припинення війни в Україні: це для нього питання принципу, адже є однією з головних зовнішньополітичних передвиборчих обіцянок і підтвердженням його репутації як потужного лідера та миротворця. Водночас Д. Трамп хоче в перспективі вийти на Велику угоду (Big Deal) із Путіним: його можуть цікавити природні ресурси РФ, і, як вважають експерти, він хоче відірвати Росію від співпраці з Китаєм. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807869-nobelivka-dlia-trampa-zviazok-strokiv-vruchennia-z-kintsem-viiny>

122. Носальська І. Території в обмін на території: у чому небезпека саміту на Алясці [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Напередодні зустрічі президентів США та РФ на Алясці щодо припинення війни, окреслено умови В. Путіна, позицію США, Європи та України. Вказано, що Президент України

Володимир Зеленський неодноразово наголошував, що готовий обговорювати територіальні питання лише після припинення російського вогню в Україні. За прогнозом експертів, Д. Трамп хоче обговорити з Путіним варіант, згідно з яким ЗСУ добровільно вийдуть із території «ДНР» -«ЛНР»; ситуація у Запорізькій і Херсонській областях має бути заморожена по лінії фронту. Це означає, що війська агресора не виходять із цих областей, а утримують захоплену територію, роблячи там, що заманеться (можливо, у кооперації з американським бізнесом); РФ не претендуватимуть на Херсонську та Запорізьку області повністю, проте залишають їх у своїй конституції на майбутнє. Україні ж пообіцяють відбудову Каховського водосховища та відновлення судноплавства по Дніпру. Експерти застерігають: відступ із агломерацій Донецької області на вимогу РФ означатиме віддати окупанту ще незавойовані ним території та мільйонне цивільне населення; наслідками буде відмова: від великого транспортного вузла, рокадних доріг, системи малих прифронтових аеродромів, підземних ємностей для необхідного армії палива; від великих збережених промзон у тих українських містах, котрі стануть «розсадником» ворожих дронів. Також росіяни зможуть відбудувати донецький аеропорт, звідки битимуть шахедами по всій Україні. Акцентовано: якщо після цих перемовин і станеться заморозка війни, то крім активної фази підготовки РФ до наступного витка, на Україну чекає високий рівень інформаційного ворожого тиску. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4806939-terytorii-v-obmin-na-terytorii-uchomu-nebezpeka-samitu-na-aliastsi>

123. Носальська І. Big Deal Трампа: до чого тут дзвінок Лукашенко напередодні Аляски [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. Як повідомив 15.08.2025 Президент США Д. Трамп, під час телефонної розмови з самопроголошеним главою Білорусі О. Лукашенком обговорювались зустрічі американського та російського лідерів на Алясці та звільнення політв'язнених, яких утримує білоруська влада. За словами аналітика Ігаря

Тишкевича, дзвінок зумовили декілька факторів: умовно «стратегічний» - протистояння з КНР, адже свій вплив у Білорусі Китай постійно зміцнює; шантаж, до якого Лукашенко як «рот Путіна» за останні 1,5 року часто вдавався для артикуляції потрібних очільнику Кремля заяв і наративів, а також - бізнес на політиці: йдеться про пропозицію Путіна для США розпочати спільну торгівлю газом із країнами Європи, розблокувавши постачання газу трубопроводами. Єдиний непідсанкційний актив у власності російського монополіста - газопровід «Ямал - Європа», де прокачування газу зупинив сам «Газпром» у 2019 р. у період «тиску на Лукашенка» з боку Москви. Ця тема могла стати головною причиною дзвінка... Адже якщо домовляться, Лукашенко теж має діяти швидко, не створюючи проблем для бізнесу та маючи свій політично-економічний зиск. Наголошено також, що дзвінок Д. Трампа частково легітимізує О. Лукашенка. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808514-Big-Deal-trampa-do-choho-tut-dzvinok-lukashenko-naperedodni-aliasky>

124. Олена Шуляк: Першочергова мета нового житлового законодавства — зробити житло доступним для кожного українця [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 серп. [№ 414]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, голова парламентського Комітету з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування Олена Шуляк, робоча група опрацьовує до другого читання законопроект № 12377, що стосується засад житлової політики. Політикиня зауважила, що нове законодавство у цій сфері першочергово ставить за мету зробити житло доступним для кожного українця. За її словами, документ готував уряд, а до роботи долучалася величезна експертна група міжнародних партнерів, проводилися консультації з представниками Європейської комісії, Світового банку, інших організацій, які знають, як житлова політика працює в країнах ЄС. Вона висловила сподівання, що

законом також запроваджуватимуться різноманітні фінансово-кредитні механізми та пільгові іпотеки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/386014>

125. **Пархомчук Т. Гучні наслідки тихої зустрічі. Президенти – головні пропагандисти війни хаосу** [Електронний ресурс] / Тетяна Пархомчук // Україна молода. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про новий етап інформаційної війни, зокрема вказано на оприлюднену службою зовнішньої розвідки РФ інформацію про таємну зустріч із представниками України, США та Великої Британії, де нібито обговорювали питання зміни влади в Україні. Зазначено, що ця інформація не має будь-якого підтвердження та поширюється з метою посилення так званого "контрольованого хаосу". Ацентовано, що російська влада використовує кібервійну та хакерські атаки для посилення контролю над своїми громадянами та створення образу зовнішньої загрози для внутрішньої мобілізації. Висловлено думку, що інформаційний хаос полягає не лише в суперечливих заявах, а й в маніпуляціях суспільним сприйняттям, адже коли люди не можуть зрозуміти, що відбувається насправді, триває підготовка до серйозних несподіваних кроків задля масштабних змін на міжнародній арені, створення нових стратегічних альянсів, формування зон впливу та можливого перерозподілу ресурсів.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3972/180/190733/>

126. **Пишаємося ними найбільше** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат України Олег Кулініч, випускниця Миргородського ліцею ім. Тараса Шевченка Дар'я Нечепасєва здобула максимальні 800 балів із 800 можливих на національному мультипредметному тесті (НМТ). Вона отримала по 200 балів з української мови, математики, історії України та біології, і це справді неймовірний результат. «Зі святом всю нашу українську молодь, яка навчається, розвивається, рухається вперед! Зараз багато представників нашої молоді, на жаль, вимушено змінили студентські аудиторії на бліндажі та окопи і*

захищають країну. Пишаємося ними найбільше... Ви — майбутнє нашої країни», — зазначив народний депутат. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385892>

127. **Погомій О. Через ризик для життя автівки їздять по дорогах міста на швидкості під сто кілометрів: як живуть мешканці Херсону** [Електронний ресурс] / Оксана Погомій ; спілкувалась Ольга Бесперстова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. Зазначено, що навесні 2022 р. херсонці сильно здивували й розлютили загарбників: місто зустріло їх багатотисячними мітингами з жовто-блакитними прапорами та плакатами «Херсон це Україна». Масштаб громадянського спротиву вразив весь світ. Вказано, що вісім місяців окупації нескорені містяни витримали дуже гідно, а їхні емоції після звільнення були незабутніми. Однак дуже скоро для них настали нові реалії — обстріли в режимі 24/7. Як живе сьогодні місто-герой, «Фактам» розповіла депутат міської ради, відомий волонтер, керівник громадської організації «Справа громад» Оксана Погомій. У "Facebook" її називають «голосом Херсона». Зауважено, що вона записувала свої відеозвернення навіть під час окупації, коли це було смертельно небезпечно, продовжує це робити й зараз. Текст: <https://fakty.ua/458190-iz-za-riska-dlya-zhizni-avto-ezdyat-po-dorogam-goroda-na-skorosti-pod-sto-kilometrov-kak-zhivut-zhiteli-hersona>

128. **Подати запит на витяг з Єдиного реєстру осіб, зниклих безвісти за особливих обставин, тепер можна онлайн** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів, відтепер подати запит на витяг з Єдиного реєстру осіб, зниклих безвісти за особливих обставин, можна онлайн — Міністерство внутрішніх справ України (МВС України) цифровізувало послугу. Завдяки цьому процес подання запиту скоротився до кількох хвилин і дає змогу швидше отримувати результат. Наголошено, що у липні 2025 р. запрацювала Єдина інформаційна платформа

з питань зниклих безвісти. На цьому ресурсі зібрана вся актуальна інформація для родин, які шукають своїх близьких. Так, платформа допомагає зорієнтуватися: як діяти, куди звертатися та які документи потрібно зібрати. Крім того, вона містить відповіді на найпоширеніші запитання й контакти для звернень. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385882>

129. Програма «Пакунок школяра» стартувала: деталі щодо отримання [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 19 серп. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства соціальної політики, «Пакунок школяра» — це складова нової комплексної державної програми підтримки родин із дітьми. Програма передбачає одноразову допомогу в розмірі 5000 грн., щоб придбати все необхідне для навчання першокласників: канцелярське приладдя, дитячий одяг і взуття. За умовами програми, отримати допомогу може лише один із батьків або законних представників дитини. Крім того, родинам, які перебувають за кордоном або тимчасово окупованих територіях (ТОТ), допомога призначатиметься після їх повернення в Україну. У Мінсоцполітики зауважили, що допомога надається на кожну дитину: якщо в сім'ї, наприклад, двоє першокласників, виплату буде призначено для обох. Оформити допомогу можна через застосунок «Дія». Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/programa-pakunok-shkolyara-startuvala-detali-shchodo-otrimannya.html>

130. 15 мільйонів для родин загиблих добровольців: Уряд визначив механізм виплат [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив рішення на виконання Закону України щодо внесення змін до Закону «Про статус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту» — в частині призначення одноразової грошової допомоги. Зазначено, що одноразова грошова допомога — це форма державної підтримки для родин тих, хто віддав життя за Україну. Порядок визначає прозорий, справедливий та зрозумілий механізм надання такої допомоги. Одержувачами грошової допомоги є — члени сімей

загиблих (померлих) Захисників / Захисниць України, а саме добровольців, які у взаємодії зі ЗСУ, іншими військовими формуваннями та правоохоронними органами брали безпосередню участь у відсічі збройної агресії РФ проти України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385951>

131. **Рабин Асман обговорив підтримку України та українців з послом Польщі в Києві** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. – Електрон. дані. За інформацією «Jewishnews», днями рабин Моше Реувен Асман у Києві зустрівся із послом Польщі в Україні, паном Пьотром Лукасевичем. Сторони обговорили важливі питання щодо підтримки українців, гуманітарних проєктів і взаємодії народів у цей непростий час. Рабин подякував послу за готовність до діалогу та підтримку, яку Польща надає Україні й українцям. Раніше рабин Моше Реувен Асман провів зустріч із представниками Духовної ради при уряді та Офісі Президента Сполучених Штатів Америки. Акцентовано, що подібні зустрічі, які посилюють репутацію України на міжнародній арені, рабин Асман проводить регулярно. Текст: https://risu.ua/rabin-asman-obgovoriv-pidtrimku-ukrayini-ta-ukrayinciv-z-poslom-polshchi-v-kiyevi_n158111

132. **Резніченко В. Феномен сучасної війни: Україна і РФ використовують таємний канал для обміну полоненими, — WSJ** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. Про секретний канал повідомило видання "The Wall Street Journal" із посиланням на коментарі бригадного генерала Дмитра Усова, заступника голови Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) та секретаря Координаційного штабу з питань поводження з військовополоненими. Журналісти зазначили, що РФ й Україні вдалося обмінятися понад 10 000 полоненими військовими попри складність мирних переговорів. Зазначено, що обміни полоненими між Україною й РФ стали найбільшою хвилею у Європі з часів Другої світової війни. Розглянуто, як був налагоджений процес. На думку військових істориків, постійний обмін полоненими під час активної фази війни є вкрай

рідкісним явищем. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/719375-obmin-polonenimi-mizh-ukrajinoyu-i-rf-v-gur-rozpovili-pro-tayemniy-kanal-wsj>

133. Робоча група доопрацьовує законопроект про житлову політику, акцентуючи на безоплатному житлі для військових [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що в Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку і містобудування відбулося перше засідання Робочої групи з доопрацювання та підготовки до другого читання проекту Закону України про основні засади житлової політики № 12377. За словами голови Комітету Олени Шуляк, законопроект зареєстрували ще 6 січня цього року, але попри те, що він є одним із індикаторів програми «Ukraine Facility», за якою Україна отримує від ЄС 50 млрд євро до 2027 р., провести через сесійну залу і ухвалити в першому читанні його вдалося лише 16 липня. Зазначено, що під час першого засідання Робочої групи учасники опрацювали перші 200 правок, а окремим пунктом обговорення став захист права на житло військовослужбовців. О. Шуляк підкреслила, що питання, яке стосується забезпечення їх житлом, буде врегульовано належним чином. За її словами, безоплатне житло і всі інші пільги для українських військовослужбовців та учасників бойових дій будуть обов'язково опрацьовані та включені як до законопроекту № 12377, так і до спеціального законодавства. Та додала, що перше засідання Робочої групи показало, наскільки важливою і злободенною темою є на сьогодні створення нового сучасного житлового законодавства, і що цей процес буде непростий. Тому попереду ще багато роботи, однак її результати дадуть змогу нарешті подолати наслідки радянщини у житловій сфері.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385920>

134. Розглянуто законодавчі ініціативи, спрямовані на вдосконалення соціального захисту населення [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. –

19 серп. [№ 414]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів провів чергове засідання у режимі відеоконференції, на якому розглядали важливі законодавчі ініціативи, спрямовані на удосконалення соціального захисту населення, а також члени Комітету заслухали доповідь міністра у справах ветеранів Наталії Калмикової щодо планів дій на короткостроковий («100 днів») та середньостроковий періоди. Здійснюючи контрольну функцію, народні депутати України — члени Комітету заслухали інформацію про стан виконання прикінцевих положень Закону України від 22.11.2023 № 3496-IX «Про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення права військовослужбовців та інших осіб на біологічне батьківство (материнство)» та Закону України від 07.02.2024 № 3573-IX «Про внесення зміни до п. 2 р. II «Прикінцеві та перехідні положення» Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення права військовослужбовців та інших осіб на біологічне батьківство (материнство)» щодо збереження генофонду Українського народу» та затвердили рекомендації. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/386011>

135. Розглянуто законодавчі ініціативи, спрямовані на удосконалення соціального захисту населення [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 серп. [№ 409]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів провів чергове засідання у режимі відеоконференції, на якому розглянуто важливі законодавчі ініціативи, спрямовані на удосконалення соціального захисту населення. За результатами розгляду проєктів законів про внесення змін до деяких законів України щодо сприяння працевлаштуванню учасників бойових дій та забезпечення їх економічної самостійності (реєстр. № 13180) та про внесення змін до деяких законів України щодо підтримки працевлаштування учасників бойових дій (реєстр. № 13180-1) Комітет прийняв рішення рекомендувати ВР України включити до порядку денного

сесії зазначені законопроекти та за наслідками розгляду в першому читанні відхилити. Водночас члени Комітету підтримали підготовлену Комітетом редакцію доопрацьованого законопроекту та рекомендували Верховній Раді України, керуючись п. 1 ч. 1 ст. 114 Регламенту Верховної Ради України, прийняти доопрацьований проект Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення механізму працевлаштування та збереження рівня доходу учасників бойових дій (включаючи осіб, які мають статус особи з інвалідністю внаслідок війни) після демобілізації» за основу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385830>

136. Роксолана Підласа: Комітет з питань бюджету рекомендує парламенту ухвалити ще одні зміни до Державного бюджету 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. *Як повідомила народна депутатка, голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету Роксолана Підласа, Комітет рекомендував ухвалити в другому читанні законопроект (реєстр. № 13439-3). Вона зауважила, що цей документ вносить зміни до Державного бюджету на 2025 р. «Після ухвалення оборонного бюджету наприкінці липня у нас залишається потреба для вирішення низки невійськових питань, тому ми прийняли рішення повернутись до законопроекту, який вже був підтриманий Верховною Радою», — пояснила Р. Підласа.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385954>

137. Ромашова Н. Аляска у тумані: як і коли Зеленський долучиться до перемовин Трампа з Путіним [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *Зазначено, що віцепрезидент США Джей Ді Венс заявив, що зустріч Президента України Володимира Зеленського з президентом РФ В. Путіним до саміту останнього з Президентом США Дональдом Трампом не була б продуктивною. При цьому він назвав майбутню зустріч Д. Трампа і В. Путіна дипломатичним проривом. Розглянуто, яким чином офіційний Київ буде залучений до перемовин американського та російського лідерів, чому для*

України вкрай важливою є участь Європи у перемовному процесі. Водночас лідери Франції, Італії, Німеччини, Польщі, Британії, президентка Європейської комісії, а також президент Фінляндії опублікували спільну заяву, адресовану керівникам США та РФ. Ключові тези комюніке зводяться до того, що перемовини про мир в Україні не можуть відбуватися без участі України і українські території апріорі не є розмінною монетою. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/718729-zustrich-trampa-ta-putina-koli-do-peremovin-pidklyuchitsya-ukrajina>

138. **Ромашова Н. Євромобілізація: як союзники України "качатимуть" Трампа перед його зустріччю з Путіним** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Повідомлено, що 13.08.2025 в онлайн-форматі відбудуться перемовини Президента України Володимира Зеленського і низки європейських лідерів із Президентом США Дональдом Трампом. Розглянуто, чи дослухається очільник Білого дому до аргументів Києва та його союзників перед зустріччю з В. Путіним на Алясці, хто з європейських лідерів і чому має вплив на Д. Трампа, яку гру з європейцями щодо України він проводить і чи дійсно готується вийти з мирного процесу. На думку експертів, жодних відчутних результатів щодо мирного врегулювання зустріч лідерів США та РФ не принесе, а відтак присутність на Алясці Президента України не є критично важливим чинником. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/718910-yevromobilizaciya-yak-soyuzniki-ukrayini-kachatimut-trampa-pered-jogo-zustrichchu-z-putinim>

139. **Ромашова Н. Три сценарії: чого очікувати у разі провального саміту Трамп - Путін на Алясці** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. Згідно з заявою Президента США Дональда Трампа, якщо зустріч на Алясці з російським лідером В. Путіним 15.08.2025 пройде добре, то він проведе другу зустріч, у якій зможе взяти участь очільник України Володимир Зеленський. "Фокус" з'ясував, як можуть розвиватися події у разі провальної комунікації очільників

Білого дому та Кремля. Розглянуто, за яких умов Д. Трамп може розлютитися на В. Путіна, якої тактики після зустрічі Д. Трампа з В. Путіним має дотримуватися Україна. Текст:
<https://focus.ua/uk/politics/719254-zustrich-trampa-i-putina-na-alyasci-chogo-chehati-ukrajini-pislya-samitu-ssha-i-rf>

140. Руслан Стефанчук обговорив із Президенткою Європарламенту Робертою Мецолою шляхи завершення війни та досягнення справедливого миру [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 серп. [№ 409]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук провів телефонну розмову з Президенткою Європейського Парламенту Робертою Мецолою. Сторони погодилися, що Європа та її інституції повинні відігравати активну роль у мирному врегулюванні, а будь-які рішення без участі України суперечитимуть інтересам миру. Також обговорили ситуацію на фронті та міжнародні зусилля, спрямовані на досягнення справедливого й стійкого миру в Україні. Р. Стефанчук підкреслив: будь-які рішення, ухвалені без участі України, не сприятимуть миру, адже мир має бути справедливим і ґрунтуватися на міжнародному праві. Він наголосив на важливості посилення санкційного тиску на державу-агресора, збереженні і нарощуванні військової та фінансової допомоги, а також максимальному сприянні у процесі інтеграції України до Європейського Союзу. Текст:*
<https://www.golos.com.ua/article/385829>

141. Руслан Стефанчук провів телефонну розмову з Головою Міллі Меджлісу Азербайджанської Республіки Сахібою Гафаровою [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 серп. [№ 414]. – Електрон. дані. *Зазначено, що Голова Верховної Ради України (ВР України) високо оцінив слова солідарності та підтримки, висловлені колегою під час розмови. Сторони обговорили актуальні міжнародні події, зокрема підписання у Вашингтоні Спільної*

декларації Азербайджану, США та Вірменії. Це, за словами Руслана Стефанчука, важливий крок на шляху до тривалого миру на Південному Кавказі. Він заявив, що Україна підтримує ініціативи, що ґрунтуються на принципах Статуту ООН, міжнародного права, суверенітету та територіальної цілісності держав. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/386009>

142. **Савін Т. ЗСУ виводять із Донбасу і НАТО без України: озвучено умови Путіна для завершення війни** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Як заявив в інтерв'ю італійській газеті "Corriere della Sera" заступник директора Центру європейських і міжнародних досліджень Вищої школи економіки, радник Кремля із зовнішньої політики Д. Суслов, попередню угоду укладуть РФ і США, без участі представників України та Європи. За його словами, у разі обопільного відведення військ лінія фронту на решті територій збережеться. Очевидно, йдеться про Херсонську та Запорізьку області. Вказано, що РФ в обмін відведе армію із Сумської, Дніпропетровської та Харківської областей. Зазначено, що найважливіша частина угоди — зобов'язання України не вступати до НАТО; остаточний варіант угоди включає демілітаризацію України та конституційну реформу. Зауважено: якщо Президент України Володимир Зеленський за підтримки Європи відкине це рішення, Дональд Трамп припинить військову допомогу Києву і зупинить продаж зброї країнам Європейського союзу (ЄС). Також, крім України, Д. Трамп і В. Путін обговорять Арктику: у регіоні існує ризик гострого конфлікту, адже військова активність РФ і США посилюється. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/719010-zsu-vivodyat-iz-donbasu-i-nato-bez-ukrajini-ozvucheno-umovi-putina-dlya-zavershennya-viyni>

143. **Савін Т. "Не потребує захисту": мовний омбудсмен закликала Кабмін змінити статус російської мови** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. Як повідомлено на офіційній сторінці Уповноваженої із захисту державної мови Олени

Івановської у "Facebook", вона пропонує прибрати російську мову зі списку тих, які потребують підтримки та особливого захисту. Мовний омбудсмен хоче оновити перелік таких мов, а також наполягає на необхідності привести назву та положення Закону України "Про ратифікацію Європейської хартії регіональних мов або мов меншин" у відповідність з оновленим офіційним перекладом Європейської хартії, яку затвердило Міністерство закордонних справ України (МЗС України) в січні 2024 р. Вказано, що новий документ тягне за собою й оновлення переліку мов, яким надається підтримка та особливий захист. О. Івановська підкреслила, що лист із цими пропозиціями вона надіслала Прем'єр-міністру України Юлії Свириденко в перші дні перебування на посаді. Омбудсменка впевнена, що неправильний переклад хартії спричинив безпідставні звинувачення в тому, що Україна не виконує міжнародні зобов'язання. Усе це створило умови для політичного маніпулювання заради підриву статусу української мови як державної, а Москва, на її думку, роками використовувала цей документ для маніпуляцій. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/718847-ne-potrebuye-zahistu-movniy-ombudsmen-zaklikala-kabmin-zminiti-status-rosiyskoji-movi>

144. Савінцев С. В найближчому оточенні Путіна з'явився перший прихильник закінчення війни з Україною, — NYT [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. За повідомленням "The New York Times", один із найближчих та найдавніших соратників президента РФ В. Путіна, який наразі обіймає посаду заступника глави його адміністрації — Дмитро Козак відверто, але не публічно виступає проти продовження війни з Україною. Він нібито передав В. Путіну пропозицію про припинення боїв і проведення мирних переговорів. Зазначено, що напередодні повномасштабного вторгнення ЗС РФ в Україну Д. Козак радив В. Путіну не робити цього та попереджав про жахливі наслідки цієї ідеї, прогнозуючи запеклий опір України. Також вказано, що навесні 2022 р. В. Путін відхилив проєкт мирної угоди з Україною, який Д. Козак нібито попередньо погодив із Києвом. Крім того, він нібито закликав В. Путіна

провести внутрішні реформи. Журналісти підкреслили, що наполягання Д. Козака навряд чи вплинуть на В. Путіна, який здебільшого оточений людьми, які підживлюють його жорсткі вимоги до України. Тим паче, що сам Д. Козак наразі майже ні за що не відповідає, оскільки багато його повноважень перейшли до С. Кирієнка. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/718677-nayblizhchiy-soratnik-putina-vidverto-zaklikav-zakinchiti-viynu-z-ukrajinoyu-zmi>

145. **Самченко В. Віктор Ющенко: неприпустимо погоджуватися на путінське визначення миру** [Електронний ресурс] / Валентина Самченко // Україна молода. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. Наведено коментар третього Президента України Віктора Ющенка щодо запланованої в Алясці зустрічі президентів США Дональда Трампа та РФ В. Путіна. Віктор Ющенко закликав дати чітке визначення дефініції "мир", зауваживши, що для Путіна "мир на сьогодні – залишитися там, де він є, і трохи хапнути того, що немає", а для українців це повернення всіх суверенних територій і всі "ті дев'ять пунктів, які після цього йдуть в Українському плані миру, виписаному і дипломатами, і президентом Зеленським абсолютно правильно, абсолютно логічно, послідовно". Також політик позитивно оцінив посилення риторики в європейських країнах про те, що безпекове питання України є безпековим питанням Європи, та акцентував на позиції лідерів європейських країн, які наполягають на тому, що без Європи і без України вирішувати питання фіналізації російсько-української війни недопустимо. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/190789/>

146. **Саранча В. Військові та ветерани звернулися до влади щодо масової дискредитації мобілізаційної політики** [Електронний ресурс] / В. Саранча // Львів. Пошта. – 2025. – 14 серп. – Електрон. дані. Йдеться про те, що українські військові та ветерани надіслали колективне звернення до всіх гілок влади щодо проблеми активного поширення повідомлень, які дискредитують мобілізаційну політику. Звернення оприлюднив військовослужбовець Антон Петрівський на своїй сторінці у фейсбуці. У зверненні вказано, що особи, які поширюють антимобілізаційну інформацію,

не понесли покарання. Підписанти наполягають на негайному реагуванні держави на ситуацію. Як стверджують автори звернення, відсутність необхідних заходів для вирішення цієї проблеми може призвести до збільшення випадків нападів на військовослужбовців (зокрема, працівників ТЦК), виникнення «самосудів» над нападниками з боку військових, дискредитації ЗСУ та внутрішньої кризи в суспільстві. Наведено заходи, які запропонували військовослужбовці у зверненні. Текст : <https://www.lvivpost.net/war/vijskovi-ta-veterany-zvernuly-sya-do-vlady-shhodo-masovoyi-dyskredytatsiyi-mobilizatsijnoyi-polityky/>

147. **СБУ розслідує понад 170 справ проти священників УПЦ МП за держзраду і розпалювання ворожнечі** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. Як повідомив Голова Служби безпеки України (СБУ) Василь Малюк, СБУ розслідує більш як 170 справ стосовно священників УПЦ МП. За його словами, «це не все державні зрадники. Є і розпалювання міжрасової, міжрелігійної ворожнечі. Також потрібно розуміти, що СБУ точно не бореться з церквою». В. Малюк зазначив, якщо людина вчиняє злочин, прикриваючись рясом, СБУ це не зупинить. Голова СБУ нагадав, що нещодавно був позбавлений громадянства України предстоятель УПЦ МП Онуфрій, а перед цим - 18 священників. Акцентовано, що Державна служба України з етнополітики та свободи совісті (ДЕСС) винесла УПЦ МП припис про усунення до 18 серпня порушень законодавства про свободу совісті та релігійні організації щодо виявлених ознак афілійованості з РПЦ. Текст: https://risu.ua/sbu-rozsliduye-ponad-170-sprav-proti-svyashchenikiv-upc-mp-za-derzhzradu-i-rozpalyuvannya-vorozhnechi_n158131

148. **Семеренко І. Доступ до ресурсів Аляски і України для Кремля: Трамп запропонує Путіну угоду про мінерали, — The Telegraph** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. Як повідомило видання "The Telegraph", Президент США Дональд Трамп прибуде на зустріч із лідером РФ

В. Путіним 15.08.2025, озброєний низкою можливостей для Кремля щодо заробітку грошей. Одна з цих пропозицій — угода про рідкісні земельні ресурси Аляски, мінерали на окупованих українських землях, а також скасування деяких санкцій щодо російської авіаційної промисловості. Вказано, що угода про ресурси Аляски, яку представить Д. Трамп, має спонукати В. Путіна припинити російсько-українську війну. Пропозиції також включають надання кремлівському лідеру доступу до рідкісних земельних копалин на українській землі, яка зараз перебуває під російською окупацією. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/719216-dostup-do-resursiv-alyaski-i-ukrajini-dlya-kremlya-tramp-zaproponuye-putinu-ugodu-pro-minerali-the-telegraph>

149. **Семеренко І. Трамп готовий надати Україні гарантії безпеки, однак за однієї умови, — Politico** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як повідомило видання "Politico" із посиланням на джерела серед європейських посадовців, Президент США Дональд Трамп заявив європейським та українським посадовцям про готовність надати гарантії безпеки для України задля стримування російської агресії у майбутньому. Однак при цьому американський лідер поставив вимогу: таке відбудеться лише поза НАТО. Вказано, що Д. Трамп не уточняє наразі, про які саме гарантії безпеки для України з боку США йдеться, але визнає, що саме американські гарантії мають стати частиною мирного врегулювання російсько-української війни. Зазначено, що обговорення гарантій безпеки відбулося у межах віртуальної дискусії, яку організувала Німеччина 13.08.2025, напередодні зустрічі Д. Трампа з президентом РФ В. Путіним на Алясці. Окрім того, якими б не були гарантії безпеки для України, Президент США дав зрозуміти, що Америка не продовжуватиме постачати зброю Києву безпосередньо. Натомість США продаватимуть зброю через союзників у Європі, після чого та надходитиме до України. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/719225-tramp-gotoviy-nadati-ukrajini-garantiji-bezpeki-odnak-za-odniyeji-umovi-politico>*

150. Семиволос І. Чи можлива єдність після 12 років кривавої війни? [Електронний ресурс] / Ігор Семиволос // Дзеркало тижня. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Проаналізовано сучасну ситуацію в Сирії після падіння режиму Башара Асада та приходу до влади Ахмеда аш-Шараа (екс-лідера Хаят Тахрір аш-Шам). Проведено історичні паралелі між песимізмом сирійського мислителя Бутруса аль-Бустані й українського політика Володимира Винниченка, наголошуючи на спільних для обох народів проблемах внутрішніх розколів і зовнішнього втручання. Приділено увагу викликам нового сирійського керівництва: консолідації влади, інтеграції курдів, врегулюванню міжетнічних і міжрелігійних конфліктів, особливо з алавітами та друзями, а також спробам стабілізувати ситуацію після ізраїльських ударів і досягнутого перемир'я. Розглянуто політичні реформи (непрямі парламентські вибори), проблеми міжнародного визнання нового режиму, вплив США, Туреччини, Саудівської Аравії, а також протидію Росії й Китаю. Згадано перспективи відновлення українсько-сирійських відносин після розриву у 2022 р. та залежність цього процесу від російського чинника. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/chi-mozhliva-jednist-pislja-12-rokiv-krivavoji-vijni.html>

151. Серед учасників бойових дій найчастіше профтехосвіту здобувають ветерани та ветеранки з Донеччини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 серп. [№ 411]. – Електрон. дані. Йдеться про те, що у 2025 р. програма навчання для ветеранів і ветеранок у центрах професійно-технічної освіти (ЦПТО) Державної служби зайнятості охопила понад 2,7 тис. людей, з них 275 — особи з інвалідністю внаслідок війни. Найчастіше учасників бойових дій направляють на здобуття нової професії або на підвищення кваліфікації у Донецькому обласному центрі зайнятості. Також серед лідерів Львівська, Івано-Франківська, Тернопільська та Рівненська області. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385926>

152. **Середа О. Місцеві бюджети України отримають понад мільярда додаткових дотацій** [Електронний ресурс] / Олена Середа // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) затвердив розподіл понад 1,4 млрд грн додаткової дотації місцевим бюджетам на деокупованих, прифронтових і постраждалих від війни територіях за II квартал 2025 р. Кошти підуть на компенсацію податкових втрат, фінансування першочергових видатків, заходи воєнного стану та підтримку переселенців у громадах Донецької, Чернігівської областей та інших регіонів.* Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/mistsevi-bjudzheti-ukrajini-otrimajut-ponad-miljarda-dodatkovikh-dotatsij.html>

153. **Системна підтримка для ветеранів та ветеранок** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила у другому читанні та в цілому законопроект «Про ветеранське підприємництво». Закон уперше дає чітке визначення, що таке ветеранське підприємництво, закріплює принципи державної політики у цій сфері, а також визначає механізми державної підтримки. Також документ запроваджує спеціальний режим економічної підтримки ветеранського підприємництва, що передбачає надання його суб'єктам преференційних заходів, зокрема щодо участі в державних і муніципальних програмах підтримки, отримання субсидій, грантів, доступу до пільгових умов кредитування або участі у спеціалізованих тендерних процедурах. А в прикінцевих положеннях передбачено зміни до законодавства, які зобов'язують органи місцевого самоврядування (ОМС) розробляти регіональні програми підтримки ветеранського підприємництва, узгоджуючи та координуючи їх із центральним органом виконавчої влади, відповідальним за формування та реалізацію політики у цій сфері.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385950>

154. **Сімонова Л. Чи стане законопроект про житлову політику реальним вирішенням проблем для людей без житла?** [Електронний ресурс] / Людмила Сімонова // Дзеркало тижня. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. Проаналізовано законопроект № 12377 «Про основні засади житлової політики», яким запропоновано скасувати чинний із радянських часів Житловий кодекс 1983 р. Документ вводить поняття соціального житла для громадян, які потребують підтримки, та передбачає пільгові умови оренди або навіть безкоштовне користування, фінансування за рахунок револьверного фонду, а також залучення «спеціальних забудовників» до його будівництва. Передбачено можливість використання приватного житлового фонду як соціального та запровадження нових фінансово-кредитних механізмів (пільгові кредити, лізинг, оренда з викупом). Разом із цим законопроект скасовує приватизацію службового житла, що викликає невдоволення серед військових. Піддано критиці документ за рамковий характер, відсутність конкретних програм, фінансових розрахунків і чітких механізмів реалізації, а також за ризики корупції та надмірної бюрократії. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/chi-stane-zakonoprojekt-pro-zhitlovu-politiku-realnim-virishennjam-problem-dlja-ljudej-bez-zhitla.html>

155. **Скрипник Д. Повернення з СЗЧ: чи діє спрощений механізм** [Електронний ресурс] / Дар'я Скрипник // Дзеркало тижня. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Йдеться про спрощений механізм добровільного повернення військовослужбовців, які самовільно залишили військову частину або дезертували. До 30.08.2025 вони можуть з'явитися до визначених підрозділів і відновити службу без складних процедур. У такому разі протягом 72 годин поновлюється їхній контракт, виплати, забезпечення та соціальні гарантії. Навіть за наявності кримінального провадження рішення про продовження служби ухвалює командир. Цей механізм поширюється на військових, які залишили службу до 10.05.2025 та встигли повернутися до кінця серпня. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/povernennja-z-szch-chi-dije-sproshchenij-mekhanizm.html>

156. **Скуба М. Полон та кримінальне переслідування звільнених військовослужбовців: правова колізія та виклики для держави** [Електронний ресурс] / Маріса Скуба // Юрид. газ. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *За словами автора статті, військовий полон — це не опція збереження життя, а вимушений стан, який залишає глибокі фізичні та психологічні рани. Проте в Україні останнім часом спостерігається тривожна тенденція: проти звільнених із полону військовослужбовців відкриваються кримінальні провадження за ст. 430 Кримінального кодексу України (КК України) («добровільна здача в полон»), а також за статтями, що передбачають відповідальність за дезертирство чи самовільне залишення військової частини (СЗЧ). Ключовою проблемою є відсутність у КК України чіткого визначення поняття «добровільна здача в полон» та критеріїв, які відмежовують її від вимушеного потрапляння в полон внаслідок бойової ситуації. Не визначено, за яких обставин (втрата боєздатності, повне оточення, відсутність боєприпасів, відсутність фізичної можливості чинити опір) виключають кримінальну відповідальність. Ця прогалина створює простір для довільного тлумачення та зловживань. Розглянуто соціальні наслідки кримінального переслідування звільнених із полону та наведено приклади з практики. Текст: <https://yur-gazeta.com/publications/sferi-praktiki/viyskove-pravo/polon-ta-kriminalne-peresliduvannya-zvilnenih-viyskovosluzhbovciv-pravova-koliziya-ta-vikliki-dlya-d.html>*

157. **Танцюра Ю. Спецтрибунал як нова модель відповідальності агресора** [Електронний ресурс] / Юлія Танцюра, Софія Сіда // Юрид. газ. – 2025. – 12 серп. – Електрон. дані. *Висвітлено історію, передумови та правове підґрунтя створення Спеціального трибуналу щодо злочину агресії РФ проти України. Проаналізовано міжнародну підтримку ініціативи, зокрема участь Ради Європи, ЄС та окремих країн, а також роль України у формуванні цього правового механізму. Окрему увагу приділено порівнянню з історичними міжнародними трибуналами (Нюрнберзький (1945 - 1946), Токійський (1946 - 1948), Міжнародний кримінальний трибунал з колишньої Югославії (МКТЮ)*

(1993 - 2017), Міжнародний кримінальний трибунал з Руанди (МКТР) (1994 – 2015), юрисдикції та обмеженням Міжнародного кримінального суду (МКС), унікальним особливостям роботи Спецтрибуналу, його процедурі та викликам — політичним, фінансовим і юридичним. Створення Трибуналу розглядається як безпрецедентний крок у забезпеченні невідворотності відповідальності за злочин агресії. Текст: <https://yur-gazeta.com/publications/practice/mizhnarodne-pravo-investiciyi/spectribunal-yak-nova-model-vidpovidalnosti-agresora.html>

158. **Ткаченко М. Трамп погрожує Росії дуже серйозними наслідками, якщо Путін не погодиться на припинення війни** [Електронний ресурс] / Микита Ткаченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Президент США Дональд Трамп пообіцяв «дуже серйозні наслідки» для Росії, якщо В. Путін не погодиться припинити війну в Україні під час зустрічі у п'ятницю. Глава Білого дому під час заходу в Центрі імені Кеннеді у Вашингтоні зазначив, що будуть наслідки. Водночас на запитання, чи йдеться про нові санкції або мита, Д. Трамп відповів ухильно, що не зобов'язаний говорити.* Текст: <https://zn.ua/ukr/usa/tramp-pohrozhuje-rosiji-duzhe-serjoznimi-naslidkami-jakshcho-putin-ne-pohoditsja-na-pripinennja-vijni.html>

159. **Ткачук С. Виїзд українців за кордон: Зеленський пропонує послабити правила (відео)** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Повідомлено, що під час Українського молодіжного форуму 2025 "Молодь Тут!" Президент України Володимир Зеленський повідомив, що доручив уряду спільно з військовим командуванням опрацювати можливість спрощення перетину державного кордону для молодих українців. Наразі існує вікове обмеження у 18 років, і глава держави запропонував підвищити його до 22 років. Він наголосив, що таке рішення, з одного боку, надасть більше свободи та впевненості багатьом українським родинам, а з іншого — допоможе зберегти зв'язок молоді з країною та створить більше можливостей для її реалізації в Україні.*

Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/718977-vijizd-ukrajinciv-za-kordon-zelenskiy-proponuye-poslabiti-pravila-video>

160. **Ткачук С. Після 25 — без відстрочки: Кабмін пропонує змінити правила мобілізації для студентів** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Як написав на своїй сторінці у Facebook міністр освіти Оксен Лісовий, Кабінет Міністрів України (КМ України) на черговому засіданні затвердив низку важливих рішень для розвитку освіти і науки, зокрема погодив законопроект, який обмежує право на відстрочку від мобілізації для студентів, що почали навчання після 25 років, та уточнює вимоги для науковців і педагогів. Також серед них — фінансування харчування школярів і підтримка дітей з особливими потребами, підтримка законопроектів, який встановлює державні гарантії у сфері освіти під час воєнного стану та усуває прогалини, що дозволяли ухилятися від мобілізації.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/719343-vidstrochka-dlya-studentiv-pislya-25-kabmin-pogodiv-zakonoprojekt-shcho-zminitsya>

161. **Ткачук С. Субсидії, бронь працівників та допомога ВПО: новий пакет підтримки прифронтових громад від Кабміну** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Зазначено, що 13.08.2025 Кабінет Міністрів України (КМ України) за дорученням Президента України ухвалив перший пакет рішень для підтримки прифронтових територій. Програма охоплює 238 громад у 10 областях, де проживають 6,6 млн українців, серед яких 3,7 млн людей належать до вразливих груп населення. За словами Прем'єр-міністра України Юлії Свириденко, ініціатива базується на п'яти ключових пріоритетах: житло, безпека, підтримка людей, бізнес та охорона здоров'я. Вказано, що паралельно готується другий пакет підтримки, який передбачатиме спеціальні режими ведення бізнесу з покриттям воєнних ризиків, розширену програму відновлення житла, пріоритетне забезпечення медзакладів ліками та обладнанням, підвищення зарплат і пенсій, а також нові програми*

підтримки незахищених верств населення. Ю. Свириденко наголосила, що уряд і надалі розширюватиме підтримку прифронтових громад, орієнтуючись на реальні потреби людей. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/719213-subsidiji-ta-dopomoga-vpo-kabmin-anonsuvav-paket-pidtrimki>

162. **Троценко Л. Штраф онлайн: у Резерв+ додано нову функцію** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. *За інформацією Міністерства оборони України (МО України), у мобільному додатку «Резерв+» запроваджено функцію для оплати штрафів за неприбуття за повісткою, що знімає статус «у розшуку», проте не гарантує уникнення майбутніх повісток. Для оплати штрафу необхідно: завантажити додаток «Резерв+»; у розділі «Штрафи онлайн» подати заяву про визнання порушення; протягом трьох днів ТЦК розглядає заяву та надсилає постанову. Після цього стає можливою оплата штрафу в розмірі 8500 грн, що становить 50 % від загальної суми. На виконання платежу відводиться 20 днів. У разі несплати протягом цього терміну штраф зростає до повної суми - 17 000 грн.; за подальше зволікання понад 20 днів сума штрафу сягає 34 000 грн.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4806727-shtraf-onlain-u-rezerv-dodano-novu-funktsiui>

163. **Україна передає міжнародним партнерам практичний досвід протидії кібератакам та закликає до посилення співпраці** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, під час щорічної наради керівників закордонних дипломатичних установ України перший заступник голови Держспецзв'язку Ростислав Замлинський наголосив на важливості міжнародної взаємодії у сфері кібербезпеки. Зазначено, що Україна системно ділиться з партнерами практичним досвідом захисту критичної інфраструктури в умовах повномасштабної війни. Один із ключових елементів такої співпраці — обмін інформацією про кіберзагрози в*

режимі реального часу. CERT-UA, Національна команда реагування на кіберінциденти при Держспецзв'язку, оперативно передає партнерам дані про виявлені атаки та ефективні методи їх нейтралізації. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385877>

164. **Україна та Естонія поглиблюють стратегічне партнерство у сфері соціальної політики** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 серп. [№ 410]. – Електрон. дані. Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів, міністр соціальної політики, сім'ї та єдності України Денис Улютін провів зустріч із міністеркою соціальних справ Естонської Республіки Кармен Йоллер, яка відвідала Україну з офіційним візитом. Сторони обговорили актуальні питання двостороннього співробітництва у сфері соціальної політики та окреслили подальші кроки для поглиблення партнерства. «Ми високо цінуємо системну підтримку з боку Естонії, особливо в контексті відновлення Житомирської області, де вже реалізовано низку важливих соціальних проєктів. Зокрема, зведення будинків для прийомних сімей. Завдяки таким ініціативам ми не лише відновлюємо інфраструктуру, а й посилюємо нашу систему захисту прав дітей, забезпечуючи їм можливість зростати в родинному середовищі», — зазначив Д. Улютін. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385886>

165. **Україна та Корея співпрацюватимуть у проєктах з відновлення портової інфраструктури** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 19 серп. – Електрон. дані. За інформацією ДП «Адміністрація морських портів України, представники України та Республіки Корея підписали протокол щодо спільної роботи з відновлення портової інфраструктури. Наголошено, що відповідні домовленості були оформлені під час робочої зустрічі у межах Меморандуму про взаєморозуміння між Міністерством розвитку громад та територій України та Міністерством океанів і рибальства Республіки Корея. Головною темою обговорення стали стратегічні напрями сталого розвитку українських

портів. Корейській стороні було презентовано звіт щодо розробки Генерального плану та ТЕО реконструкції портів України. У фокусі дискусії – три пріоритети: відновлення портової інфраструктури, модернізація спеціалізованого флоту, впровадження сучасних електронних систем управління. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4027263-ukraina-ta-korea-spiivpracuvatimut-u-proektah-z-vidnovlenna-portovoi-infrastrukturi.html>

166. **Фахівці Держспецзв'язку нагадали представникам громад основні правила кібербезпеки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 15 серп. [№ 412]. – Електрон. дані. Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, у Миколаєві відбувся Перший «Digital Forum», присвячений цифровій трансформації громад, розвитку електронного врядування, підвищенню якості адміністративних послуг і забезпеченню кібербезпеки в органах місцевого самоврядування (ОМС). Зазначено, що впродовж двох днів майже 70 учасників форуму з різних регіонів говорили про державну політику цифровізації, трансформацію та розвиток ЦНАПів, надання електронних послуг через ЕкоСистему "Дія", захист персональних даних, розвиток цифрових компетенцій працівників публічного сектора та успішні кейси цифрових громад в умовах воєнного стану. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385956>

167. **Фещенко Є. Аляска-тур. Чого очікувати від зустрічі Трампа з Путіним** [Електронний ресурс] / Євдокія Фещенко // Україна молода. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. Проаналізовано ситуацію напередодні зустрічі в Алясці Президента США Дональда Трампа та президента РФ В. Путіна. Спрогнозовано можливість досягнення угоди щодо припинення війни в Україні та окреслено позицію європейських партнерів, які вимагають, щоб на зустрічі були присутні представники України, зокрема Президент України Володимир Зеленський. Також наведено коментарі аналітиків, які вважають, що РФ намагається використати майбутню зустріч в Алясці, щоб розділити США та Європу, та застерігають, що Президент США створює для нападника

умови для виходу з ізоляції. Своєю чергою, Президент України заявив, що Путін хоче обміняти паузу у війні на легалізацію окупації частини території України, тобто прагне, "щоб йому пробачили захоплення півдня нашої Херсонщини, Запоріжжя, повної території Луганщини, Донеччини, Криму", та запевнив, що "цю другу спробу поділу України Росії ми не дамо". Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3972/2006/190750/>

168. Хаджирадєва В. ЄС працює над 19-м пакетом санкцій проти РФ [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. Вказано, що офіційних повідомлень про наповнення нового пакета санкцій Європейського Союзу (ЄС) проти РФ поки немає. Але за словами глави МЗС Франції Жан-Ноеля Барро, обмеження будуть ще жорсткішими: спираючись на французькі пропозиції, Європа готує найсуворіші санкції із запроваджених за останні три роки. Дипломат підкреслив, що ухвалити новий перелік потрібно якнайшвидше, щоб вичерпати військову економіку РФ. Своєю чергою Україна очікує, що нові обмеження торкнуться капітанів «тіньового флоту», військово-промислового комплексу РФ і фінансових операцій; було б бажаним, аби ЄС відмовився від закупівель російської нафти через посередників, а ще краще – якби ввів повне ембарго на торгівлю з РФ. Зауважено, що з ухваленням нового пакета можуть виникнути труднощі через позицію Словаччини й Угорщини, де нинішні уряди очолюють близькі до Кремля політики. Окреслено вміст попереднього, 18-го, пакета санкцій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808421-yes-pratsuiie-nad-19-m-paketom-sanktsii-proty-rf>

169. Хаджирадєва В. Наступного року в Україні очікується підвищення мінімальної зарплати [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. Вказано, що згідно з проектом Бюджетної декларації, «мінімалку» планується збільшити: до 8688 грн (із 01.01.2026), до 9374 грн (із 01.01.2027), та до 10 059 грн (із 01.01.2028). За словами експертів, підвищення мінімальної зарплати дещо збільшить офіційні доходи найменш оплачуваних працівників і

може стимулювати бізнес виходити з тіні. Водночас оновлений рівень «мінімалки» залишатиметься недостатнім для покриття базових потреб українських родин. Оскільки разом із «мінімалкою» зростуть усі соціальні виплати та пенсії - грошей знадобиться багато, але розраховувати на допомогу Заходу не варто. Припущено, що «мінімалку» піднімуть коштом працедавців, які сплачуватимуть більше податків. Акцентовано, що уряд зараз у вигідній ситуації: рівень смертності через війну зростає; темпи смертності значно перевищують темпи приросту нових пенсіонерів; пенсійна реформа передбачає підвищення рівня пенсійного віку. У цьому контексті припущено, що в уряді не чекають зростання кількості пенсіонерів і можуть обіцяти вищі виплати. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808749-nastupnoho-roku-v-ukraini-ochikuietsia-pidvyschennia-minimalnoi-zarplaty>

170. Хаджирадєва В. Скасування «торгового безвізу» з ЄС збільшило дефіцит торгівлі в Україні [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. Вказано, що Україна втрачає величезні кошти через скасування «торгового безвізу» з Європейським Союзом (ЄС). Минулого року дефіцит торгівлі складав близько 29 млрд доларів. Після скасування АТЗ (Автономних Торговельних Заходів) - лише за перше півріччя 2025 р. він сягнув 18,3 млрд доларів. За підрахунками Національного банку України (НБУ), сума збитків для цього року - приблизно в 700 млн доларів. Акцентовано на пропозиції Європейської комісії (ЄК) щодо збору «думок зацікавлених сторін» про лібералізацію торгівлі з Україною, яка сигналізує про силу аграрного лобі у ЄС і є ознакою складності для зруйнованої війною країни набутти членства в ЄС. Зазначено, що до трійки лідерів, які найбільше імпортували товарів до України традиційно відносяться: Китай, Польща та Німеччина; експортували з України найбільше до: Польщі, Туреччини та Італії. Розглянуто, чим торгує Україна та що робить, аби покращити торгівлю. Наголошено, що Україна планує змінити свою політику щодо експорту сільськогосподарської продукції, щоб адаптуватися до завершення вільного

доступу до прибуткового ринку ЄС, потенційно скоротивши експорт сировини, водночас активізуючи внутрішнє перероблювання харчових продуктів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4806590-skasuvannia-torhovoho-bezvizu-z-yes-zbilshylo-defitsyt-torhivli-v-ukraini>

171. Хаджирадєва В. Україна готова відкрити всі переговорні кластери з ЄС до кінця року [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. Наведено коментарі Віцепрем'єра-міністра з питань європейської та євроатлантичної інтеграції Тараса Качки про те, що до кінця року Україна спільно з Європейським Союзом (ЄС) планує завершити скринінг за всіма кластерами та підготувати національну програму імплементації законодавства ЄС. Документація готова як з боку України, так і з боку Європейської комісії (ЕК), утім остаточне відкриття переговорів залежатиме від голосування усіх 27 держав-членів ЄС. Акцентовано на зусиллях Угорщини щодо перешкоджання євроінтеграційним крокам України. Наголошено, що питання блокування цією країною вступу до ЄС може бути зняте: Президент США Д. Трамп після переговорів із європейськими лідерами 18.08.2025 зателефонував прем'єру Угорщини

В. Орбану та закликав не блокувати переговори про вступ України в ЄС. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4809037-ukraina-hotova-vidkryty-vsi-perehovorni-klastery-z-yes-do-kintsia-roku>

172. Хаджирадєва В. Чому знизились міжнародні резерви України [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Вказано, що станом на 01.08.2025 обсяг міжнародних резервів (МР) України за оцінками Національного банку України (НБУ) склав 43,03 млрд доларів, що на понад 2 млрд доларів нижче у порівнянні з попереднім місяцем. Серед причин зниження: втручання регулятора на валютному ринку для стримування девальвації гривні; надходження на користь уряду та виплати за обслуговування держборгу; переоцінка фінансових інструментів. Відзначено, що попри зменшення, обсяг МР є

достатнім для збереження стійкості валютного ринку. Наголошено, що МР - своєрідна «подушка безпеки» країни, адже вони забезпечують стабільність валюти, платоспроможність, фінансову довіру й економічну стійкість. І хоча МР не можна напряду витратити на війну, але вони: забезпечують валютну стабільність, дозволяють перетворити міжнародну допомогу у гривню, допомагають уряду акумулювати ресурси (в т.ч. на оборону) через стабільний обмінний курс і бюджетну підтримку. Це – опосередкована, але критично важлива роль резервів у забезпеченні здатності держави вести війну. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807175-chomu-znyzyls-mizhnarodni-rezervy-ukrainy>

173. Хаджирадєва В. Швейцарія приєдналася до 18-го пакету санкцій ЄС проти Росії [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. У контексті приєднання Швейцарії до 18-го пакета санкцій Європейського Союзу (ЄС) проти Росії, розглянуто, які саме обмеження ввела Швейцарія зараз і які – застосовувала від початку повномасштабної агресії на знак солідарності з політикою ЄС щодо війни РФ проти України. Окреслено політику країни щодо російсько-української війни. Наголошено: оскільки Швейцарія дотримується принципу нейтралітету, військової допомоги від неї Україна не отримує, проте Швейцарія активно підтримує Україну в гуманітарній сфері. Так, у січні 2024 р. уряд країни ухвалив нову зовнішньополітичну стратегію на 2024 – 2027 рр., де Україна вперше була визначена пріоритетною країною; у квітні 2024 р. - виділив 5 млрд швейцарських франків на відновлення України до 2036 р. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807457-shveitsariia-priednalasia-do-18-ho-paketu-sanktsii-yes-proty-rosii>

174. Хаджирадєва В. Що з цінами на російську нафту, як на них впливають погрози Трампа [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Зазначено, що Індія готова скоротити закупки нафти у РФ та укласти угоди з іншими

країнами, у тому числі зі США за умови, якщо на енергоносії буде прийнятна ціна. Таке рішення було ухвалено після того, як у серпні Президент США Д. Трамп увів додаткове мито у розмірі 25 % на товари, що імпортуються з Індії, яка, купуючи нафту в РФ, фактично надає їй фінансову підтримку у війні проти України. В результаті введення нового мита загальний розмір мита на індійські товари досяг 50 %. Своєю чергою Китай заявив, що його імпорт російської нафти виправданий, відкинувши погрози США щодо нових мит. Зрештою Китай із вигодою для себе опосередковано фінансує російську агресію, купуючи у Кремля нафту та газ. Вказано, що ціни на нафту наразі продовжили падіння на тлі очікування інвесторами скасування санкцій, що обмежують постачання російської нафти на міжнародні ринки. Експерти прогнозують, що в разі провалу американсько-російських перемовин стосовно завершення російсько-української війни ціни на нафту повернуться до зростання. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4806836-scho-z-tsinamy-na-rosiisku-naftu-yak-na-nykh-vplyvauit-pohrozy-trampa>

175. Ханас О. Мобілізація чоловіків після 55: у Верховній Раді запропонували, куди їх відправити служити [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. Відповідний законопроект № 13623 про внесення змін до деяких законів щодо вирішення окремих питань проходження служби та соціальної підтримки військовослужбовців і членів їхніх сімей зареєстровано у Верховній Раді України (ВР України) 12.07.2025, ідеться на сайті парламенту. Він передбачає, що мобілізовані особи віком старше 55 років несуть службу в районах, де не ведуться бойові дії. Дмитро Разумков, один із авторів законопроекту, зазначив, що територіальні центри комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП) часто не враховують стан здоров'я або фізичні можливості, визнаючи "придатними" всіх без винятку, і коли такі військовослужбовці потрапляють до бойових підрозділів, швидко з'ясовується: не кожен здатен ефективно виконувати завдання на передовій.

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/719134-mobilizaciya-v-ukrajini-kudi-mozhut-vidpraviti-sluzhiti-cholovikiv-55>

176. **Хмілевська В. Батіг і пряник для Бацьки: що стоїть за сценарно зрежисованим дзвінком Трампа Лукашенку** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що раптовий дзвінок Президента США Дональда Трампа самопризначеному очільнику Білорусі А. Лукашенку навряд чи є імпровізацією — радше заготовленим сценарним ходом. Батіг Д. Трампа полягає в попередженні Лукашенка про неприпустимість будь-яких рухів із території Білорусі тих сил, що задіяні на навчаннях «Запад-2025», передусім у бік країн Балтії чи Польщі, про припинення балаканини про «Орешнікі» та на ракетно-ядерну тематику, про непотрібність надмірного захоплення Мінська Пекіном. Втім, можливий для самопроголошеного президента РБ і пряник. Президент США міг пообіцяти йому пом'якшення санкцій, сприяння поверненню Мінську статусу майданчика для переговорів з "урегулювання української кризи" та для можливої наступної зустрічі Д. Трампа і Путіна, якщо знадобиться.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/batih-i-prjanik-dlja-batski-shcho-stojit-za-stsenarnoho-zrezhisovanim-dzvinkom-trampa-lukashenku-.html>

177. **Хмілевська В. ЗСУ нівелюють інформаційну та військову складові прориву РФ в напрямку Добропілля — ЦПД** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 серп. – Електрон. дані. *Йдеться про ситуацію на Донецькому напрямку поблизу Добропілля, де російські війська здійснили прорив оборони ЗСУ. Хоча Сили оборони уточнюють, що йдеться переважно про просочування малих піхотних груп ворога без здатності утримувати захоплені території, ситуація залишається критичною: кілька міст опинилися під загрозою оточення, а стабільної лінії фронту фактично немає. Аналітики попереджають, що у разі успішного виходу російських бронегруп у тил позицій ЗСУ фронт може швидко змінюватися на великі площі, як це було у 2022 р. Інформаційний та військовий ефект цього прориву, на який розраховував Путін перед зустріччю*

з Трампом, українські Сили оборони намагаються нівелювати. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zsu-niveljujut-informatsijnu-ta-vijskovu-skladovi-prorivu-rf-v-naprijamku-dobropillja-tspd.html>

178. **Хмілевська В. Не лише Нобель підганяє Трампа: чим можна пояснити турборежим президента США у російсько-українському питанні** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Д. Трамп одержимий Нобелем. Але це не єдина причина успіху. Ймовірно, йому хтось повідомив, що у китайському Тяньцзіні 31 серпня стартує 25-ий саміт глав держав і урядів Шанхайської організації співробітництва. І це буде не просто зустріч. Вона стане наймасштабнішим самітом ШОС — понад 20 країн і 10 міжнародних організацій. Прем'єр-міністр Індії Нарендра Моді прибуде на саміт після п'ятирічної перерви, зумовленої погіршенням відносин із Китаєм. Туди ж прилетить і кремлівський фюрер, хоча остаточного підтвердження ще немає, але водночас попередньо відомо, що на полях саміту готується і зустріч у форматі РІК — Росія, Індія, Китай.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/ne-lishe-nobel-pidhanjaje-trampa-chim-mozhna-pojasniti-turborezhim-prezidenta-ssha-u-pitanni-zvershennja-vijni-v-ukrajini.html>

179. **Хмілевська В. Путін не готовий до зустрічі із Зеленським ні зараз, ні у майбутньому, тому Кремль знижує очікування — CNN** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Розглянуто перспективи мирних переговорів між Україною та Росією за участю США. За даними "CNN", Кремль не готовий до зустрічі В. Путіна з українським лідером Володимиром Зеленським, оскільки така подія означала б фактичне визнання легітимності української влади. Російські чиновники, зокрема Ю. Ушаков і С. Лавров, наголошують на необхідності "ретельної підготовки", що журналісти трактують як спосіб зниження очікувань від потенційного саміту. Вказано, що для Путіна війна є радше протистоянням із Заходом, ніж із Україною, а поступки можливі лише за умови визнання територіальних претензій Москви. Натомість РФ*

намагається використати Дональда Трампа як посередника, здатного тиснути на Київ. Однак Д. Трамп уже дистанціювався, заявивши, що рішення мають ухвалювати безпосередньо лідери. У результаті головним питанням залишається не те, чи відбудеться зустріч В. Зеленського й Путіна, а кого Президент США зрештою звинуватить у провалі переговорного процесу. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/putin-ne-hotovij-do-zustrichi-z-zelenskim-ni-zaraz-ni-u-majbutnomu-tomu-kreml-znizhuje-ochikuvannja-cnn.html>

180. **Хмілевська В. У 36-й ОБрМП розповіли про роботу російських дронів на покровському напрямку** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Описано критичне загострення ситуації на фронті між Покровськом і Костянтинівкою, де прорив оборони ЗСУ створив загрозу оточення низки міст, зокрема Покровська, Мирнограда та Добропілля. Воїни 36-ої окремої бригади морської піхоти повідомляють про постійний тиск російських сил, які застосовують тактику малих груп і масово використовують дрони FPV, ускладнюючи пересування та логістику українських військ. Особливо небезпечною стала атака на трасу Краматорськ – Добропілля, важливу для забезпечення фронту. Експерти попереджають, що за успішного виходу російських бронегруп у тил, фронт може швидко зсунутися з великими втратами територій, як це вже було у 2022 р.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-36-j-obrmp-rozpovili-pro-robotu-rosijskikh-droniv-na-pokrovskomu-naprjamku.html>

181. **Хмілевська В. "Це на нас": Ландсбергіс превентивно звинувачує Захід у територіальних поступках України** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Як наголосив колишній міністр закордонних справ Литви Габріелюс Ландсбергіс, якщо Україні доведеться "де-факто" прийняти окупацію своїх територій, це означатиме, що Захід зазнав невдачі, ігноруючи всі попередження протягом багатьох років і повторюючи всі помилки історії. У дописі у своєму блозі він підсумував: "Це на нас ... Ми є архітекторами цієї*

«де-факто» поразки». Він зазначив, що прихильники цього підходу ставлять Україні за приклад "страждання окупації країн Балтії", на які наша держава чомусь з радістю повинна погодитися. Втім, така ситуація — це не "факт життя", а "факт смерті", ознаками якої є десятиліття депортацій, вбивств, нищівного терору та насильницьких спроб перетворити всіх на росіян. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/tse-na-nas-landsberhis-preventivno-zvinuvachuje-zakhid-u-teritorialnikh-postupkakh-ukrajini-.html>

182. **Чекін Д. Внаслідок російського удару біля Кропивницького загинули 10 іноземних добровольців — NYT** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. — 2025. — 12 серп. — Електрон. дані. Повідомлено, що щонайменше 10 іноземних добровольців, які вирішили приєднатися до української армії, загинули 21 липня під час удару російської ракети по ідальні навчального табору біля Кропивницького. Це один з найсмертоносніших ударів по іноземних бійцях за всю війну. Зазначено, що у Збройних силах України (ЗСУ) визнали факт поранення та смерті солдатів унаслідок удару, але відмовилися розкривати подробиці. В інциденті постраждали новобранці зі США, Колумбії, Тайваню, Данії та інших країн. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/vnaslidok-rosijskoho-udaru-bilja-kropivnitskoho-zahinuli-10-inozemnikh-dobrovoltsiv-nyt.html>

183. **Чекін Д. "Готують інформаційне алібі": росіяни поширили фейк про підготовку ЗСУ ударів по Краматорську — ЦПД** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. — 2025. — 20 серп. — Електрон. дані. Повідомлено, що російська пропаганда поширює фейк про те, що українська армія нібито готується завдати "серію ударів по Краматорську", щоб звинуватити в них ЗС РФ. Таким чином росіяни готують собі чергове інформаційне алібі, вказують у Центрі протидії дезінформації (ЦПД). Там наголосили, що ця інформація не відповідає дійсності, і вказали, що це типовий прийом пропаганди РФ для виправдання своїх воєнних злочинів і перекладання за них відповідальності на Україну. Текст:

<https://zn.ua/ukr/war/hotujut-informatsijne-alibi-rosijani-poshirili-fejk-pro-pidhotovku-zsu-udariv-po-kramotorsku-tspd.html>

184. **Чекін Д. На тлі завершення війни Путін намагається посварити Україну і Польщу — Туск** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Як заявив польський прем'єр Дональд Туск, РФ робить усе можливе, аби посварити Київ і Варшаву. За його словами, це відбувається "у міру того, як війна в Україні наближається до кінця". Він наголосив, що антипольські жести українців і розпалювання антиукраїнських настроїв у Польщі – це сценарій, зрежисований Путіним, іноземними агентами та місцевими ідіотами.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/na-tli-zavershennja-vijni-putin-namahajetsja-posvariti-ukrajinu-i-polshchu-tusk.html>

185. **Чекін Д. Трамп повідомив Європу, що США готові надати гарантії безпеки Україні — Politico** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву Президента США Дональда Трампа, зроблену під час розмови з європейськими лідерами, щодо готовності надати Україні гарантії безпеки за певних умов. Він підкреслив, що США не надсилатимуть зброю чи війська безпосередньо, але постачатимуть озброєння Європі, а гарантії можливі лише поза межами НАТО. Він пов'язує їх із можливим припиненням вогню та стримуванням майбутньої агресії Росії. Європейські чиновники сприйняли цю позицію з обережним оптимізмом напередодні зустрічі Д. Трампа з Путіним на Алясці.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/tramp-povidomiv-jevropu-shcho-ssha-hotovi-nadati-harantiji-bezpeki-ukrajini-politico.html>

186. **Чепайкін І. СБУ викрила в Одесі кліриків УПЦ МП, які поширювали російську пропаганду та виправдовували агресію РФ** [Електронний ресурс] / Іван Чепайкін // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Служба безпеки України (СБУ) затримала в Одесі двох священнослужителів УПЦ (МП), які активно поширювали проросійську пропаганду, виправдовували війну Росії проти*

України та вихваляли окупантів. Серед них – 58-річний священник Одеської єпархії, який під час спілкування з парафіянами героїзував російських загарбників, возвеличував рашизм і принижував вірян інших конфесій. Він підтримував зв'язки з колишнім народним депутатом від «Партії регіонів» Ігорем Марковим, який підозрюється у державній зраді та переховується в РФ. Другий затриманий – 44-річний протоієрей, який у своїх проповідях виправдовував російські обстріли цивільної інфраструктури України. Судово-лінгвістичні експертизи підтвердили факт інформаційно-підривної діяльності обох кліриків на користь країни-агресора. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/sbu-vikrila-v-odesi-klirikiv-upts-mp-jaki-poshirjuvali-rosijsku-propahandu-ta-vipravdovuvali-ahresiju-rf.html>

187. **Шевченко О. В очікуванні зустрічі на Алясці: чи боїться Трамп ядерної війни?** [Електронний ресурс] / Ольга Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Зазначено, що Президент США Дональд Трамп попередив Кремль про переміщення атомних підводних човнів, носіїв ядерних боеголовки. Після цього глава Білого дому домовився про зустріч із президентом РФ В. Путіним на Алясці, щоб поговорити про завершення війни. «Фокус» переклав статтю професора Гарвардського університету Грема Еллісона на порталі «National Interest» про ставлення Президента США до загрози ядерної війни. Розглянуто, чи боїться Д. Трамп ескалації та обміну ядерними ударами, чи вірить у те, що зможе зменшити загрозу. На думку автора статті, Президент США, як і його попередники, які боролися і перемогли в холодній війні, вважає, що його найважливіший обов'язок як Президента – уникнути ядерної катастрофи, яка знищить США і, можливо, поставить під загрозу все живе на Землі. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/718731-yaderna-viyna-tramp-virit-v-ugodu-z-putinim-na-alyasci-detali>

188. **Шевченко Ю. "Наближаємося до корейського варіанту": експерт озвучив сценарії завершення війни в Україні** [Електронний ресурс] / Юлія Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон.

дані. Як заявив у коментарі "Еспресо" військовий експерт Дмитро Снегирьов, США наполягають на замороженні війни в Україні й визнанні демаркаційної лінії, але не лінії державного кордону. Ці умови дають підстави звести нанівець основні загрози РФ. За його словами, скоріше за все, ми поступово наближуємося до корейського варіанта завершення війни, а пропозиції з американської сторони, як це не парадоксально, задовольняють Україну. Йдеться не про закінчення війни в класичному розумінні, тобто підписання договору, на чому і робить акцент РФ, бо це де-юре – визнання лінії державного кордону, фактична відмова від територій. Як приклад, він наводить історичний досвід Франції, коли Ельзас і Лотарингію повернули через 40 років після німецької окупації, а Німеччина протягом 50 років об'єдналася в єдину країну вже після радянської окупації. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/718714-zavershennya-viyni-ssha-proponuyut-koreyskiy-scenariy-v-ukrajini-detali>

189. **Шевчук А. Генштаб оновив дані про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1265-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1264-ту, добу на фронті зафіксовано 137 бойових зіткнень. Найзапекліші бої тривають під Покровськом. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили шість районів зосередження особового складу та техніки, засіб ППО та три артилерійські системи російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4806524-henshtab-onovyv-dani-pro-sytuatsiui-na-fronti>

190. **Шевчук А. Генштаб оновив дані про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1268-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України.

Зазначено, що за минулу, 1267-му, добу на фронті зафіксовано 148 бойових зіткнень на 12 напрямках, із них 56 – на Покровському. Інтенсивні бої точаться також на Сіверському та Новопавлівському напрямках. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили вісім районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, два артилерійські засоби, склад матеріально-технічних засобів, пункт управління та радіолокаційну станцію російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807374-henshtab-onovyv-dani-pro-sytuatsiui-na-fronti>

191. Шевчук А. Генштаб розповів про перебіг боїв на фронті [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1266-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1265-ту, добу на фронті зафіксовано 168 бойових зіткнень. На Покровському та Новопавлівському напрямках захисники відбили загалом 72 атаки росіян. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили шість районів зосередження особового складу та техніки, один пункт управління БпЛА та два артилерійські засоби російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4806774-henshtab-rozpoviv-pro-perebih-boiv-na-fronti>*

192. Шевчук А. Генштаб розповів про ситуацію на фронті [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 серп. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1267-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1266-ту, добу на фронті зафіксовано 165 бойових зіткнень. Найактивніше російські загарбники атакували на Покровському, Новопавлівському та Лиманському напрямках. Зокрема на Покровському напрямку українські захисники зупинили 47 штурмових і*

наступальних дій росіян. *Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 10 районів зосередження особового складу та техніки, один артилерійський засіб, два пункти управління безпілотними літальними апаратами й один засіб ППО ворога.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807071-henshtab-rozpoviv-pro-sytuatsiui-na-fronti>

193. **Шевчук А. Генштаб розповів про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1269-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1268-му, добу на фронті зафіксовано 149 бойових зіткнень, із них 53 - на Покровському напрямку. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили два райони зосередження особового складу, сім артилерійських засобів, пункт управління, два склади боєприпасів, станцію радіоелектронної боротьби (РЕБ) і засіб ППО російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4807686-henshtab-rozpoviv-pro-sytuatsiui-na-fronti>

194. **Шевчук А. Зеленський розповів про зустріч з Коаліцією охочих** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. *Наведено тези допису Президента Володимира Зеленського у Telegram щодо результатів «дуже корисної» зустрічі з «Коаліцією охочих» у Брюсселі, де Україна й європейські представники скоординували позиції напередодні візиту до Вашингтона для зустрічі з Президентом США Дональдом Трампом. Як повідомив глава держави, «усі погоджуються, що кордони держав не мають змінюватись силою. Усі підтримують, що ключові питання мають вирішуватись за участю України у тристоронньому форматі: Україна, США, російський керівник». Президент назвав «історичним» рішення США долучитись до надання гарантій безпеки для України та додав, що у межах «Коаліції охочих»*

напрацьовується «спільний погляд на те, якою має стати мирна угода - дійсно чесна, швидка й така, що спрацює». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808284-zelenskyi-rozpoviv-pro-zustrich-z-koalitsiieui-okhochykh>

195. **Шевчук А. Коаліція охочих готова розгорнути сили в Україні** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. Вказано, що «Коаліція охочих» підтвердила готовність розгорнути в Україні сили безпеки одразу після припинення бойових дій, а також допомогти в забезпеченні безпеки повітряного та морського простору України та відновленні Збройних сил України (ЗСУ), про що йдеться у заяві Президента Франції Емманюеля Макрона та Прем'єр-міністра Великої Британії Кіра Стармера. Зазначено, що лідери підтвердили свою незмінну підтримку України та високо оцінили прагнення Президента Володимира Зеленського до справедливого та тривалого миру в той час, як він готується до подальших консультацій із Президентом США Дональдом Трампом у Вашингтоні. Вони також проінформували інших лідерів, що 18.08.2025 вирушать до Вашингтона для зустрічі з Д. Трампом разом із В. Зеленським. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4808295-koalitsiia-okhochykh-hotova-rozghornuty-syly-v-ukraini>

196. **Шевчук А. Названо площу, яку окупувала РФ за 1010 днів війни** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. Наведено інформацію аналітичного проєкту «DeepState» про те, що починаючи з 12.11.2022 (окуповано на дату - 108 651 кв. км) по 17.08.2025 (114 493 кв. км) ворог окупував 5842 кв. км української території. Це становить 0,96781 % від всієї площі Української держави у міжнародно визнаних кордонах. Аналітики пояснили, що росіяни мали великий успіх у перші дні повномасштабного вторгнення. Але завдяки наступальним операціям ЗСУ на півночі країни, в Харківській і Херсонській областях, удалося повернути велику частину. Після 12.11.2022 ворог продовжував активні наступальні дії, які з незначними перервами тривають досі. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4808303-nazvano-ploschu-yaku-okupuvala-rf-za-1010-dniv-viiny>

197. **Шевчук І. Як прорив росіян на Донеччині відгукнеться на перемовинах на Алясці — ISW** [Електронний ресурс] / Іван Шевчук // Дзеркало тижня. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ зосередилася на просуванні у Донецькій області в районі Добропілля, щоб створити вигідне для себе інформаційне тло під час зустрічі президентів США та Росії, що має відбутися 15 серпня на Алясці. Такою бачать одну з причин масштабного прориву росіян на північному фланзі покровського напрямку дослідники з Американського Інституту вивчення війни (ISW). Про це вони повідомили у черговому своєму звіті. Зазначено, що Путін намагається представити захоплення Росією Луганської, Донецької, Запорізької та Херсонської областей як щось неминуче, аби підшитовхнути Україну та Захід до капітуляції перед вимогами Кремля.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/jak-proriv-rosijan-na-donechchini-vidhuknetsja-na-peremovinas-na-aljastsi-isw.html>

198. **Шипуля В. Відстрочене подорожчання: що буде з цінами на комуналку восени** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 серп. — Електрон. дані. *Вказано, що в Україні продовжує діяти мораторій на підвищення деяких комунальних тарифів. Так, законодавством передбачено, що до кінця 2025 р. заборонено підвищувати тарифи на: газопостачання та послуги з його доставки, централізоване опалення, гаряче водопостачання. Також, за рішенням Кабінету Міністрів України (КМ України), тариф на електроенергію для населення залишається незмінним - 4,32 грн/кВт-год - щонайменше до кінця жовтня 2025 р. Втім, мораторій не поширюється на холодне водопостачання, вивезення побутових відходів і обслуговування прибудинкової території: місцева влада має право переглядати та підвищувати тарифи на ці послуги. У Національному банку України (НБУ) зазначили, що у 2026 р. через складну ситуацію в енергетичній сфері очікується поступове коригування цін*

на опалення, природний газ, електроенергію та гаряче водопостачання до економічно обґрунтованих рівнів. Деякі експерти вважають, що тарифи на комунальні послуги можуть зрости вже восени, попри офіційні заяви уряду, адже ситуація залишається нестабільною та залежить від інтенсивності російських обстрілів. Зауважено, що після закінчення повномасштабної війни в Україні може відбутися значне підвищення тарифів – на необхідність підняти вартість «комуналки» до ринкового рівня вказує Міжнародний валютний фонд (МВФ). Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807532-vidstrochene-podorozhchannia-scho-bude-z-tsinamy-na-komunalku-voseny>

199. **Шипуля В. Дедлайн провалений: чи готовий Трамп застосувати санкції проти РФ** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 серп. — Електрон. дані. Вказано, що Президент США установив для РФ термін до 08.08.2025, аби досягти перемир'я з Україною та погрожував запровадити нові санкції, якщо цього не станеться. Проте, по завершенню дедлайну нові масштабні санкції проти РФ не були введені. Замість цього, Д. Трамп запровадив додаткові тарифи на індійські товари, звинувативши країну в закупівлі російської нафти. Припущено, що причиною відсутності нових санкцій стала анонсована зустріч Д. Трампа та В. Путіна на Алясці з обговорення чергового «мирного плану». Наголошено, що європейські лідери закликали Вашингтон посилити санкції проти РФ напередодні цієї зустрічі, яка може стати вирішальною для долі України та загальної безпеки Європи. За словами експертів, зараз повторюється ситуація травня 2025 р., коли європейські лідери в Києві узгодили з Д. Трампом ультиматум до РФ із вимогою безумовного припинення вогню, а Росія, проігнорувавши пропозицію, запропонувала зустріч у Стамбулі, і Президент США відразу відмовився від ідеї тиску, надавши перевагу переговорам. Наразі РФ не пропонує жодних компромісів, а сам факт зустрічі є великим успіхом для Путіна. Це дозволить йому вийти з міжнародної ізоляції на найвищому рівні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4806886-dedlain-provaleniyi-chy-hotovyi-trapm-zastosuvaty-sanktsii-proty-rf>

200. **Шипуля В. Зустріч Путіна і Зеленського: місія неможлива** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 серп. — Електрон. дані. *Зважаючи на те, що у Білому домі працюють над організацією двосторонньої зустрічі між президентами України та РФ, розглянуто, які формат і локації пропонуються, які основні очікуваннями від зустрічі та чому вона є малоімовірною. Аналітики пишуть, що прямі переговори із В. Зеленським суперечать наративу, який Путін ретельно вибудовував для росіян: війна є конфліктом із Заходом, а В. Зеленський – лише його «маріонетка» та нелегітимний лідер. Якщо Путін зустрінеється з ним, це підірве його імідж серед еліти РФ і суспільства. Заклик Д. Трампа до зустрічі ставить Путіна перед вибором: відмовитися, що може розлютити Президента США та призвести до нових санкцій, чи погодитися, що зашкодить його іміджу всередині країни. Вважається, що Путін уникатиме цієї зустрічі, не відмовляючись від неї прямо. Така стратегія дозволить йому зберегти простір для маневру та уникнути незручних для нього наслідків.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4809107-zustrich-putina-i-zelenskoho-misiia-nemozhlyva>

201. **Шипуля В. Краща за Tomahawk: що відомо про ракету Фламінго** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 серп. — Електрон. дані. *Йдеться про далекобійну крилату ракету «Фламінго», серійне виробництво якої розпочато в Україні. Окреслено її характеристики та переваги. Вказано, що «Фламінго» є повністю українською розробкою, вона значно ефективніша та дешевша за застарілі «Томагавки», що робить її оптимальною для потреб України. Поява ракети в арсеналі ЗСУ дозволить Україні самостійно забезпечити себе достатньою кількістю далекобійної зброї для ураження цілей на території ворога. Через схожість «Фламінго» з ракетою «FP-5», діяльність української компанії «Fire Point», яка виробляє ракети, та арабської «Milanion Group» пов'язана, що дає ракеті високі перспективи. За словами представника «Fire Point», Україна здатна перемогти у війні, використовуючи ракети*

«Фламінго»; власне виробництво є єдиним способом забезпечити Україну достатньою кількістю ракет для ефективного ураження цілей. Розглянуто, які ще ракети та ракети-дрони українського виробництва є на озброєнні нашої держави. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4808742-krascha-za-Tomahawk-scho-vidomo-pro-raketu-flaminho>

202. **Шипуля В. Навчання з «ядеркою»: як Путін підвищує ставки перед Аляскою** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 серп. — Електрон. дані. Вказано, що спільні стратегічні військові навчання РФ і Білорусі «Захід 2025», які відбудуться 12.09 – 16.09.2025 у Білорусі, викликають занепокоєння в Україні та країн НАТО, хоча білоруська влада і заявляє, що вони мають оборонний характер. Офіційна мета навчань – відпрацювання взаємодії збройних сил РФ і Білорусі, зокрема відбиття повітряних атак, оборонних боїв та боротьби з диверсійно-розвідувальними групами. Попри те, що Україна наразі не фіксує безпосередньої загрози з боку сусідньої країни, навчання можуть бути використані РФ як привід для відволікання уваги, гібридного шантажу або навіть відкриття нового північного фронту. Навчання можуть бути використані для тиску на східний фланг Альянсу, зокрема на Балтійські країни. У відповідь на це, Польща готує спільні з НАТО дивізійні маневри. За словами експертів, масштаби навчань значно менші за ті, що передували повномасштабному вторгненню; заяви про випробування ядерної зброї - маневри РФ і Білорусі для шантажу та психологічного тиску на країни Європи; навчання є сигналом, спрямованим на Європу, щоб змусити її вплинути на США. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4807829-navchannia-z-yaderkou-i-yak-putin-pidvyschuie-stavky-pered-aliaskoui>

203. **Шипуля В. Одна для всіх виплат: навіщо потрібна Дія. Картка** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 серп. — Електрон. дані. Вказано, що 30.07.2025 Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив запуск цифрової «Дія.Картки», яка дозволить громадянам отримувати всі види соціальної допомоги – від пенсій і виплат

для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) до допомоги по безробіттю та на дітей – в одному цифровому інструменті. Картка працюватиме в інтеграції з мобільним застосунком «Дія» та забезпечить ефективніше адміністрування програм грошової підтримки з боку держави, яка контролюватиме цільове використання коштів. Зазначено, що ця цифрова послуга офіційно стартувала 13.08.2025; оформити картку можна у смартфоні через застосунок «Дія» або банки-партнери. Картка матиме спеціалізовані рахунки для конкретних державних програм і загальний особистий рахунок. На неї вже можна отримати кошти на: програми «ЄКнига», «ЄМалятко», «Ветеранський спорт»; військові облигації, допомогу по безробіттю, для ВПО, від міжнародних організацій; пенсійні виплати тощо. Наведено алгоритм оформлення «Дія.Картки». Детально розглянуто умови цільових програм «ЄКнига» та «Ветеранський спорт» – державної програми для підтримки та фізичної реабілітації ветеранів війни й осіб із інвалідністю внаслідок бойових дій. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4808453-odna-dlia-vsikh-vyplat-navischo-potribna-diia-kartka>

204. Щодо створення передумов для підвищення розміру прожиткового мінімуму [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 серп. [№ 413]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань правової політики розглянув на своєму засіданні проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про судоустрій і статус суддів» щодо створення передумов для підвищення розміру прожиткового мінімуму (реєстр. № 13467 від 11.07.2025), а також альтернативний законопроект (реєстр. № 13467-1 від 21.07.2025). Згідно з пояснювальною запискою до законопроекту за реєстр. № 13467 його метою є забезпечення якісного реформатування підходів до визначення розміру посадових окладів суддів і посадових осіб системи правосуддя на основі більш стабільної, обґрунтованої та прозорої розрахункової величини, що не пов'язана із соціальним

стандартом прожиткового мінімуму. Метою законопроекту за реєстр. № 13467-1 є створення передумов для підвищення розміру прожиткового мінімуму та встановлення справедливого розміру суддівської винагороди. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/385985>

205. **Щодо удосконалення норм законодавства у сфері питного водопостачання та водовідведення** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 серп. [№ 414]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у форматі відеоконференції відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань екологічної політики та природокористування, на якому розглянуто проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо удосконалення норм законодавства у сфері питного водопостачання та водовідведення (реєстр. № 13578 від 31.07.2025), поданий Кабінетом Міністрів України (КМ України). У процесі обговорення законопроекту промовці відзначили актуальність та необхідність його прийняття, а також надали пропозиції до законопроекту, які будуть опрацьовані під час його підготовки до розгляду у другому читанні. Комітет ухвалив висновок та прийняв рішення рекомендувати ВР України законопроект за результатами розгляду у першому читанні ухвалити за основу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/386012>

206. **Яненко Р. Макети за ціною авто: як держава імітує військову підготовку молоді** [Електронний ресурс] / Роман Яненко // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 серп. — Електрон. дані. Викрито проблеми програми «Захист України», яка мала б забезпечувати школярів базовою військовою підготовкою. Замість реальних стрільб і роботи з бойовою зброєю учнів змушують вивчати суху теорію та тренуватися на масо-габаритних макетах автоматів Калашникова, закуплених державою за завищеними цінами – по 100 тис. грн і більше. При цьому на складах зберігаються списані автомати, які можна було б переробити для навчання у десятки разів дешевше. Наголошено, що така система не готує молодь до реальної війни, а радше створює ілюзію підготовки, водночас відкриваючи корупційні схеми для

«освоєння» бюджетних коштів. Наведено приклади тендерів на мільйони гривень, які могли б бути витрачені на дрони чи реальне тренування. Експерти стверджують, що проблема — у бюрократії, слабких нормативних актах та умисному завищенні цін. У підсумку держава фінансує бутафорію замість формування кадрового резерву для армії, тоді як ворог на кордоні — справжній. Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/maketi-za-tsinoju-avto-jak-derzhava-imituje-vijskovu-pidhotovku-molodi.html>

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

207. Андрієнко М. В. Трансформація публічного управління цивільним захистом в умовах євроінтеграційних процесів: зарубіжний досвід і вітчизняна практика [Електронний ресурс] / М. В. Андрієнко, С. С. Павлов, П. І. Гаман // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. — 2025. — № 5. — Електрон. дані. Досліджено особливості трансформації системи публічного управління у сфері цивільного захисту в контексті інтеграції України до європейського безпекового простору. Визначено ключові напрями реформування, зокрема гармонізацію нормативно-правової бази, впровадження інституційно-управлінських змін та інтеграцію інформаційно-комунікаційних технологій. Проаналізовано зарубіжний досвід країн Європейського Союзу, зокрема Німеччини, Польщі, Франції та Швеції, щодо організації системи цивільного захисту та публічного управління у кризових ситуаціях. На основі порівняльного аналізу окреслено можливості адаптації успішних моделей до українських реалій. Наголошено на необхідності посилення міжвідомчої координації, підвищення прозорості управлінських процесів та залучення громадського суспільства до процесу ухвалення рішень у сфері цивільного захисту. Текст: <https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6428/6511>

208. Антонова С. Є. Державна політика в сфері запобігання протидії торгівлі людьми в Україні [Електронний ресурс] / Світлана

Євгеніївна Антонова, Аліна Миколаївна Самуйлик // Наук. перспективи. – 2025. – № 7. — С. 44-53. *Акцентовано, що торгівля людьми є однією з найнебезпечніших форм транснаціональної злочинності, яка активно адаптується до умов війни, соціальної нестабільності та міграційних процесів. Особливу увагу приділено впливу повномасштабної війни на зростання вразливості населення, особливо внутрішньо переміщених осіб (ВПО) та громадян, що виїхали за кордон у пошуках безпеки та засобів для існування. Висвітлено основні чинники, що сприяють поширенню цього явища, та проаналізовано нормативно-правову базу України, зокрема національні акти та міжнародні документи, які стали основою національної політики у цій сфері. Висвітлено роль державних структур, зокрема Міністерства оціальної політики та Національної поліції України (НПУ), а також вагому участь громадських організацій та міжнародних інституцій у реагуванні на загрозу.* Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/26996/26966>

209. **Антонова С. Є. Діяльність ради з питань ВПО при Рівненській обласній військовій адміністрації щодо забезпечення прав і свобод внутрішньо переміщених осіб в Рівненській області** [Електронний ресурс] / С. Є. Антонова, О. С. Миронець-Матущенко // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 6. – Електрон. дані. *Досліджено проблематику захисту прав і свобод внутрішньо переміщених осіб (ВПО) в Україні в умовах повномасштабної збройної агресії РФ. Особливу увагу приділено регіональному рівню реалізації політики щодо ВПО, зокрема досвіду Рівненської обласної військової адміністрації у створенні та діяльності Ради з питань внутрішньо переміщених осіб як інституційного механізму координації дій, соціального захисту та інтеграції переселенців. Проаналізовано ефективність цього органа, його роль у міжсекторальній взаємодії, залученні громадськості та міжнародних партнерів, а також надано рекомендації щодо вдосконалення регіональної політики у сфері захисту* ВПО. Текст:

<https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6657/6752>

210. **Бежнар Г. Пропагандистські настанови в нацистському та російському кінематографі** [Електронний ресурс] / Ганна Бежнар // Укр. культурол. студії. – 2025. – Т. 1, № 16. – С. 22-29. *Досліджено роль візуальних медіа у формуванні культурної картини світу в масовій свідомості в умовах російської агресії проти України. Проаналізовано ключові пропагандистські настанови, властиві нацистському та сучасному російському кінематографу. Мета дослідження - виявлення пропагандистських стратегій, що використовуються в нацистських і сучасних російських фільмах для легітимації насильства, глорифікації війни, формування образу ворога та культу лідера. Акцентовано, що пропаганда таких настанов за допомогою візуального мистецтва поширює та вкорінює ідеологічні меседжі в масовій уяві, сприяючи таким чином суспільній підтримці агресивної політики.* Текст: <https://ucs.knu.ua/article/view/3817/3417>

211. **«85 % чоловіків пройде через цей ізолятор»: аналіз свідчень утримуваних у райвідділі поліції під час окупації Куп'янська** / Центр прав людини «Zміна» ; [над звітом працювали: О. Синюк та ін.]. – Київ : Центр прав людини «Zміна», 2024. – 44 с. : іл. – (Проект «Відповідь стійкого громадянського суспільства та медіа на війну проти України»). **Шифр зберігання в Бібліотеці: B84925** *Звіт підготовлений Центром прав людини «Zміна» в межах роботи організації документування воєнних злочинів. Метою цієї аналітики є детальне дослідження незаконного утримання цивільних осіб в приміщенні ізолятора тимчасового тримання Куп'янського районного відділу поліції за адресою: вул. Харківська, 14 під час окупації м.Куп'янськ Харківської області.*

212. **Забезпечення правопорядку в умовах воєнного стану та мировідбудови** : зб. наук. ст. за матеріалами III Всеукр. наук.-практ. конф., м. Житомир, 01 трав. 2025 р. / М-во освіти і науки України, Поліс. нац. ун-т. – Житомир : Поліс. нац. ун-т, 2025. – 175 с. **Шифр зберігання в Бібліотеці: A839648** *Зі змісту: Особисте розпорядження військовослужбовця / К. В. Катеринчук. – С. 9-10; Захист майнових прав в умовах воєнного стану та*

повоєнного реформування / О. Ю. Піддубний. – С. 17-19; Право на відпуску під час війни – питання, що потребують вирішення / Н. А. Циганчук. – С. 49-52; Право на свободу пересування як ключовий елемент прав людини в умовах воєнного часу / Т. В. Курачик. – С. 62-65; Поняття та сутність адміністративно-правового регулювання у сфері оборони / К. О. Громнацька. – С. 84-85; Забезпечення правопорядку під час війни та у період відбудови держави / М. В. Євтушенко. – С. 91-93; Механізми захисту інформаційного простору та важливість інформаційної безпеки для України в умовах воєнного стану на законодавчому рівні / Н. І. Лобанова. – С. 110-113; Напрямок підвищення мотивації до військової служби та гарантій соціально-правового захисту військовослужбовців і членів їх сімей / Р. М. Мендалюк. – С. 118-121; Кримінальна відповідальність за порушення правил військового обліку та мобілізації / Д. М. Супруньчук. – С. 160-164.

213. Звільнення військовослужбовців від кримінальної відповідальності за воєнні злочини з урахуванням змін до Кримінального кодексу України та ратифікацією Римського статуту [Електронний ресурс] / М. Г. Чалий, Є. М. Пащенко, С. М. Іващенко, А. О. Антонюк // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 6. — С. 277-281. Висвітлено зміни до Кримінального кодексу України (КК України) та положення Римського статуту й визначено особливості застосування норм міжнародного гуманітарного права в національному законодавстві. Окреслено алгоритм правового оцінювання дій військовослужбовців при вирішенні питання щодо можливості звільнення від кримінальної відповідальності. Рекомендовано в подальшому зосередити увагу на розробці методичних рекомендацій для правозастосування з кваліфікації воєнних злочинів і застосування норм під час звільнення від кримінальної відповідальності, а також розглянути питання вдосконалення механізмів взаємодії національної системи правосуддя з Міжнародним кримінальним судом (МКС) та розробки превентивних заходів щодо запобігання воєнним злочинам. Текст: http://lsej.org.ua/6_2025/59.pdf

214. **Імплементация науково-технічного співробітництва в інтересах оборони України: теоретичні основи та практичний досвід** / [В. С. Рижиков, К. С. Горячева, А. Ю. Гупало, Ю. В. Турченко] ; М-во оборони України, Військ. ін-т Київ. нац. ун-ту ім. Т. Шевченка. – Київ : ВІКНУ, 2025. – 251 с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ76455** У колективній монографії вперше здійснено ґрунтовний аналіз сутності та особливостей існуючих механізмів імплементації системи міжнародного наукового і науково-технічного співробітництва у військовій сфері. Також вперше на науковому рівні досліджено сучасну інфраструктуру наукової і науково-технічної діяльності в межах міжнародного співробітництва установ і організацій, що відносяться до сфери управління Міністерства оборони України. Визначено роль дослідницьких інститутів у світовому науково-технічному обміні для забезпечення потреб оборони. Надано оцінку результатів реалізації міжнародного наукового і науково-технічного співробітництва у сфері оборони. Висвітлено основи формування методичних підходів щодо імплементації міжнародного наукового і науково-технічного співробітництва в інтересах обороноздатності України. Подано науково-практичні рекомендації щодо організації наукової проєктної діяльності в межах міжнародної програми військового наукового співробітництва.

215. **Король Н. П. Стамбульська конвенція та медіація: пошук безпечного застосування у справах домашнього насильства** [Електронний ресурс] / Н. П. Король // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 6. – С. 69-72. Проаналізовано доцільність застосування медіації у справах про домашнє насильство в контексті ратифікації Україною Стамбульської конвенції. Розглянуто правові, соціальні та етичні аспекти використання медіації як альтернативного способу врегулювання конфліктів, зокрема щодо її доступності для постраждалих осіб. На основі аналізу міжнародних стандартів, українського законодавства та судової практики запропоновано критерії прийнятності медіації, акцентовано на пріоритеті безпеки постраждалих, недопущенні уникнення відповідальності кривдником і

необхідності диференційованого підходу до застосування цієї процедури.

Текст: http://www.lsej.org.ua/6_2025/15.pdf

216. **Кримський форум «Крим та Чорноморський регіон: реконструктивний розвиток у воєнний та повоєнний період», 17 - 18 жовтня 2024 р., м. Київ, Україна** : IV Міжнар. наук.-практ. конф. Тавр. нац. ун-ту ім. В. І. Вернадського до 106-ї річниці від заснування ун-ту. – Львів ; Торунь : Liha-Pres, 2024. – 225 с. **Шифр зберігання в Бібліотеці: A839295** *Зі змісту: Сучасний інформаційний простір: роль «нових медіа» в умовах російської агресії / О. В. Корчагіна. – С. 61-63; Дебальцівська операція (2015 р.): медіанаративи та інформаційні стратегії / Т. П. Хрипко. – С. 79-82; Планування економічного відновлення Криму з урахуванням повоєнного досвіду після Другої світової війни / Л. А. Малюга. – С. 91-94; Окремі напрями державної політики України у сфері соціального захисту населення за умов правового режиму воєнного стану: соціально-безпековий аспект / М. О. Кропивницький. – С. 114-117; Інформаційні виклики гібридної війни росії проти України / Н. В. Марчук. – С. 120-124; Особливості реалізації права на доступ до суду в умовах військової агресії та воєнного стану в Україні / В. О. Ситий. – С. 136-138; Громадянське суспільство в умовах дії правового режиму воєнного стану / Я. Є. Стефурак. – С. 139-141; Мовна політика України в контексті євроінтеграції / Т. Є. Захаров. – С. 161-166; Виконання євроінтеграційних зобов'язань України в мовному питанні / Л. М. Невара. – С. 166-168; Використання супутникових даних та хмарних технологій для відстеження екологічних змін в Криму та на тимчасово окупованих територіях / Є. Д. Вишемірський, Ю. Ю. Мінаєва, Я. С. Вишемірська. – С. 184-188; Збереження водних ресурсів України в умовах російської агресії / А. О. Дичко, В. Б. Кисельов, Ю. Ю. Мінаєва. – С. 189-191; Захист комп'ютерних систем, мереж і даних від будь-яких форм злочинної діяльності в кіберпросторі / Д. Ю. Дрижакова. – С. 211-215; Кіберзахист в інформаційних системах: принципи та підходи / Н. В. Омецинська, В. Б. Дроменко. – С. 215-*

218; *Боротьба України з російським інформаційним тероризмом в умовах війни* / І. О. Харченко. – С. 219-222.

217. **Липовий О. П. Механізми публічного управління у воєнній сфері: системний аналіз** [Електронний ресурс] / О. П. Липовий, В. Г. Ковальчук // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. *Розкрито дефініцію системного аналізу та окреслено критерії оцінювання ефективності ситуаційного підходу до публічного управління у воєнній сфері. Визначено аналітичні аспекти системності механізмів публічного управління, зокрема їхню методологічну варіативність і проблематику ототожнення з теоретико-управлінським підходом. Підкреслено, що ключовим критерієм ситуаційного підходу є оцінка управлінської ситуації з позицій влади, впливу та контролю. Наведено ієрархію рівнів системного аналізу — від параметричного, морфологічного та функціонального описів до дослідження поведінки об'єкта. Зроблено висновок, що системний підхід до механізмів публічного управління у воєнній сфері забезпечує цілісне уявлення про склад, структуру та функції управлінських процесів.* Текст: <https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6435/6518>

218. **Міжнародна науково-практична конференція «Міжнародні економічні відносини у глобальному та регіональному вимірі», [м. Ужгород], 18 - 19 жовтня 2024 р.** / [за заг. ред. М. М. Палінчак та ін.]. – Львів ; Торунь : Liha-Pres, 2024. – 328 с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: A839296** *Зі змісту: Проблеми використання штучного інтелекту в оборонній сфері / Є. Р. Краліч. – С.56-58; Теоретико-фундаментальні основи розвитку енергетичної безпекової стратегії України у вимірі глобальної безпеки / О. О. Салюк-Кравченко. – С. 258-261; Вплив російсько-української війни на структуру міжнародної спеціалізації України / Н. М. Грущинська. – С. 279-282; Співробітництво України та ЄС у сфері інноваційно-інвестиційної діяльності / М. М. Палінчак, Д. В. Москаленко, Д. Д. Турецький. – С. 302-305; Українські воєнні мігранти у Польщі як фактор суспільних трансформацій / О. Р. П'ятковська. – С. 325-328.*

219. **Музика Ю. Д. Державне регулювання економічного розвитку деокупованих міст в умовах повоєнного відновлення** [Електронний ресурс] / Ю. Д. Музика, В. П. Залізнюк // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. *Досліджено ключові напрями державного регулювання економічного розвитку деокупованих міст України в умовах повоєнного відновлення. Визначено особливості цих територій – близькість до фронту, руйнування інфраструктури, демографічні зміни та кризи довіри бізнесу – що зумовлюють потребу у спеціальній державній політиці. Обґрунтовано недостатність ринкових механізмів для подолання наслідків масштабних криз і наголошено на необхідності централізованої координації та стратегічного планування. Систематизовано основні напрями регуляторної політики: стратегічні пріоритети, формування інвестиційного клімату, підтримка підприємництва, відновлення інфраструктури, соціальний захист населення та забезпечення безпеки. Проаналізовано інструменти державного впливу в кожному з напрямів і окреслено ключові виклики на шляху відродження деокупованих міст. Зроблено висновок про важливість комплексного підходу, міжвідомчої взаємодії та широкого залучення місцевих громад, бізнесу й міжнародних партнерів для досягнення сталого й інклюзивного економічного розвитку.* Текст: <https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6432/6515>

220. **Перепелиця С. І. Окремі аспекти розмежування колабораційної діяльності та злочинів, передбачених іншими статтями Кримінального кодексу України** [Електронний ресурс] / Сергій Іванович Перепелиця // Нац. інтереси України. – 2025. – № 8. — С. 468-481. *Окреслено особливості та виокремлено критерії, що дозволяють розмежувати кримінальні правопорушення, пов'язані із колабораційною діяльністю, із суміжними видами злочинів, передбачених Кримінальним кодексом України (КК України). Відзначено, що наразі чинне законодавство не містить конкретних положень, що дозволяють уникнути певних проблем і суперечностей у процесі кримінально-правового оцінювання колабораційної*

діяльності. Вказано, що при визначенні колабораційної діяльності слід враховувати, що це є усвідомлене співробітництво з окупаційною адміністрацією, спрямоване проти української державності шляхом взаємодії, а саме: передача матеріальних ресурсів; пропаганда; заперечення збройної агресії проти України; добровільне зайняття посад у незаконних органах влади. Констатовано, що за загальними правилами кваліфікації, у випадках коли кримінальне правопорушення передбачене одночасно кількома статтями КК України, діяння слід кваліфікувати за тією статтею, яка містить більшу кількість додаткових ознак складу злочину. Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/niu/article/view/27415/27379>

221. Петришин О. А. Сутність механізму координації розроблення та реалізації проєктів у рамках планів відновлення та розвитку територіальних громад в Україні [Електронний ресурс] / О. А. Петришин // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. Проаналізовано ключові складові механізму координації розроблення та реалізації проєктів у межах планів відновлення та розвитку територіальних громад – планування, організацію, моніторинг і контроль проєктної діяльності. Виявлено основні проблеми, що перешкоджають ефективній координації, серед яких недостатня синхронізація дій органів місцевого самоврядування (ОМС), обмежені фінансові ресурси, низький рівень громадської участі та нестача дієвих інструментів моніторингу. Наголошено на важливості міжсекторальної співпраці влади, бізнесу, громадських організацій і міжнародних партнерів, а також забезпечення прозорості та підзвітності у процесі реалізації проєктів. Особливу увагу приділено ролі стратегічного планування, яке враховує специфіку кожної громади та забезпечує сталість розвитку. Надано рекомендації щодо вдосконалення механізму координації, зокрема створення єдиної нормативно-правової бази, впровадження цифрових інструментів управління проєктами та підвищення кваліфікації працівників місцевого самоврядування. Текст: <https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6448/6531>

222. **Помаза-Пономаренко А. Л. Публічно-управлінські аспекти реалізації Україною інтеграційних прагнень** [Електронний ресурс] / А. Л. Помаза-Пономаренко, Д. В. Тарадуда // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 6. – Електрон. дані. *Досліджено процес реалізації євроінтеграційних прагнень України та їх конституційне підґрунтя. Показано, що підтримка з боку держав-членів ЄС мала неоднозначний характер: найбільша активізація відбулася після початку повномасштабної агресії РФ, тоді як Нідерланди, Данія та Німеччина залишалися найменш прихильними до вступу України. Водночас у 2025 р. риторика низки країн змінилася у позитивний бік. Набуття статусу кандидата в члени ЄС надало Україні Дорожню карту та Опитувальник щодо відповідності критеріям членства, що передбачає заходи у шести кластерах (розширення, внутрішній ринок, конкуренція й зростання, зелений порядок денний, ресурси та згуртованість, міжнародні відносини). Європейська Комісія розпочала моніторинг гармонізації українського законодавства з *acquis communautaire*, результати якого засвідчили середній рівень відповідності – 2,16 бала з 5. На основі цих оцінок систематизовано комплекс публічно-управлінських заходів, необхідних для подальшого просування України на шляху європейської інтеграції.*

Текст:

<https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6651/6746>

223. **Розвиток сімейного законодавства України в умовах оновлення (рекодифікації) цивільного законодавства України** : [матеріали круглого столу], м. Київ, 4 черв. 2024 р. / Ін-т правотворчості та наук.-прав. експертиз НАН України, [Координац. бюро з проблем сімейн. права від-ня цивіл.-прав. наук НАПрН України] ; [редкол.: Л. В. Красицька (відп. ред.), А. Б. Гриняк . — Одеса : Юридика, 2024. — 123 с. **Шифр зберігання в Бібліотеці: А839657** У виступах учасників круглого столу окреслено сучасні тенденції розвитку сімейного законодавства України в контексті оновлення цивільного кодексу України. Висвітлено проблеми правового регулювання в умовах воєнного стану в шлюбних відносинах. Розглянуто напрями удосконалення

правового регулювання особистих немайнових і майнових прав та обов'язків подружжя, а також матері, батька та дитини. Увагу приділено питанню влаштування дітей-сиріт і дітей, позбавлених батьківського піклування, в умовах воєнного стану.

224. Самойленко Л. Я. Особливості управління об'єднаними територіальними громадами в умовах воєнного стану: виклики та перспективи [Електронний ресурс] / Л. Я. Самойленко, Ю. П. Щербатюк // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. *Проаналізовано трансформацію управлінських підходів, зокрема зміщення акцентів з питань розвитку на гарантування безпеки, збереження керованості територій та оперативного реагування на кризові виклики. Визначено ключові проблеми, з якими стикаються ОТГ у воєнний період: нестача ресурсів, необхідність координації з військовими адміністраціями, забезпечення безпеки населення, підтримка інфраструктури та соціальних послуг. Окрему увагу приділено ролі інституційної спроможності громад, міжнародного партнерства та цифрових інструментів у забезпеченні стійкості управління. Запропоновано шляхи підвищення ефективності функціонування ОТГ у кризових умовах та перспективи їх розвитку в післявоєнний*

період.

Текст:

<https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6444/6527>

225. Серветник В. В. Ветерани як суб'єкти боротьби з корупцією: нові підходи до соціальної інтеграції [Електронний ресурс] / Володимир Віталійович Серветник // Сусп-во та нац. інтереси. – 2025. – № 8. — С. 785-793. *Досліджено потенціал залучення ветеранів до сфери антикорупційної політики як інноваційного інструменту соціальної реінтеграції демобілізованих військовослужбовців і водночас дієвого механізму посилення публічної доброчесності в системі державного управління. Зосереджено увагу на взаємозв'язку між досвідом служби у Збройних силах України (ЗСУ) та сформованими в армії якостями – відповідальністю, дисциплінованістю, готовністю діяти в умовах невизначеності, що є критично важливим для*

ефективного виконання функцій у сфері запобігання корупції. Акцентовано на перевагах, які мають ветерани у порівнянні з пересічними претендентами на посади в органах публічної влади, зокрема на рівні особистої етичної стійкості, патріотичної мотивації та довіри з боку суспільства. Обґрунтовано доцільність створення нових форматів працевлаштування ветеранів у державному, комунальному та громадському секторах, зокрема призначення ветеранів на посади антикорупційних уповноважених у міністерствах, державних і комунальних підприємствах, внутрішніх службах контролю та громадських інституціях, що здійснюють моніторинг доброчесності. Констатовано, що ветерани мають потенціал стати не лише об'єктами соціальної політики, а повноцінними агентами змін у сфері публічного управління, насамперед у тій галузі, яка визначає довіру громадян до влади, тобто антикорупційній. Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/sni/article/view/27177/27147>

226. **Сидоренко Н. С. Структурні трансформації національно-патріотичної свідомості: публічноуправлінський аспект** [Електронний ресурс] / Н. С. Сидоренко // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. Досліджено особливості структурних трансформацій національно-патріотичної свідомості в контексті публічного управління. Проаналізовано перехід від домодерних політичних утворень до світу національних держав та окреслено вплив західноєвропейських моделей розвитку на формування сучасної нації. Наголошено, що в практиці державного управління моделі нації не існують у «чистому» вигляді, а Україна поєднує елементи громадянської моделі з етнокультурною спадщиною. Показано ключову роль національно-патріотичної самосвідомості у формуванні національної ідентичності та виокремлено її основні компоненти: когнітивний, емоційно-ціннісний, мотиваційно-вольовий, оціночний і поведінковий. Обґрунтовано, що в умовах глобальних викликів, гібридної агресії та суспільних трансформацій національно-патріотична свідомість є важливим ресурсом консолідації українського суспільства,

збереження державності та розвитку демократичних інституцій, що потребує системної та науково обґрунтованої державної політики. Текст: <https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6429/6512>

227. **Станко А. П. Юрисдикційні межі міжнародних кримінальних трибуналів щодо апеляційних і переглядових процедур** [Електронний ресурс] / А. П. Станко // Право і сусп-во. – 2025. – № 3, т. 2. — С. 235-240. У контексті реалізації апеляційних і переглядових процедур досліджено юрисдикційні межі міжнародних кримінальних трибуналів. Акцентовано на нормативно-правовому регулюванні апеляції та перегляду справ у практиці Міжнародного кримінального трибуналу для колишньої Югославії, Міжнародного кримінального трибуналу для Руанди та Міжнародного кримінального суду (МКС). Проаналізовано питання юрисдикції та стандарти доказування, а також вплив рішень апеляційних і переглядових палат на розвиток прецедентного права. Окрему увагу приділено проблематиці повторного розгляду справ за нововиявленими обставинами та ролі механізмів контролю за судовими помилками. Розглянуто ключові справи, що демонструють підходи трибуналів до тлумачення підстав для апеляцій і перегляду. Текст:

http://pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/3_2025/part_2/35.pdf

228. **Шпортюк Н. Л. Світовий досвід функціонування механізмів публічного управління в умовах війни і повоєний період для України** [Електронний ресурс] / Н. Л. Шпортюк, А. А. Крушельницький // Держ. упр.: удосконалення та розвиток. – 2025. – № 5. – Електрон. дані. Проаналізовано функціонування місцевого самоврядування в умовах збройних конфліктів і повоєнного відновлення на прикладі досвіду Хорватії, Лівану, Сирії та України. Розглянуто ключові аспекти діяльності органів місцевої влади під час кризових ситуацій, зокрема адаптацію організаційних структур і повноважень, забезпечення базових послуг, координацію з центральною владою та міжнародними організаціями, управління обмеженими ресурсами й фінансування громад. Виявлено спільні тенденції та специфічні виклики,

серед яких – потреба в швидкій адаптації, гарантуванні безпеки, підтримці правопорядку та організації гуманітарної допомоги. Окрему увагу приділено фінансовим механізмам у воєнний та відбудовний періоди, включаючи перерозподіл бюджетних ресурсів і залучення міжнародної допомоги. Надано рекомендації для України щодо посилення ефективності публічного управління, подальшої децентралізації, вдосконалення кризового менеджменту, забезпечення фінансової стабільності, протидії корупції та активного залучення громадянського суспільства. Текст:

<https://www.nayka.com.ua/index.php/dy/article/view/6442/6525>

229. Щербак Н. М. Сексуальні домагання як форма гендерно обумовленого насильства в Збройних Силах України [Електронний ресурс] / Н. М. Щербак // Право і сусп-во. – 2025. – № 3, т. 2. — С. 156-162.
Наголошено, що феномен сексуальних домагань отримав визнання на глобальному рівні як значуща соціальна проблема, яка стосується всіх країн, секторів і родів занять в усьому світі. Здійснено огляд статистичних даних поширеності сексуального насильства та сексуальних домагань у збройних силах країн НАТО та констатовано, що на сьогодні в Україні відсутні актуальні офіційні централізовані дослідження та статистичні дані щодо кількості випадків сексуальних домагань у ЗСУ. Констатовано, що жертвами сексуальних домагань в армії можуть бути як жінки, так і чоловіки, та відзначено, що з початком широкомасштабного російського вторгнення спостерігається низка позитивних змін у сфері забезпечення гендерної рівності та запобігання випадкам сексуальних домагань у військовій сфері. Текст: http://pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/3_2025/part_2/24.pdf

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
21 серпня 2025 р.**